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KETTEJEVA 
BRONASTA PODOBA

1 Osnovna šola D rago tin  Kette je  
b ila  nekoč ed ina slovenska šola v strogem mestnem  
središču Trsta. Sedež je  im ela  v u lic i Sv. Frančiška. 
Ko je  p odp isa n i ob iskova l tre t ji razred, prvega že n i 
b ilo  več: dem ografski padec slovenskih o trok  v Tr
stu je  b ilo  nam reč z a č u tit i že p ro t i koncu osemdese
tih  let. Ko so zače li poslopje, k i  je  gostilo  še druge  
ita lijanske  šole, p renav lja ti, so učencem šole Kette 
poskrbe li druge prostore, k i  so se n a h a ja li v u lic i Gat- 
teri, v is ti stavbi, v k a te r i im a  danes, k o t nekoč, se
dež ita lijanska  osnovna šola Ferruccio D ard i. Takrat 
je  b ilo  za slovenske učence potrebn ih  le neka j razre
dov, sa j je  leta 1989 šolo ob iskova l le p e ti razred.

Sedež na u lic i St >. Frančiška je  b il doka j prostoren in  
zaseda! dobršen del prvega nadstropja. V razrede se 
je  vstopalo iz  večje hale, na steni katere je  sta l b ro 
nasti k ip  pesnika, po  katerem je  šola nosila ime. Taka 
organ izac ija  p ros to rov  je  n u d ila  učencem in  vzgo
jite lje m  občutek suverenosti in  samostojnosti. V nov i 
s tru k tu r i na u lic i G a tte ri p a  je  b ilo  čisto drugače. 
Preostalo število slovenskih učencev se je  neposred
no srečevalo z  veliko skup ino  ita lija n sk ih  vrstnikov. 
Kettejev k ip  pa  so po s ta v ili k a r  v en slovenski razred. 
Danes so na u lic i G atteri št. 3 dvo jezičn i ta b li o slo
venski osnovn i šo li odstran ili, Ket tejev k ip  pa  je  od  
ta k ra t tiča l pod  stopniščem v stavb i didaktičnega rav
nate ljstva p r i  Sv. Jakobu, v u p a n ju  na spoštljivejšo 
prihodnost.

Vprašali b i se lahko, k o lik o  d rug ih  tovrs tn ih  k i 
pov, k i  so s ta li v pos lop jih  slovenskih šol, s i v zam ej
stvu de li s Kettejevim  podobno usodo, oz irom a  ko 
lik o  m a n j Slovencev ž iv i  danes v mestu, k i  ga je  
nekoč Iva n  C ankar im e l za p lju ča  slovenskega na
roda.

N ekateri in te lek tua lno  o d p rti Tržačani večinske 
skupnosti b i ta ko j d o b ili p rim e rn o  mesto za Kettejev 
in  za  druge preostale tovrstne k ipe in  reliefe sloven
skih  ro jakov  nekje v Ljudskem vrtu, poleg Kosovelo
vega. M is lim  pa, da b i p a rk  tako  posta l le t ih i kra j, 
k i  b i bodoče generacije spom in ja l, da smo si nekoč 
tu d i m i d e lil i za livsko  mesto s p r ip a d n ik i i ta li ja n 
ske narodnosti.

Nekoč pom en i tu d i danes, danes pa  pom en i m orda  
čas za načrtovanje prihodnosti, k i  nam  h ra n i take iz
zive, k i  se j ih  p re j n ism o lotevali. Š iritev Evropske l i 
n ije  nu ija  p rihodn je ga  leta predstavlja  p o  m nenju  
m arsikoga p ra vo  zagonetko. A to, da bo Evropa raz
š ir ila  število svojih članic - med ka te rim i bo tu d i Slo
venija -,je pač  dejstvo. Vprašati pa se moramo, ne kako  
bo to  dejstvo na nas vpliva lo , am pak obratno, kako  
bom o m i v p liv a li na novo p rih a ja jo čo  danost, kako  
bom o mi, k i  ob m e ji p reb ivam o, z n a li iz ra b it i nov i 
d ru žb e n o p o lit ičn i u s tro j za  naše potrebe. Čeprav 
sem petindvajsetleten m laden ič  in  n im am  več svoje 
osnovne šole, vsekakor m enim , da je  naša zam ejska  
stvarnost še vedno prepojena z  nek im  ž iv lje n jsk im  
zagonom, k i  se kaže tu d i p r i  m lad insk ih  de javn ik ih .

K lju b  tem u p a  da s i m la d i slovenski Tržačani de
lim o  z  ita lija n s k im i v rs tn ik i vsesplošno stvarnost, 
k i  n i n a jb o lj s tim u la tivna , m enim , da im am o  na  
splošno m a n jš in c i prednost, k i  jo  p redstavlja  zavest 
o raz ličnosti in  k i  je  m la d i večinskega naroda  ne 
m orejo im eti. /  stran 2

Igor Gregori

Cecilijanka/ 45. revija pevskih zborov v Gorici

Pevski poklon Anki Černič
Peli so zbori izgoriške, tržaške in videmske pokrajine, Slovenije in Koroške

Ne moremo si zamišljati 
novembrskih dni, okrog goda 
sv. Cecilije, zavetnice cerkve
nega petja, brez Cecilijanke, 
tradicionalne revije goriških 
pevskih zborov, ki jo  prireja 
Zveza slovenske kato liške 
prosvete in ki se je globoko 
zasidrala v zavest naših pev
cev in ljubiteljev zborovskega 
petja. Vsako leto namreč po
slušalci napo ln ijo  dvorano 
Kulturnega centra Lojze Bra
tuž in uživajo ob poslušanju 
pesmi iz ljudske in umetne za
kladnice domačih in tujih kra
jev. Tako je bilo tudi letos, v 
soboto, 22., in nedeljo, 23. 
t.m., na 45. izvedbi p riljub
ljene revije, ki je bila še bolj 
občutena, saj je  bila posveče
na Anki Černič, ki nas je mno
go prerano zapustila in za se
boj pustila praznino, ki jo  bo 
zelo težko zapolniti. Anka se 
je ob svojem učiteljskem po
klicu brez predaha vsa preda
jala kulturi in njenim razve
jenim  izraznostim - kot je za
pisal Jurij Paljk v zgibanki le
tošnjega sporeda. Najbolj pa 
ji je bilo pri srcu petje, ki ga 
je vsrkala vase kot pevka in 
pevovodkinja. Na Cecilijanko 
je bila še posebej navezana; 
zanjo je "dala dušo in srce", 
kot je v sobotnem pozdrav
nem nagovoru naglasila pod
predsednica ZSKP Franka Pa- 
dovan, ki je tudi dejala, da 
množična prisotnost pevcev 
in poslušalcev na Cecilijanki 
priča, da je naša pevska kul
tura živa in zdrava in da se

Združeni ženski zbor pod vodstvom Franke Žgavec poje Dekletom  Anki v spomin (Foto C. Sclauzero)

pevci družijo in s petjem o- 
hranjajo slovensko besedo, 
kulturo in identiteto. Pomem
bnost in priljub ljenost naše 
revije je na nedeljskem pev
skem popoldnevu poudaril 
tud i predsednik Zveze Da
mjan Paulin, ki je pozdravil 
prisotne goste (predsednico 
ZCPZ Lojzko Bratuž, občin
skega odbornika Damijana 
Terpina, predsednika SSOza 
Goriško Janeza Povšeta, šte- 
verjanskega župana Hadrija
na Corsija in goriškega župa
na V ittoria Brancatija), in se 
še sam z veliko hvaležnostjo 
spomnil Anke Černič. O  njej, 
kot čudoviti osebi, je izrekel

pomenljive besede v pozdra
vnih mislih tudi župan Bran- 
cati, gost nedeljskega dela re
vije. Med drugim je rekel, da 
Slovenci tudi s petjem ohranja
mo svoje korenine, in nekako 
uradno povabil slovenske pe
vce k sodelovanju na priho
dnjih občinskih praznovanjih 
ob vstopu Slovenije v EU.

Na letošnjo revijo seje pri
javilo 18 zborov, od teh je bilo 
deset iz Goriške, trije iz Trža
ške, dva sta bila iz obmejnih 
krajev Slovenije, po eden pa 
iz Benečije in Koroške. Kot ita
lijanski gost se je predstavila 
vokalna skupina Euphonia iz 
vasi S. Pier d'lsonzo. Na so

SLOVENSKA KULTURNO-GOSPODARSKA ZVEZA  
in SVET SLOVENSKIH ORGANIZACIJ

vab ita  na predstavitev zaključnega dokum enta

PROGRAMSKE KONFERENCE
v sklopu projekta o manjšinskih jezikih v evropski regiji Alpe-Jadran 

in oh prisotnosti zastopnikov ostalih manjšinskih skupnosti

Petek, 28. novembra 2003, ob 17. uri
v dvorani NARODNEGA D O M A v Trstu

botnem večeru so s tremi pe
sm im i nastop ili: Župn ijsk i 
mešani zbor Šempeter (vodi 
Bogdan B recelj), Vokalna 
skupina Sraka-Standrež (Bog
dan Kralj), Združeni mešani 
zbor Devin in Rdeča zvezda 
iz Saleža (Herman Antonič in 
Rado M ilič), ŽPZ Jezero-Do- 
berdob (D ario  Bertinazzi), 
MePZ Pomlad-Podbonesec 
(Carla Franzolini), MoPZ Ka
zim ir Nanut-Kanal (Aleš Rup
nik), Pevska skupina Akzent- 
Pečnica, Koroška (Anica Le- 
sjak-Ressmann), MoPZ Fan
tje izpod Grmade (Ivo Kralj), 
MePZ Hrast-Doberdob (Hila- 
rij Lavrenčič), ki je ob dolgo
trajnem  ploskanju zapel še 
dodatek. Nedeljsko popoldne 
pa so s pe tjem  po lepša li: 
MePZ Rupa-Peč (Zdravko 
Klanjšček), MePZ Štandrež 
(David Bandelli), ŽePZ Pro- 
sek-Kontovel (Marko Štoka), 
MePZ Lojze Bratuž-Gorica 
(Bogdan Kralj) MPZ Štmaver 
(Nadja Kovic), Vokalna skupi
na Euphonia-S. Pier d' Isonzo 
(Ivan Portelli), MoPZ M irko 
Filej-Gorica (Zdravko Klanj
šček), MePZ Podgora (M irko 
Spazzapan), MePZ F. B. Se- 
dej-Števerjan (V lad im ir Ča
dež).
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Iva Koršič

 Ponovno
Že večkrat smo opozarjali naše sodelavce in bralce, da mo
ramo zaradi nove zakonodaje v tisk že v torek opoldan, 
ker mora za naročnike s Tržaškega in od drugod naš sveže 
tiskani tednik v Padovo. Naše cenjene naročnike zato po
novno prosimo za razumevanje, saj smo na Pošti že večkra t 
protestirali zaradi nedostojno počasne distribucije in se 
tudi sicer trudimo, da bi bralci pravočasno prejeli tednik.

Knjižna zbirka

G

< š

Goriška 
Mohorjeva 
družba je 
predstavila 
knjižni dar 
za leto 2004 
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D ra g o  Legiša
DOKLE] ISLAMSKI TERORIZEM?

; la n e z  Povše
DEMOKRACIJA POVSOD, TUDI S SILO?
A m b r o ž  K ode l ja  
SPORNI KRIŽ V ABRUCIH
Ig o r  G re g o r i
PRAZNIK M ATERE BOŽJE O D ZDRAVJA
M a r ja n  D ro b e ž
GORIŠKA M ORA POSTATI SAMOSTOJNA POKRAJINA

CENA 1 €

ig ta s .  i t

Znani gornik 
in pisatelj 
Dušan lelinčič 
o vrhovih, 
književnosti 
in sebi.
(stran 3)
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Doklej islamski terorizem?
Omikani svet je še vedno 

pod globokim vtisom terori
stičnih atentatov, ki, kot trenut
no kaže, nimajo ne konca ne 
kraja. V zadnjih dneh je prizori
šče zločinske dejavnosti islam
skih fundamentalistov bila tur
ška prestolnica Carigrad, kjer 
so štirje atentati zahtevali nad 
50 življenj, kakih 400 ljudi pa 
je bilo huje ali laže ranjenih. 
Islamski skrajneži so za svojo 
zločinsko dejavnost izbrali Tur
čijo, ker je slednja med islam
skimi državami najbolj proza- 
hodno usmerjena, saj je med 
drugim članica Atlantske zve
ze in bi rada postala tudi člani
ca Evropske zveze, da njene no

tranje demokratične ureditve 
niti ne omenjamo. Naraščajo
ča teroristična dejavnost in na
ravnost grozljive razmere v 
Iraku neovržno dokazujejo, ka
ko se je vlada ameriškega pred
sednika Busha bridko motila, 
ko je skupno z Veliko Britanijo 
napadla Irak, ne meneč se za 
odločno nasprotovanje OZN 
in za rotenje papeža Janeza 
Pavla II., ki je tik pred usodno 
odločitvijo neposredno priza
dete državnike posvaril, da z njo 
prevzemajo "veliko odgovor
nost pred Bogom in ljudmi". 
Velik krvavi davek je plačala 
tudi Italija, ki je po angloame- 
riški zasedbi poslala v Irak svoj

vojaški kontingent, ta pa je ob 
terorističnem atentatu izgubil, 
kot vemo, 19 vojakov.

O trenutnem stanju v Iraku 
so zelo poučna izvajanja nad
škofa msgr. Fernanda Filonija, 
apostolskega nuncija v Bagda
du. V pogovoru z dopisnikom 
milanskega dnevnika Corriere 
della sera je dejal, da so se po 
atentatu na italijanske vojake 
zbrali v Bagdadu vsi katoliški 
škofje v Iraku in v prisotnosti 
nuncija obžalovali krvavi dogo
dek ter izrazili solidarnost pri
zadetim družinam. Prav ob tej 
priložnosti pa so škofje pouda
rili, kako ne smemo pozabiti, 
da dnevno umira veliko število 
Iračanov, o čemer se mnogo 
manj govori. Velik davek pla
čujejo iraške družine, pred-
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Notranja kriza v Domu svoboščin

Vozli tržaške politike
Pred dobrima dvema leto

ma so upravo tržaške občine 
in pokrajine prevzele po litič
ne sile  desnosred inskega  
Doma svoboščin, ki vključu
je tudi stranko Nacionalnega 
zavezništva. Za tržaškega 
župana je bil izvoljen Rober
to Dipiazza (bivši miljski žu
pan). V zagonu volilne zma
ge sta obe upravi začeli urav
navali politiko po svojih zami
slih. Trst je predvsem ita lijan
sko mesto, zato se mora pou
darjati ta njegov nacionalni 
značaj tudi z obujanjem zna
čiln ih dogodkov iz njegove 
preteklosti in kar se da oma
lovaževati prisotnost sloven
ske narodne skupnosti. Ena 
prvih pobud novoimenova
nega odborn ika za ku ltu ro  
poslanca Menie je bila, kot 
vemo, izpostavitev portreta 
župana Pagninija iz časa na
cistične zasedbe in najavlje
na preureditev Oberdankove- 
ga spominskega obeležja na 
istoimenskem trgu. Tržaška 
občina je sredi pretežno slo
venske vasi na Krasu postavila 
samo ita lijanske tu ris tične

smerokaze. Nič niso zalegli 
protesti krajanov in njihovih iz
voljenih predstavnikov. Ob pro
slavi dneva judovskega ho
lokavsta v Rižarni je župan 
dal prebrati svoj govor v slo
venščini, kar je močno razbu
rilo odbornika Menio. Spor so 

| sicer "poravnali" s posredo
vanjem Rima, vendar nekaj se 
je le prelomilo med županom 
in Menio. Dejstvo je, daje sle
dnji pred meseci odstopil kot 
odbornik, navajajoč kot vzrok 
p re o b rem e n je n o s t zarad i 
parlamentarnih obveznosti. 
Po drugi strani je desnosre
dinska večina v pokrajinskem 
svetu kljub protestom sloven- 

| skih svetovalcev črtala iz sta
tuta vsakršno omenjanje slo
venske manjšine.

Sile Doma svoboščin so 
nasprotovale tudi sodelova
nju med tržaškim in koprskim 
pristaniščem v zvezi s kontej
nerskim prometom. Tudi pri 
tem vprašanju se je  tržaški 
župan ravnal drugače, kot so 
pričakovali zavezniki v njego
vi koalic iji. Pred kratkim  je 
skupno z miljskim županom
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Kettejeva...
To je tudi danost, ki pa je 

ne gre enačiti z intelektualno 
superiornostjo. Je pa poten
cial, ki ga bom o zamejci v 
novi dobi imeli, da se v široki 
d ru ž in i v e lik ih  ev ropsk ih  
držav ne bomo znašli nepri
pravljeni.

P.S.: D idaktičn i ravnatelj 
Marijan Kravos nam je vseka
kor zagotovil, da bodo Kette
jev kip v kratkem spet primer
no ovrednotili, ko bodo prosto 
re osnovne šole Ribičič pri Sv. 
Jakobu prenovili; takrat bodo 
bronasto podobo postavili v 
večnamensko dvorano, po
imenovano po našem pesniku.
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glasoval za podelitev površin 
v starem pristanišču za ure
sničitev sodobnih objektov. 
Takšni posodobitvi pristani
šča nasprotuje zlasti Lista za 
Trst, ki pa je v zadnjem času 
v precejšnji organizacijski in 
političn i krizi.

D rugo vprašanje, ki raz
dvaja politične sile Doma svo
boščin, je pobuda, da bi v Tr
stu potekala Svetovna razsta
va leta 2008. V la namen se 
je ustanovil poseben odbor, 
v katerem so tržaška občina 
in pokra jina ter trgovinska 
zbornica. Stranka Nacional
nega zavezništva nasprotuje 
temu, da bi v omenjenem od
boru sodelovala tudi deželna 
uprava. V zadevo je posegel 
sam pod ta jn ik  v zunanjem 
ministrstvu Roberto Antonio- 
ne (bivši deželni predsednik), 
ki se zavzema za sodelovanje 
vseh javnih institucij. Takšno 

' njegovo zavzemanje pa ni po
godu nekaterim silam Doma 
svoboščin, zato se hudujejo 
tudi nad županom Ruggie- 
rom Dipiazzo, ki se je neka
ko pridružil Antonionejeve- 
mu stališču.

Po porazu na junijskih de
želnih volitvah je Dom svobo
ščin zajela globoka notranja 
kriza, ki onemogoča obliko
vanje enotnih stališč do pe
rečih aktualnih problemov v 
zvezi z bodočim razvojem Tr
sta. To krizo so potrd ili tudi 
volivci na nadomestnih voli
tvah za izvolitev poslanca v 
d rugem  okrož ju  m inu lega 
26. oktobra.

Alojz Tul

vsem iraški otroci, so dejali ško
fje. "Za zdaj ni na krajši rok na 
obzorju nobene politične per
spektive ne načrta o omikanem 
sožitju med etičnim i in ver
skimi skupnostmi. Nihče ne ve, 
kakšna bo prihodnja notranja 
ureditev Iraka, kakšen bo po
ložaj posameznih manjšin. Lju
dje vsake zasedene države ču
tijo, da jih okupacijske oblasti 
ne predstavlja jo, da po tre 
bujejo svojo oblast, to je ljudi, 
ki bodo govorili v njihovem 
imenu. Hudo napako bi zagre
šil, je še dejal postolski nuncij, 
kdor bi Iračanom hotel vsiliti 
rešitve, ki jih ne bi čutili za svo
je. Prizadevati si je treba pred
vsem za omikano sožitje. Na
vadni ljudje tu niso imeli poj
ma o samomorilcih, kot so si jih 
zamislili skrajneši v Libanonu, 
Palestini in zdaj v okviru Al Kaj- 
de. Zdaj pa imamo ta pojav žal 
tudi v Iraku. Vedno pa mora
mo imeti pred očmi dejstvo, da 
vsak dan trpi hude muke na mi
lijone ljudi, je še poudaril apo
stolski nuncij Fernando Filoni.

Irak je treba torej čimprej 
vrniti Iračanom, Organizacija 
združenih narodov naj spet 
opravlja naloge, zaradi katerih 
je bila ustanovljena, in naj se 
hkrati posodobi, da bo lahko 
postala dejavnik miru in mirne
ga sožitja tudi in zlasti na Bliž
njem vzhodu ter v arabskem 
svetu. ZDA pa naj opustijo mi
sel, da bodo lahko same kroji
le usodo vsemu svetu, češ da 
so edina velesila na svetu, med
tem ko vemo, da čedalje bolj 
stopajo na plan Kitajska, Indija 
in morda še kaka druga drža
va. "Doklej terorizem?", smo 
se vprašali. Povsem ga gotovo 
ne bo nihče odpravil, z dobro 
in trdno voljo pa moremo omi'- 
jiti njegove razsežnosti, zlasti 
pa njegovo sedanjo obliko pra
ve in pravcate verske vojne, kar 
je ne le zločin, ampak tudi in 
predvsem globok nesmisel.

Drago Legiša

Gruzija /  Po spornih parlamentarnih volitvah

Odstop Shevardnadzeja 
sklenil gruzijsko 

“žametno revolucijo”
Z odstopom gruzijskega 

predsednika Edvarda Shevard
nadzeja, ki mu je opozicija oči
tala poneverbo rezultatov par
lamentarnih volitev 2. novem
bra, se je minulo nedeljo zak
ljučila t.i. gruzijska "žametna 
revolucija.

Po spornih parlamentarnih 
volitvah (na hude kršitve so o- 
pozorili tudi ameriški opazoval
ci), na katerih je predsedniko
va stranka prejela le nekaj več 
kot 24% glasov, so voditelji o- 
pozicije priredili množične ma
nifestacije, na katerih je več kot 
desettisočglava množica vsak 
dan zahtevala Shevardnadze- 
jev odstop. Po treh zelo nape
tih tednih, ki so dosegli višek, 
ko so m inulo soboto opozi
cijski privrženci vdrli v poslopje 
parlamenta, je v Tbilisi prispel 
tudi ruski zunanji minister Iva
nov, ki je imel nalogo, da po
sreduje med sprtima strane
ma. V nedeljo je končno prišlo 
do razpleta, ko je Shevardnad- 
ze popustil in odstopil.

Tako se je "bela lisica" - ka
kor so Sheverdnadzeja poime
novali zaradi njegovih diplo
matskih sposobnosti - umak
nila s politične scene. Shevard- 
nadze je Gruziji "krojil" usodo 
že od sedemdesetih let naprej, 
sprva v vlogi gruzijskega no
tranjega ministra, kasneje na 
čelu gruzijske komunistične 
partije, nazadnje od 1992. leta 
kot gruzijski predsednik. She- 
verdnadze si je pridobil visok 
ugled tudi na mednarodni po
litični ravni, saj je kot sovjetski 
zunanji minister v dobi Gorba
čova (1985-1990) pripomogel 
h koncu hladne vojne.

Gruzija je v trinajstih letih 
doživela že dve državljanski 
vojni in velja za eno najbolj ne
mirnih kavkaških držav. Hude 
probleme povzroča vprašanje

Abhazije. Gre za avtonomno 
pokrajino na severozahodu 
Gruzije, ki ima neprikrite odce
pitvene ambicije. Njen voditelj 
Aslan Abachidze uživa simpa
tije v Moskvi, ki z dejansko od
pravo meje med Abhazijo in 
Rusijo, z razdeljevanjem ruskih 
potnih listov abhazijskemu pre
bivalstvu, z vzpostavitvijo cest
nih in letalskih povezav itd. 
podpira njegove težnje.

Največji problem Gruzije 
pa sta velika revščina in korup
cija v politiki in upravi. 75-letni 
predsednik je po eni strani oh
ranil tesne ekonomske stike z 
Moskvo, po drugi pa zaradi 
strateške pozicije Gruzije uži
val ob široki finančni podpori 
ZDA. Na gruzijskem teritoriju 
namreč gradijo naftovod BTC, 
ki bo povezoval naftna ležišča 
ob Kaspijskem morju s Turčijo. 
Če je Shevardnadze znal po 
eni strani izkoristiti naklonje
nost svojih ameriških prijate
ljev zato, da mu ni bilo treba 
izplačevati zunanjih dolgov dr
žave, je po drugi strani zane
maril notranje probleme. Pre
bivalci so tako na robu preži
vetja, upravni sistem je tik pred 
razsulom in zato je bil politični 
preobrat pričakovan.

Po predsednikovem odsto
pu je bila na čelo države ime
novana dosedanja predsedni
ca parlamenta in ena glavnih 
opozicijskih voditeljic, Nino' 
Burdzhanazde, ki je izjavila, da 
bo takoj razpisala nove volitve. 
Največ možnosti za izvolitev 
pa ima Mikhail Saakashvili, ki 
je dejansko vodil žametno re
volucijo. Oba mlada voditelja 
veljata za zmerna, zahodno 
usmerjena politika. Morda se 
bo s tem novim poglavjem za 
G ruzijo  začelo pozitivnejše 
obdobje.

Breda Susič

POVEJMO NA GLAS JANEZ POVSE

Demokracija povsod, tudi s silo?
Nedavno je  ameriški predsednik Bush, kot 

že tolikokrat, zelo jasno napovedal svojo vi
z ijo  reševanja svetovnih problem ov z bese
dami: demokracija povsod, tud i s silo. V tem  
trenutku se ne bom o prepustili razmišljanju, 
kaj ta izjava praktično pom eni in koliko držav 
obstaja, k i dem okratične ureditve še ne pre
morejo, pač pa se želimo posvetiti nečemu 
bo lj bistvenemu. Pri srcu so nam namreč vre
dnote, iz katerih demokracija izvira in k i jih  
potem  ta demokracija uteleša in vzdržuje. 
Utemeljena se namreč zd i skrb, kako b i v 
današnjih nelahkih časih te vrednote utegnile 
u trpe ti hud udarec, saj jih  n i mogoče brez 
škode uporab lja ti za katere koli cilje in na
mene.

Vrednote demokracije so zares enkratne, 
čudovite in smo nanje brez pridržkov lahko 
ponosni. Te vrednote zagotavljajo sobivanje 
vsakršnih raz ličnosti in drugačnosti in so 
popolno nasprotje vsem tistim  zamislim, ki 
zahtevajo od ljudi, da živijo  in m islijo enako 
in na isti način. Zaradi teh vrednot je  v druž
b i dovolj prostora za vsakogar, k i ne ogroža 
sočloveka z nasiln im i naklepi in dejanji. Z  
drug im i besedami: prav vsak posameznik ne 
glede na svojo narodnost, po litično  in ver
sko prepričanje, raso ter spol, je  v demokra
ciji upoštevan, priznan in tudi zavarovan. Res, 
neponovljivo dragocena je  ta vrednota, saj 
daje čast in prostor prav vsakemu posamez
niku, česar se nemara v vsej po lnosti n iti več 
ne zavedamo. Te dob rine  smo de ležn i v 
vsakdanjem življenju in pozabljam o, kako je

I tam, kjer je  še ni. Ta vrednota, torej demo- 
\ kracija, je  neverjeten dosežek, o katerem so 
upajoče sanjala prejšnja stoletja in celo ti
sočletja, ta vrednota je  trdno upanje tud i za 
naprej, da bo človeštvo še bo lj poglablja lo  

\ svojo človečnost, se pravi spoštovanje do 
sočloveka, torej do drugega, torej do mojega 
bližnjega in sploh vseh ljudi. Še in še b i lahko 
naštevali lastnosti te enkratne dragocenosti, 
ki na tako poseben in vendar preprost način 
zagotavlja mir, srečno sobivanje in dogo
vorjeno soodločanje vseh p ri skupnih stva
reh za skupno dobro oziroma v danem tre
nutku za največje možno dobro. Še in še b i 
lahko te lastnosti osvetljevali in ugotovili, da 
jim  n i skupna le misel na srečno sožitje med  
vsemi, ampak da jim  je  istočasno skupna 
obsodba vsakršne sile, vsakršne pris ile  in 
vsakršnega nasilja ali celo širjenja svoje re
snice z nasiljem in močjo. Misel "dem okra
cija povsod, tud i s s ilo " se zatore j v tej luči 
zdi zelo dvorezna, čeprav je  ob sedanjih kriz
nih dogodkih videti nemara celo upravičena. 
Dvorezna zato, ker postavlja pod  vprašaj te
m eljno vrednoto naše razvitosti s tem, da jo  
želi preobraziti v uporabo sile. Oh tej točki 
pa hi se m orali zelo resno zamisliti.

M ar uporaba sile z naše strani ne ruši tud i 
nas samih in m ar n i v nasprotju s tistim , kar 
v najboljšem pom enu smo? V vsakem prim e
ru h i b ilo koristno in nujno, da h i se svojih 
osrednjih vrednot močneje zavedali, saj so 

| edino zagotovilo srečne p rihodnosti sveta in 
človeštva.
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Intervju /  Dušan Jelinčič

“Više ko greš, bolj si sam, saj bolj drezaš vase...”
Dušan Jelinčič je pisatelj in novinar, alpinist in popotnik. Pa tudi velik ljubitelj svetovne in slovenske literature. Vse te argumente je vzel v pretres 

pogovor, ki osvetli različne plati Jelinčičeve osebnosti. Rodil se je leta 1953 v Trstu in diplomiral na filozofski fakulteti tržaške univerze iz sodobne 
književnosti in modernih jezikov. Jelinčiča poznamo tudi kot časnikarja pri italijanski RTV -  RAI za slovenska radijska in televizijska poročila.

S kakšnimi željam i se 
vsakokrat odpravljate na pot? 
Paradoksalno se v želji po poti ni 

dosti spremenilo v desetletjih. E- 
dino, kar je resnično pristno, je pot 
sama, in pri tem nisem posebno origi
nalen, edino resnična je želja po spo
znanju, ki je skozi desetletja ostala 
nedotaknjena. Ohranil sem dar ču
denja, radovednosti, hlastanja po spo
znavanju majhnih in velikih stvari. 

Kaj je  bilo značilno za Vaša 
potovanja v mladinskih letih? 
Kako pa se na pot 
odpravljate sedaj?
Na svojih prvih potovanjih sem 

bil morda na zunaj bolj navdušen. 
Sedaj pa opažam, da navdušenje 
vsekakor ni izginilo, temveč se je 
nekako ponotranjilo. Zato pa je bolj 
trdno, bolje zasidrano v meni, da bo 
vzdržalo v času.

Ali je  možno potovanje, 
katerega končni cilj n i dom 
oz. vrnitev v domači kraj; 
a li lahko obstaja neko 
nenehno potovanje, 
nenehni beg?
Kot vsaka živo utripajoča dejav

nost ima tudi potovanje svojo dru
go plat medalje, ta pa je neizogib
no prav beg. A to ni nujno nekaj ne
gativnega. Pri begu se moraš vselej 
nekam vrniti, ponavadi se vrneš na 
izhodšče. Problem je, kako si čas be
ga napolnil, če si ga torej znal do
bro izkoristiti. In smo spet pri poti, 
ki je beg in hoja za katarzo obenem. 
Marsikdo je očital tistim, ki stalno 
potujejo in nimajo nikjer miru, da 
bežijo pred nečim. Jaz pa mislim, da 
to ni edina ali osnovna razlaga. 
Lahko tudi nekaj stalno iščejo in, za
kaj ne, tisto, kar je Platon prvi ime
noval za kalokagatijo, nekakšno sk
ladje med lepoto, resnico in dobro
to. Če česa ne iščeš, ne boš pač ni
koli ničesar našel. Se prej pa boš na
šel tisto, kar iščeš, v ekstremnih si
tuacijah, ko si sam s seboj, ko se mor
da čutiš izgubljen, torej tudi in mo
goče predvsem na begu.

Ali ste ob Vaših potovanjih 
vedno uživali; a li je  morda 
bolj dragocen spomin nanje, 
ko so ta že m in ila?
Med potovanjem meje večkrat za

jel občutek sreče. Sicer pa, ko sem ga 
doživljal, ga ponavadi nisem občutil 
kot takega. Morda se mi je ta vtis vsilil 
v zavest šele naslednjega dne, ko pa 
sem bil že v drugem mestu, na drugi 
plaži, med drugimi ljudmi in z drugi
mi prijatelji s poti. Vsekakor je bil na 
potovanju občutek splošne poteše- 
nosti dosti bolj pogost kot doma. In 
lahko torej rečem, da je potovanje vse
kakor užitek, in tem globlji je užitek, 
trajnejši in silovitejši je spomin nanje. 

A li sle bili vedno zvesti liku  
“popotnika ”?Morda ste 
včasih tudi Vi postali 
običajni “ turist”?
Večkrat se mi je zgodilo, da sem 

potoval kot popoln turist. Po eni stra
ni je bilo prav lepo, saj so drugi skrbeli 
in celo mislili zame oz. namesto me
ne, po drugi strani pa ni bilo tistega 
čara, ki te stalno spremlja na poto
vanjih, kot da bi nanovo odkrival nov 
svet.

Kako določeno območje 
in njegove prebivalce dojema 
“turist", kako pa “popotnik"? 
Mislim, da je razlika med turistom 

in popotnikom enostavna. Turistu je 
neka razlaga, neko znanje servira

FO TO  KR O M A

no, popo tn ik  pa si ga 
mora prislužiti ali celo 
večkrat s težavo izbori
ti sam. In to je čarobnost 
takega, im enu jm o ga 
"divjega" potovanja. Da 
se pod večer znajdeš 
sam v nekem neznanem 
kraju in si moraš šele po
iskati prostor za spanje.
In si rečeš, no, ali si ali 
nisi! In vedno doživiš ne
verjetne dogodivščine 
in vselej srečaš najbolj 
čudovite in najbolj origi
nalne ljudi na svetu.

Kakšen je  Vaš 
odnos do domačega 
kraja, ko potujete?
Zelo sem vezan na 

svoj domači kraj, zato ga 
imam stalno v m islih. 
Navsezadnje človek ne 
more živeti brez trdne 
podlage, brez identitete.
To pa ti ustvarja okolje, 
v katerem živiš in ga tudi 
sam poustvarjaš. Zato je 
že lepo in prav, ko ljudje 
pravijo, in tudi sam pravim, da smo 
državljan i sveta, vendar pa smo 
državljani z neko točno izhodiščno 
lokacijo. Ne bom pa rekel, da je po
vsod lepo, doma pa najlepše, ker so 
povprečno moji dnevi na potovanju 
lepši, kot so doma. V mojo katego
rijo potovanja spadajo tudi alpini
stične odprave. Po drugi strani pa 
je svet tako neverjetno lep, čisto 
estetsko, da se že zaradi tega estet
skega užitka splača potovati. Kako 
lahko trdim , da je Trst, ki je sicer kra
sno mesto, lepše od izgub ljen ih  
ruševin v Peruju Machu Pichu? Ali 
pa kot Taj Mahal v Indiji? Ali Potala 
v Tibetu? Ali izliv reke Casamance v 
Senegalu? Ali zaliv San Francisca in 
Grand Canyon v Ameriki, pa Gali
lejsko jezero in Masada v Izraelu, in 
Abu Simbel v Egiptu, in še in še... 

Kako so spoznanja tujih 
krajev vplivala na dojemanje 
naše ožje stvarnosti?
Ko potuješ, se ti odpre ves svet in 

z njim tudi njegovo dojemanje. Z vsa
kim dnem, ki mine, je spomin na do
mače utesnjenosti bolj moreč, prav 
tako pa tudi misel, da se boš moral
v te utesnjenosti neizogibno vrniti. 
A prav na potovanjih  si nabereš 
pravšnjo zalogo kisika, s katero se 
boš lahko z dvojnim elanom lotil do
mačih banalnosti in majhnosti. Si
cer pa so doma tudi lepe in velike 
stvari, in s pogledom od več tisoč 
kilometrov daleč jih lahko bolj jasno 
zaznavaš.

Kaj Vam je  pomenilo 
potovanje v Izrael?
Ali sle se čutili bolj soroden 
Palestincem a li Izraelcem? 
Potovanje v Izrael z bratom Zlat

kom leta 1975 je bilo zame nekaj 
čarobnega. M oje prvo veliko in še 
vedno najlepše potovanje. Vsaka pr
va stvar je najlepša. Prva ljubezen, 
prvi otrok, prva objavljena knjiga, 
prvo potovanje, prva odprava ... O  
sorodnosti res ne morem govoriti, 
ker sem tedaj spoznal le eno stran, 
in sicer izraelsko, saj sem z njim i 
delal v kibucu, torej ustvarjal nekaj 
prvobitnega. Na poljih sem nabiral 
bombaž, avokade in paradižnike, 
vozil sem traktor in delal v mehanič
ni delavnici. Žal nisem imel možno
sti, da bi od bliže spoznal pravo ži

vljenje Palestincev, saj je bil moj ki
buc na pol poti med Tel Avivom in 
Hajfo, torej ne v neposredni bližini 
Palestine, čeprav so si tam vsi kraji 
relativno blizu.

Večkrat so Vaša potovanja 
botrovala uspešnim 
spominskim spisom, pa tudi 
alpinističnim romanom.
A li obstaja po Vašem mnenju 
neka rdeča nit, nek skupni 
slog v slovenski književnosti, 
ki veže med sabo 
potopisno literaturo?
Misli, da imamo Slovenci zelo 

dobro potopisno in odlično alpini
stično literaturo. Pri potopisni nismo 
z našimi Koruni, Flisarji in Šerugami 
posebno daleč od Brucea Chatvvina

Vsaka p rva  stvar 
je  najlepša.

Prva ljubezen, 
p rv i otrok, 

p rva  objavljena  
knjiga, 

p rvo  potovanje, 
p rva  odprava...

ali Paula Therouxa, v alpinistični pa 
smo, po mojem skromnem mnenju, 
dosegli in večkrat tudi presegli kla
sike svetovne žanrske lite ra ture . 
Vsaka druga alpinistična knjiga pri 
nas je večkrat osvežilni tekst na pla
ninskem leposlovnem obzorju. Tudi 
sam bom začel pri Nejcu Zaplotni
ku, ki je dokončno povzdignil alpi
nistično literaturo na nivo prave li
terature. Pravim dokončno, ker je pr
vi bil Klement Jug v dvajsetih letih 
prejšnjega stoletja s svojimi povsem 
inovativnim i planinskimi spisi, v ka
terih je grebel po svoji duši, prej kol 
da bi opisoval svoje grebenje po 
kamnitih stenah.

Kar se pa tiče moje alpinistične li
terature, ki je tesno povezana z vse
slovensko, bi rekel to: z Zvezdnati
m i nočmi sem prejel zelo pomemb
ni vsedržavni nagradi Itas Trento in 
Bancarella Šport prav z motivacijo,

da sem v italijansko al
p in is tičn o  lite ra tu ro  
ponesel nov prijem . 
Prvi sem začel pisati o 
svojih občutkih na gori 
in ne o gori sami, ki 
sem jo  pustil vnemar 
in mi je postala le sre
dstvo, da opišem tisto 
edino, kar je pomem
bno. To pa je tisto, kar 
se sprem in ja : ed ino 
pa, kar se resn ično  
spreminja, je človeko
va duša. In to motiva
cijo je napisal nič manj 
kot eden od dekanov 
italijanskih pisateljev, 
Mario Rigoni Štern.

Še nekaj bi pri tem 
rad dodal. Ne obstaja 
žanrska literatura. Ne 
obsta ja a lp in is tična , 
potopisna, ljubezen
ska in taka ali drugač
na literatura, temveč 
obstajata le dva aspek
ta enega in istega poj
ma: dobra in slaba li

teratura. Na srečo se literarni kritiki 
tako pri nas, kot tudi drugod po sve
tu, tega vse bolj zavedajo. Tako sem 
v literarnih leksikonih zasledil ime
na čistih alpinistov, ki pa so ohenem 
pisatelji, ker so napisali knjige, ki pa 
govorijo izključno o svojih alpinisti
čnih podvigih, a imajo istočasno tu
di literarno in ne samo žanrsko vre
dnost. Čas je torej postavil stvari na 
mesto. Saj smo pred leti tvegali, da 
bi bilo že vsako konfuzno hermetič
no postavljanje besede k besedi še 
literatura, poglobljeni opisi človeko
ve notranjosti, z edino obtežilno 
okoliščino, da se dogajajo na neki 
oddaljeni gori in ne na domačem fo
telju, na cesti ali v baru, pa ne! 

Koliko leposlovja 
je  v Vaših potopisih, 
koliko potopisja Je 
v Vaših leposlovnih delih?
Kar se leposlovja tiče, sem že od

govoril v prejšnjem odstavku, rad pa 
bi dodal le eno dejstvo. Komaj sem 
se vrnil z letošnje odprave, med ka
te ro  sem preplezal osem tisočak 
Gašerbum II v Karakorumu, me je 
marsikdo vprašal, če bom o tem 
napisal knjigo. Odgovoril sem mu 
točno tako, kot sem na isto vpraša
nje odgovoril že pred odpravo. Na
pisal jo  bom le, če bom imel dovolj 
literarnih sugestij zanjo. Torej če bo 
iz tega nastala literatura in ne neko 
suhoparno nizanje dejstev, kot npr. 
sem šel gor, sem šel dol, ipd. Lite
rarne sugestije pa se razvijajo in na
stajajo večkrat počasi in s težavo. 
Nastajajo z letečimi lističi, ki jih sti
skaš po žepih in na katere si v avto
busu ali na cesti napisal m imobež
no misel, nastajajo na sprehodih, ob 
pogovorih, pri stalnem branju dne
vnikov z odprave ... Za sedaj lahko 
rečem le to, da sem na dobri poti, 
da si naberem dovolj literarnih is
kric, da se bom nekega dne lahko 
lotil pisanja knjige.

V mojih delih je dosti potopisnih 
prigod. Dovolj je, da pomislimo na 
moje alpinistične romane, Zvezdna
te noči, Biseri pod  snegom, Budovo 
oko in Umor pod  K2, pa še na zbir
ko novel Prazne sobe. Potovanja mi 
dajejo dosti snovi za pisanje, kar je 
povsem logično, saj se na potova
njih dogodki zgostijo, pisateljevanje

pa ni nič drugega kot subjektivno 
opisovanje dogodkov, za katere pi
satelj misli, da so dovolj možni, da 
so vredni opisa.

Kako se človek počuti, ko se 
sam znajde v neposrednem 
stiku z  naravo in lahko 
računa le nase, saj nima 
ob sebi tistega, kar 
mu lajša vsakdan?
Priznam, da se v neposrednem 

stiku z naravo znajdem v svojem ele
mentu. Še več, naravnost uživam v 
občutku izziva, ki ga imam pred se
boj. Predvsem pa smo si v naravi vsi 
enaki in tam torej vsi vse začenja
mo iz enakega izhodiščnega polo
žaja. Je torej nekakšen prikaz živ
ljenja v primarni, torej najpopolnejši 
obliki. Pred življenjem in torej tudi 
pred sm rtjo smo vsi enak i... In šele 
v neposrednem stiku z naravo po
kažeš, česa si resnično sposoben. 

Kako bi opisali svoj p rv i stik 
z  Vzhodnim svetom 
in himalajskim gorovjem? 
Vzhodni svet sem spoznal na po

tovanjih že precej pred Himalajo. 
Reči moram, da me je takoj zelo pri
tegnil, čeprav moram dodati, da so 
me fascinirala predvsem verska sve
tova hinduizma in budizma. Večkrat 
sem bil v Indiji in Nepalu in vsakič 
sem na duhovnem nivoju odkril ne
kaj novega. Kot kontrast pa me izre
dno privlačuje hrupna in vedra Juž
na Amerika, a to je že druga zgod
ba. Himalaja pa ne bi mogla stati 
drugje, kot stoji. Na obronkih treh 
držav, Indije, Pakistana in Kitajske 
oziroma točneje Tibetom in torej na 
obronkih treh miselnih svetov, hin
duističnega, muslimanskega in bu
dističnega.

Časnikar z  besedo opisuje 
svet. Kaj se pa z  Vašo besedo 
spremeni, ko pišete knjigo? 
Pravzaprav nisem imel pri tem 

prehodu iz suhe časnikarske bese
de na lite rarno nobene posebne 
težave. Navsezadnje so bili časni
karji tudi recimo Dino Buzzati, Er
nest Hemingway, Gabriel Garcia 
Marquez, pa še Italo Calvino, Ful- 
vio Tomizza... Važno je le to, da imaš 
jasno v sebi, kaj moraš pisati. Ta 
"ka j" se pred računalnikom takoj 
prevesi v "kako".

Kaj je  pravzaprav iskrica, 
ki sproži pisanje?
Mislim, da je to predvsem želja, 

da Iti ohranil nekaj, kar je vredno ne 
samo moje pozornosti, temveč tudi 
pozornosti drugih. Torej želja, da bi 
vsaj delček nekih občutkov, ki so me 
za tisti dan, uro ali le m inuto obogat
ili in v meni spročili nek poseben ut
rip ali pa plaz, neko posebno stanje, 
ki sem ga že imenoval za kalokaga
tijo, posredoval drugim. Saj življenje 
je le tisto, kar imamo v sebi, pisate
ljevanje pa je izkazovanje tega stanja. 

Kateri avtorji (pisatelji, 
film ski režiserji) 
so Vam bližnji?
Vsi tisti pisatelji, za katere sem 

prebral najprej eno samo knjigo, po
tem pa sem čutil potrebo, da prebe
rem njihov celotni opus. Preveč jih 
je, da bi jih sistematično nanizal, bom 
pa vseeno poskusil. Nujno moram 
začeti s Fjodorom Dostojevskim, kar 
se lahko zdi nekoliko banalno, a 
zame je to največji in nedosegljiv ge
nij pisane besede.
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KRISTJANI IN DRUŽBA

Aktualno

Sporni križ v Abrucih
Abruce poznam, zato se 

mi zadeva o spornem križu v 
razredu ne zdi čudna. Dolga 
leta je bil v l'Aquili nadškof 
msgr. M ario  Peresini, ki je 
pokopan v b liž in i Trevisa. 
Spoznal sem ga, ko je bil nun
cij v Bonnu. S tajnikom tam
kajšnje nunciature sva kar ne
kajkrat pešačila po naših Ju
lijcih, on pa je prihajal ponj v 
Bohinj. D rugo znanstvo pa 
me veže na našo vas. Pod 
goro  Gran Sasso živi duhov
nik B razilijanec, ki je im el 
nono iz naše kraške vasi.

Že nekaj let poleti prepe
šačim vrhove Gran Sassa in 
to sem si privoščil tudi letos. 
Ko sva s sobra tom  sedela 
pred okrepčevalnico na vrhu 
in nama je gospod Pino stre
gel s tip ično abruško gosto
ljubnostjo, je prisedel moški 
srednjih let, o katerem sem 
pozneje izvedel, da je sodnik 
v mestu. Bili smo naprošeni, 
naj bi z avtom ne odšli z vrha 
pred devetnajsto uro, ker bo 
cesta zaprta. Ni me veliko za
nimalo, zakaj. Za vzrok sem 
zvedel zvečer, v pastirski staji, 
kjer mi je  M ičo, makedonski 
pastir, z velikim veseljem pri

pravil polento in ovčje mleko. 
Zapazil sem ga popoldan, ko 
sem z daljnogledom opazo
val enkratno sliko. Ovce so 
bile raztegnjene po pobočju 
in se v vrsti pasle. Pastir je se
del nekje v sredini, na vrhu 
črede pa je sedel njegov gran- 
saški ovčjak Puri. - Enkraten 
prizor! Ker celi božji dan ni
ma kaj početi, opazuje okoli
co z daljnogledom. Spodaj v 
eni od dolin, kjer se konča 
stranska cesta, so dopoldne 
postavili velik bel senčnik. M i
čo bi ne bil M ičo, če bi ga ne 
zanimalo, kaj bo tam. O krog 
štirih popoldne pripeljejo trije 
av tom ob ili in iz srednjega 
iztopi nekdo v belem. Pospre
m ijo ga do senčnika, se od
daljijo in čez kakšne tri četrt 
ure se avtom obili odpeljejo 
p ro ti do lin i. Senčnik pa je 
ostal do večera, ko ga je nek
do prišel iskat. Tako sem zve
del, da je ta dan prišel za 
nekaj ur na oddih v ta enkrat
ni svet sv. oče.

Abruci so ena od pokrajin 
v Italiji, ki so nekaj svojstve
nega. Nasmejal sem se, ko mi 
je mali Paolo, ki obiskuje dru
gi razred, povedal, da ve, kje

je na zemljevidu Udine, ker ve 
za Udinese, ve pa tudi, kje je 
Provincia di Lubiana, kjer je 
bil nono vojak. Nič ni poma
galo, ko sem mu dopovedo
val, da te že davno več ni. 
Zanj je bilo veljavno to, kar 
mu je povedal nono! Blažena 
otroška preprostost!!! Prebi
valci so zaposleni v Rimu in 
okolici. Na petek ali soboto se 
vrača jo  domov, na nedeljo 
zvečer ali ponedeljek zjutraj 
pa se ta pločevinasta kača 
zopet odvija proti Rimu. Tako 
leto za letom, dokler ne do
čakajo poko jn ine. V vaseh 
prevladujejo starejši, pone
kod celo teh ni, so primeri, ko 
stari starši skrbijo za šolarje, 
starši pa so na delu v Rimu. 
Po teh vaseh je izredno veliko 
tujcev. Skoraj vsi pastirji so 
Makedonci, večina jih  je al
banske narodnosti in vsi so 
muslimani. Prav tako je izred
no veliko Poljakov, ki so za
posleni po vaških gostilnah 
in podeželskih hote lih, kot 
delavci. Tudi nadškofija L'Aqui- 
la je  svojstvena, saj ima 75% 
tu jih  duhovnikov, vseh barv 
in narodnosti. Ni redek pri
mer, ko je duhovniku njegov 
sonarodnjak bliž ji, četudi je 
musliman, kot pa njegov žup-

Ijan. Zato prihaja do določe
nih trenj, čeprav so dom ači
ni do tujcev strpni in jih tudi 
spoštujejo, razen tistih, ki so 
do njih nestrpni, in teh ni ma
lo. Po vaseh je veliko barov, 
restavracij in manjših hote
lov, medtem ko so trgovine 
izredno redke, ker so se vele
blagovnice skoncentrirale na 
obrobje večjih mest. Odkar 
je avtocesta skoraj do Jadran
skega morja, so podeželske 
ceste med tednom  skoraj 
prazne.

Muslimani, ki živijo v Ab
rucih, so tesno povezani s 
svojo versko skupnostjo  v 
Rimu. Velika večina so delav
ci, le redki imajo kakšno od
govornejše delo v trgovini ali 
gostilni, zato je razumljivo, da 
se hitro dajo vplivati, še zlasti 
če gre za verski interes, saj 
vedo, da jih muslimanska ver
ska skupnost ščiti, in to še zla
sti eksistenčno. Velika napaka 
bi bila, če bi mislili, da je tisti 
križ, ki so ga želeli odstraniti 
iz učilnice, imel samo in pred
vsem verski pomen. V oza
dju je vse kaj drugega, in to 
prav dobro vemo tisti, ki poz
namo islam in tudi razmere 
v Abrucih.

Ambrož Kodelja

Novembrsko konferenco 
je tokrat počastil s svojo pri
so tnostjo  z latom ašnik, m i
sijonar, kapucin pater Andrej 
Paljk. Ta Vipavec, sicer pripad
nik frančiškanskega reda iz 
Vipavskega Križa oz., kot se 
bolje sliši, Svetega Križa na 
V ipavskem , je  skoro  ce lo  
svoje dosedanje življenje pre
bil v Braziliji, katere je tudi 
državljan. Že kot mlad m isijo
nar je prišel v to mlado drža
vo, veliko skoro kot Evropa, ki 
od samega nastanka pred 
500 leti ni poznala vojne in ki 
je poleg naravnega bogastva 
polna ljudi vseh vrst, je torej, 
kot v glavnem vse ameriške 
države v pravem pomenu be
sede, kozmopolitska. Tam po
leg dom ačih Indijancev, ki 
počasi izumirajo, saj jih muči 
zlasti kuga sedanjih dni, aids,

Nabrežina /  Gost konference p. Andrej Paljk

V župnijski dvorani 
o Braziliji

živijo črnci, ki so tja prišli kot 
sužnji v začetku novega veka, 
prvi osvajalci Portugalci in se
veda vse razne mešanice, ki 
so nastale v stoletjih. Prvotni 
osvajalci so dali Braziliji urad
ni jezik, kateremu pa se ena
kovredno pridružujejo razni 
jeziki, ki jih govorijo dom oro
dci.

Pater Andrej nam je govo
ril tudi o neizmernih daljavah, 
o planjavah, o pragozdovih in 
seveda o rečni kraljici Ama- 
conki, ki je s počasnim tokom 
in več kilometrov široko stru
go in ne izm erno  ko lič in o  
vode življenjski vir prebival
cev. Južna Brazilija je bogata

in tud i preb iva lc i so vo ljn i 
dela, medtem ko je severni 
del, ki je na samem ekvato
rju, revnejši in tudi tamkajšnji 
p rebivalci so bo lj podobni 
našim južn jakom . Sedanji 
novi predsednik, bivši sin
dikalist in delavec Ignacio Da 
Silva Lula, se tega zaveda in 
skuša nekako uravnovesiti 
stanje, s tem da pomaga se
veru in predvsem skuša tudi 
prebivalce toplega področja  
naučiti rednega dela. Sicer so 
Brazilci vesele narave in do
brosrčni, velika večina je kri
stjanov in sam naš misijonar 
je krstil na tisoče mladih, med 
katerim i na sto tine duhov

nikov; štirje  so postali celo 
škofje. Poleg misijonarjenja 
najprej v državi San Paolo (20 
m ilijonov z okolico) in nato 
med Indijanci v sami deželi 
Am aconki je pater tudi učil 
na eni izmed univerz.

Po skoro štiridesetih letih 
so ga odpoklicali v rodno V i
pavsko, kjer letos praznuje 
svoj zlati mašniški jubilej po 
raznih farah. Pozno pomladi 
so ga prijatelji in njegovi bivši 
farani povabili v Brazilijo, da 
je tudi z njim i praznoval svoj 
jubilej. Rade volje se je odzval 
vabilu in se za nekaj tednov 
spet vživel v tisto, kar mu je 
bilo štiri desetletja vsakdanje 
življenje. Zadovoljen pa se je 
vrnil domov, kjer z veseljem 
pripoveduje o svojih res iz
jemnih življenjskih izkušnjah.
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Slovensko pastoralno središče v Gorici: 
predstavitev birmancev in razstava

Na praznik Kristusa Kralja, v nedeljo, 23. t.m ., so v cer
kvi sv. Ivana v G oric i, pri maši, ki jo  je daroval p. M irko 
Pelicon, sodelovali in se predstavili b irm anci, ki bodo priho
dnje leto prejeli zakram ent sv. birme, in tis ti, ki prvo leto 
obiskuje jo pripravo na pom em bno srečanje s Sv. Duhom . 
P. M irko  je trina js tim  dekletom  in fantom  ter n jihovim a ka- 
tehistin jam a, M irjam  Bratina in Ani Saksida, izročil kn jigo 
kard. Tomaša Spidlika Profesor U lipispirus in druge zgod
be, ki jim  bo na svež način predstavila velike življenjske 
resnice.

Po maši je b ilo  v župnijski dvorani Franca M očnika od
p rtje  razstave del župljank, ki so odkrile  veselje do um et
nosti. Gospa Jolanda Ž igon, ki z okusom krasi svetoivan- 
sko cerkev, je  pokazala svoja tihož itja  (olje na p la tno), pre
dmete iz g line z nabožno in drugo m otiv iko in klekljane 
čipke, G iordana Srebrnič krajinske slike v tehniki olja, A n i
ca Vetrih pa keram ične in glinaste predm ete ter tihož itje  s 
cvetličn im  m otivom . Razstavljene so tudi zelo lepe čipke; 
sklekljala jih  je sestra pok. msgr. Franca M očnika, Pavla, ki 
je že odšla v večnost. Vsi predm eti skušajo izražati neko 
iskanje harm onije v naravi, v kateri so zabeležene vse Božje 
skrivnosti.

Praznovanje sv. Andreja v Štandrežu
Župnija  sv. Andreja apostola iz Standreža, rajonski svet 

in prosvetno društvo Standrež prire ja jo  niz prireditev ob 
praznovanju vaškega zavetnika. V četrtek, 27. t.m ., bo ob 
20. uri v župnijskem  dom u govoril mag. Primož Krečič, 
duhovni vod ite lj bogoslovcev v Ljubljani, na tem o Cerkev 
sveta-Cerkev grešna? V petek, 28. t.m ., bo v župnijski ce
rkvi spovedovanje ob 18. uri. V soboto, 29. t.m., bo v isti 
cerkvi ob 19. uri maša. V nedeljo, 30. t.m., bo ob 8.30 sv. 
maša z ljudskim  petjem (v slovenščini); ob 9.30 bo sv. maša, 
ki jo  bo daroval don Daniele A lim onda de M annentreu, 
župn ik  v kra ju San Lorenzo di C od ro ipo ; ob 10.30 bo 
maševal mag. Božo Rustja, urednik revije O gnjišče; ob 
11.30 na trgu sv. Andreja pa bo "pode litev  prvega klasa" 
krajevne skupnosti Standrež zaslužni osebi v vasi. Se ved
no v nedeljo bodo ob 16.30 v cerkvi slovesne večernice, 
ob 17. uri pa v župnijskem dom u koncert Harmonikaškega 
ansambla društva upokojencev-Vrbje (Celje) in KD Vrbje; 
sledila bo tom bola.

Sklop predavanj v Gabrjah
Župn iji Rupa-Peč in Gabrje-Vrh vabita v župnijske pro

store v Gabrje na sklop predavanj pod skupnim  naslovom 
Vsak je  b il svoje sreče kovač. Predavanja se bodo pričela 
vedno ob 20.30 in jih  bo vodil duhovni vodja goriške duho- 
vn ije  pri sv. Ivanu p. jezu it M irko  Pelicon.

Prvo predavanje bo 9. decembra in bo im elo naslov Iz 
notranjega kaosa v harm onijo življenja. 19. januarja  2004 
bo p. Pelicon govoril na tem o: Iz erosa v zastonjsko ljube
zen, 16. februarja 2004 na tem o: Kristus: Ideologija a li ž i
vljenje?, 15. marca 2004 pod naslovom: Trpljenje: Preklet
stvo a li odrešenje?, 19. aprila 2004 na tem o: Cerkev: Zapor 
ali žlahtnost skupnosti? Zadnje predavanje bo potekalo17. 
maja 2004, in sicer pod naslovom: Pot notranjega ozdra
vljenja.

Ž upn iji top lo  vabita vse, ki jih  obravnavane teme zani
majo, da se predavanj udeležijo!

S V  E T O P lI S E M  S K A R A Z M I Š L J A N J A
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ŽLAH TEN  IZBO R  BOŽJE BESEDE, 
NEDELJO ZA NEDELJO

VILJEM ŽERJAL 1. ADVENTNA NEDELJA 
SV. ANDREJ AP.

Jer 33, 14-16; Ps 25; 1 'fes 3,12-4,2; Lk 21, 25-28.34-36
Začenjamo novo cerkveno leto. Od prve adventne nedelje 

pa tja do praznika Kristusa Kralja vesoljstva, t.j. od 30.11.2003 
do 21./27. nov. 2004 bom o živeli v letu C. Ker bomo doživljali 
zgodovino odrešenja, ne bo ta čas nekaj mehaničnega, neko 
ponavljanje preteklosti. Kristus, ki je ves čas prisoten, se nam 
bo dajal spoznati na nov način. Odkrivali ga bom o polago
ma, rasli bom o v njegovo polnost (Ef 1,10-23). O d Kristuso
vega rojstva dalje je zgodovina rast iz teme greha in neved
nosti v svetost. Vse naše življenje je in bo ostalo boj za čas 
Boga. Bo preraščanje našega časa, ki je čas stiske in hrepe
nenja po čistosti in pravičnosti. Je živo dogajanje, ustvarjanje 
novega človeka. Ker pa se zavedamo popolne nemoči za do
bro, za razodetje lepote in življenja, svobode in sreče, zahre
penimo z vsem svojim bistvom po Bogu. On nam je namreč 
dal moža, Jezusa, ki se nam razodeva kot edini odrešenik.

Advent nas zato na nov način očiščuje za gledanje Boga v 
Kristusu že na tem svetu. Je gledanje v veri. K temu nas peljejo 
molitev, bogoslužje, zlasti sv. maša ali evharistija, dobra dela.

Toda prenavljamo se skupno, kot Cerkev. Ž ivim o v svetu, a 
nismo od sveta (Jn 17,14.16). Nismo v oblakih, marveč vdani 
zgodovini. A iz oblakov prihaja kakor rosa novi Adam, Jezus 
Kristus. Ker podoživljamo zgodovinske dogodke odrešenja v 
preteklosti, odpiramo Bogu svoja srca. Za oznanjevanje in 
življenje Božjega kraljestva, za odgovornost zanje, oblikujemo 
zornice, se zatekamo k Brezmadežni, da se vživimo v njeno 
pričakovanje Božiča, rojstva Božjega Sina, v našo zgodovino. 
Pri njej se učimo odpuščanja m orebitnih žalitev, bolj odloč
nega nastopa proti hudobiji v nas in v družbi. M imogrede 
nam Bog daje celo zdravje in pogum. Je vedno isti zdravnik, 
ki ozdravlja, obuja celo od mrtvih, tolaži. Dogodki iz preteklo
sti postanejo dogodki sedanjega časa. Bog ponavlja, da je 
vse to  "danes" (Ps 95,7). O  Jezusu, Sinu, Bog pravi: "Danes 
sem te rod il" (Heb 1, 5; 3, 7.15).

Za sv. Tri kralje Cerkev ponavlja o treh čudežih: "Danes je 
M odre zvezda pripeljala k jaslicam; danes se je na svatbi voda 
spremenila v vino; danes se je Kristus dal krstiti v Jordanu, da 
bi nas odrešil" (Bogoslužni molitvenik).

Danes je blizu Božje kraljestvo. Spreobrnite se in verujte 
evangeliju (M r 1,1-5). Danes poslušajte njegov glas: ne zakrk
nite svojih src (Ps 95, 7-8). Danes je Kristus umrl na Kalvariji 
in je bil obujen od mrtvih; je šel v nebesa in sedi na Očetovi 
desnici. Danes se daje Sveti Duh. Danes je  čas milosti.

Bog namreč presega čas, ker ga ne more omejiti. Kar je 
Bog enkrat storil, ostane vekomaj. Živi Kristus ostaja navzoč 
in deluje v svetu, v katerega se je učlovečil. Duh, ki ga je Oče 
poslal, ne neha delovati.

Čeprav je zgodovina povsem Božja, ne preneha s tem biti 
človeška. Božji danes se oznanja in živi v človekovem danes.

Advent nas na novo spodbuja k čuječnosti in bedenju: "Bo
dite budni ... pripravljeni" - "Pazite, čujte"; "Čujte in molite 
vsak trenutek" (M t 24, 42.44; Lk 20,36).

Po spremenjenju pri maši vzklikamo: "Tvojo smrt oznanja
mo, Gospod, in tvoje vstajenje slavimo, dokler ne prideš v 
slavi!" Bogoslužno leto nas neprenehoma spodbuja, naj pa
zimo na znamenje časa. Ohranja nam čut za stvarnost, na 
omejeni čas našega popotovanja, na poslednje reči: na smrt, 
sodbo in rešenje ali pogubljenje.

Nad vse cenim o evharistijo, t.j. sv. mašo in znamenja 
odrešenja, zakramente. Pripravimo lepo branje nedeljskih 
beril. Petje naj bo ljudsko in zborovsko.

Pozornost do bližnjega, zlasti do bolnega, bo osvobajalo 
naše srce s svežino ljubezni. Tudi post nas bo učil deliti z ubo
gimi. Toda po tem bomo vedeli, zakaj trp im o in zdihujemo, 
ker namreč pričakujemo razodetja Božjih sinov (Rim 8, 18- 
25; Vat. II., LG, 48). Jeremija nas spominja na Božjo zvestobo 
v vsem, zato Bogu popolnoma zaupamo (Jer 33,14-16).

Pavel nas spominja, naj živimo neoporečno, da bomo pri
pravljeni na Gospodov prihod. Prišel bo namreč z vsemi svoji
mi svetimi (1 Tes 3,12-4).

Evangelist Luka svari pred delovanjem hudobije, ki je na 
preži kakor zanka. Priporoča molitev in čuječnost (Lk 21, 25- 
28.34-36).

(Vse po "I giorni del Signore", R. Gantoy in R. Svvaeles, 
Ediz. Paoline, 1992, zl. 36-69; 99-110).



Duhovniki nudijo pomoč vsem
Pomagaj vsem duhovnikom

38.000 škofi jsk ih  duhovn ikov  vsak dan oznanja evangelij v župnijah m ed ljudm i in nudi vsem  ljubezen, 

to lažbo in upanje. Da bi lahko nadaljevali svoje poslanstvo , po trebu je jo  tudi tvo jo  konkre tno  pomoč: 
p r ispevek za vzdrževanje duhovn ikov. Te darove zbira Osrednji inš t i tu t  za vzdrževanje duhovn ikov  (Is t i tu to  Centra le  

S o s te n ta m e n to  Clero), ki jih razdeli med vse duhovn ike , posebno t is te , ki de lu je jo  v najbolj po trebn ih  skupnos t ih  in

bodo tako lahko računali tud i na ve l ikodušnos t vseh.

Cf Numsra Vama ...............

800.01.01.01

Darovi za vzdrževanje duhovnikov. Podpora številnim za dobro vseh.
Svoj prispevek lahko nudiš na štiri načine:
•  poštni tekoči račun št. 57803009
•  kreditne kartice: s kartico CartaSi in s klicem na brezplačno telefonsko 

številko 800.82.50.00 ali prek interneta na naslovu www.sowenire.it
•  bančno nakazilo na glavnih italijanskih bankah
•  neposredno na Inštitutu za vzdrževanje duhovnikov (Istituto Sostentamento 

Clero) v svoji škofiji

Kdor želi, lahko svoje prispevke Osrednjemu inštitutu za vzdrževanje duhovnikov 
(Istituto Centrale Sostentamento Clero) v znesku do največ 1032,91 evrov letno odbije 
od celote svojih prihodkov za izračun davčne prijave Irpef ter povezanih deželnega in 
občinskega dodatka.
Za dodatna pojasnila glede omenjenih načinov kliči brezplačno informativno številko 

800.01.01.01.
Izberi način, ki t i najbolj ustreza. Zahvaljujemo se ti za prispevek.

C H I E S A  C A T T  O L I C A CEI  C o n f e r e n z a  E p i s c o p a l e  I t a l i a n a
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Slovenska matica/Pet knjižnih novosti

Od Celjske knjige do ponavljajoče 
se vojne zgodovine

Založba Slovenska matica bo prihodnje leto praznovala 140 let delovanja, kar 
bodo seveda pri založbi tudi primerno zaznamovali; ob tem jubileju pripravljajo 
poseben zbornik , v letu tudi 2004  bodo priredili tudi posebno slovesnost.

Slovenska matica je septembra 
letos svojo dolgo tradicijo izdajanja 
leposlovja, znanstvenih del in huma
nistike s predstavitvijo petih knjižnih 
novosti, in sicer Celjske knjige, za 
katero je gradivo zbral Bruno Hart
man, dela Slovenska esejistika v dru
gi polovici 20. stoletja avtorja M ira
na Štuheca, žanrsko težko določlji
ve knjige Mikrokozmosi svetovno 
priznanega tržaškega germanista 
Claudia Magrisa, dela Dar in bit ene
ga najvidnejših slovenskih filozofov 
Tineta Hribarja in Fanfar nasilja, v ka
terih temo neskončnosti vojn obrav
nava Vaško Simoniti.

Celjska knjiga sodi v zbirko "me
stnih knjig", v kateri so doslej izšle 
že knjige o Ljubljani, Mariboru in Tr
stu. Namen zbirke je slikanje posa
meznih mest skozi literaturo; Celjska 
knjiga, tako je na predstavitvi pove
dal sam Hartman, ponuja najbolj raz
gibano, vsestransko odprto zgodbo, 
ki jo  določa predvsem zgodovina 
Celjskih grofov. Ti so s svojo politiko 
močno posegali v takratno Srednjo 
Evropo, vplivali pa so tudi na zavest 
slovenskih zgodovinarjev, ki so že 
takrat začeli graditi idejo o slovenski 
državi. Z mestom Celje seje po Hart
manovem mnenju ukvarjalo veliko li
terarnih imen, med njimi tudi Josip 
Jurčič, Anton Aškerc in O ton Žu
pančič, urednik pa je v knjigo uvrstil 
tudi tuje avtorice in avtorje, katerih

dela so prevedena v slovenski jezik 
in "so usidrana v našo kulturno za
vest"; omeniti velja Anno VVambre- 
chtsammer, Paula Parina in zadnje 
čase izjemno poznano Almo Karlin. 
Hartman je v Celjsko knjigo uvrstil 
tudi popotne spomine, pogrebne na
govore, kronike, legende in pisma ter 
na predstavitvi tudi povedal, da celj
ska tematika v povojni slovenski lite
raturi ni več močno zastopana. Edino 
reprezentativno ime v slovenski so
dobni književnosti zadnjih  let je 
Dušan Čater, ki opisuje celjsko mla
dinsko subkulturo. Urednik pri Slo
venski matici in znani pisatelj Drago 
Jančar pa je po poročanju STA ob 
predstavitvi knjig napovedal, da se 
bodo v naslednji "mestni knjig i" po
svetili Celovcu.

Pri Slovenski matici, ki ji predse
duje dr. Joža Mahnič (na sliki), siste
matično urejajo tudi preglede doma
če književnosti. Miran Štuhec se je po
svetil slovenski esejistiki zadnjih 50 
let. Štuhec je imel pri izboru esejistič
nih del nemalo težav, saj je temu lite
rarnemu žanru težko določiti mejo. Pri 
izboru za knjigo Slovenska esejistika 
v drugi polovici 20. stoletja je avtor 
upošteval "m oč svobodnega duha" 
pišočega, ki vabi k dialogu in hkrati 
sintetično zaključuje svoje misli. Te
matsko je Štuhec domačo esejistiko 
zadnjih petdesetih let razdelil na ti
sto, ki se dotika literarnih vprašanj,

nadalje tisto, ki prepleta med seboj 
narod, jezik in književnost, ne naza
dnje pa je pogosto v ospredju tudi 
bivanjska esejistika. Esejisti so v knji
gi razporejeni po sicer najmanj znan
stvenem , a n a jbo lj p reg lednem  
kronološkem vrstnem redu.

Mikrokozmosi Claudia Magrisa je 
delo, ki sta ga v slovenski jezik preli
la Vasja Bratina in Rada Lečič. Po 
mnenju prevajalca Bratine sodi Ma- 
gris med najpomembnejše svetovne 
avtorje, ki je doma tako v esejistiki, 
dramatiki kot romanopisju. M ikro

kozmosi so izšli leta 1997 in so bili 
nemudoma prevedeni v vse večje ev
ropske jezike. Magris v devetih po
glavjih naniza posamezne človeške 
usode in zgodovinska dejstva, kot ve
zivo pa mu služi lastna refleksija; 
Mikrokozmosi se na ta način že pri
bližujejo avtobiografiji.

Dar in bit - darovanje in žrtvovanje 
je naslov osme knjige v zbirki Sloven
ska filozofska misel. Po mnenju Dra
ga Jančarja je le malo izvirnih doma
čih filozofskih del oz. avtorjev in Tine 
Hribar nedvomno sodi v sam vrh. Hri
bar je o svojem delu povedal, da ob
staja bistvena razlika med darova
njem in žrtvovanjem: prvo je "hva
ležnost do biti", medtem ko pri dru
gem izhajajo akterji iz lastne stiske. 
Hribar se je v svojih filozofskih izvaja
njih po vzoru krščanskega filozofa Re
neja Girarda postavil na mesto žrtve.

Mračnejših tem se v svojih razpra
vah in esejih pod skupnim naslovom 
Fanfare nasilja loteva tudi znani zgo
dovinar Vaško Simoniti; ta ugotavlja, 
da vse od 16. stoletja v Evropi ni mi
nilo leto brez vojne.

"Človek je zavezan nasilju, z njim 
je fasciniran in prav to mu onemo
goča, da bi reflektiral lasten odnos 
do zgodovine," je  na predstavitvi 
svoje knjige dejal Simoniti. Po njego
vem mnenju so izrazi sloga, strpnost 
in nestrpnost, ki so v politični debati 
v uporabi vse od 16. stoletja dalje, le 
lupina, jedro pa si razlaga vsak po 
svoje. Na podlagi zgodovinskih dej
stev Simoniti pesimistično napove
duje, da vojna vedno bo, saj se lju
dje še niso-nismo prib ližali visoki 
stopnji politične kulture. Zgodovin
ska pozaba in selektiven zgodovin
ski spomin sta po mnenju Vaška Si
monitija največja zaveznika zla.

Hit paviljon Nova Gorica, do 2. decembra 2003

Na ogled razstava Milene Braniselj
Milena Braniselj je kiparka, ki živi 

in dela v Cerknici. Rodila se je leta 
1951 v Ljubljani, kjer je končala šolo 
za oblikovanje, in leta 1977 di
plomirala na Akademiji za liko
vno um etnost. Leta 1979 je 
končala še kiparsko specialko 
pri profesorju Slavku Tihcu. Uk
varja se z raziskovanjem giblji
vih skulptur in energije, ki jo  
gibanje omogoča. V sedemde
setih letih je, takoj po konča
nem  š tu d iju , so d e lo va la  s 
profesorjem Tihcem in skupi
no k iparjev, ki so v p rev la 
dujoče, klasično trid im enzio
nalno slovensko kiparstvo vpe
ljali novo pojmovanje s kine
tičn im i g ib ljiv im i plastikami.

Njena začetna dela so bila prožne 
in ne še gibljive žične skulpture, na
to geometrične plastične zasnove s 
posebnimi učinki elektronskih, ma
gnetnih igric, do "gugalniške" pla

stike, pa do današnjih gibljivih izdel
kov. Njen opus vsebuje malo plastiko 
in tudi monumentalne javne spome

nike, ki so postavljeni po raznih slo
venskih krajih ter v tujini. Ustvarja pa 
še v risbi, grafiki in oblikovanju.

Na tej razstavi so predstavljena 
dela zadnjih nekaj let. To je skupina

manjših, sobnih objektov abstraktnih 
form, iz patiniranega brona. N jiho
va elegantna, izčiščena oblika učin
kuje zelo dinamično in estetsko. Po
navljajo se valujoče oblike, ki kipom 

dajejo več dimenzij. Na oblih 
črnih površinah se pojavljajo 
najrazličnejši znaki kot arhai
čna, simbolična pisava ali or
namenti. Gibljivi elementi so 
največkrat zglajeni, da se sve
tijo v zlati barvi z zelenkasto 
pa tino , ki izde lkom  daje 
večjo plemenitost. Kipi pre
bujajo najrazličnejše asocia
cije na naravo, na bajeslov
na bilja v okolici Cerkniškega 
jezera, ki se dvigajo kot si
lhuete iz meglic. Spominjajo 
na živali, resnične in take, ki 
so nastale v človeški dom i

šljiji ter postale simboli moči in varo
vanja pred zlom. Odpirajo nek skriv
nosten svet starih poganskih vero
vanj, navezujejo se na legende ekso
tičnih civilizacij in tudi na slovensko

kulturno dediščino, zlasti Notranjske, 
kjer je avtorica odraščala.

V skulpturah se pojavljajo krogi 
podzemlja, večnost je zlata gugalni
ca, razpeta v prostoru, zvok časa je 
kot valovita kača, ki od nekje prihaja 
in nekam hiti. Figure so iracionalne 
in njihovi gibljivi deli jim  omogočajo 
še naključno spreminjanje v prosto
ru. Premični kraki lovijo ravnotežje 
na konicah in tankih robovih, so 
nekakšne prosto viseče oblike, ki za
nihajo ob najmanjšem dotiku. Kipcu 
dajejo možnost, da zaživi v prostoru 
in ni samo nek statičen, nedotakljiv, 
sam v sebi zaključen objekt. Elementi 
se prepletajo in spajajo med seboj v 
mehke, nepredvidljive oblike. Umet
nica pri tem kaže obvladovanje ma
teriala, kovin, tradicionalnih kiparskih 
načinov in poznavanje znanstvenih 
metod, zlasti fizike, ki si ga je prido
bila z nenehnim raziskovanjem in 
preizkušanjem v zahtevnem tehno
loškem postopku.

Katarina Brešan

NA REŠETU

Več pozornosti...
V zadnjem času je  naša sloven

ska radiotelevizija deležna v naši jav
nosti nekoliko večje pozornosti. Ta
ko je  poročilo o medijih na Program
ski konferenci, ki sta jo  sklicala SKGZ 
in SSO, nanizalo glavne probleme  
predvsem slovenskega oddelka De
želnega sedeža RAL Izrečena je  bila 
tud i zahteva, naj se tako politične  
s tranke kot civilna družba bo lj anga
žirajo za reševanje odprtih  proble
mov. Prav tako vzbujajo nedavne iz
jave predsednika deželne vlade lllyja 
in novoizvoljenega poslanca Rosata

upanje, da bo deželna uprava bolj po
zorno spremljala in reševala proble
me manjšinskega radia in televizije.

Tudi področni sindikat SLC-CCIL 
je  pred kratkim  izdelal izčrpen in 
razčlenjen dokument o priorite tn ih  
zahtevah slovenske radiotelevizijske 
službe RAI in z n jim i seznanil sloven
ske deželne svetovalce.

Morda ho torej le prišlo do aktiv
nejšega spremljanja in tud i reševa
nja odprtih vprašanj, o katerih govo
rim o že leta, a vedno z vzdihom vda
nosti v usodo, češ saj se ne da nič

narediti. Seveda se brez nadaljnjega 
stalnega pritiska vseh, k i jim  je  kaj 
do našega radia in televizije, ne bo 
nič premaknilo.

Pred nekaj dnevi sem tudi prebra
la novico, da si bomo lahko ogledali 
od  76. novembra naprej prv i del te
levizijskega dnevnika RTV Slovenija 
po tre tji mreži bis. Na sporedu bo 
po nočnem deželnem dnevniku. To 
se m i zdi seveda zelo dobra poteza, 
ki se vključuje v povezovanje in spoz
navanje med Slovenci, k i živijo v ma
tici, in Slovenci, k i živimo izven re
publike Slovenije. Kot se m i je  zdelo 
zelo pozitivno, ko je  začela RTV Slo
venija prenašati Zamejski televizij

ski dnevnik v poznih večernih urah. 
Upala sem namreč, da bo prib liža l 
stvarnost zamejskih Slovencev m ati
čnim Slovencem. To upanje je  poča
si ugašalo, ko se je  Zamejski dnevnik 
preselil iz prvega programa na dru
gega, potem  pa zdrkn il iz poznih  
večernih ur na zgodnje ju tran je  ure.

V tednu od 8. do 14. novembra je  
bil na primer Dnevnik zamejske tele
vizije na sporedu: v soboto ob 0.25, v 
nedeljo oh 0.25, v ponedeljek ob 1.45, 
v torek ob 2.05, v sredo oh 3.55, v četr
tek ob 0.40, v petek ob 1.55. Torej nas 
lahko spoznajo le tisti ma tični Sloven
ci, k i trpe za hudo nespečnostjo....

NAPOVEDNIK
R A D IO  S PA ZIO  103, 
SLOVENSKE ODDAJE  
(O D  28.11. D O  4 .1 2 .2 0 0 3 )

Radijska postaja iz Vidma oddaja 
na ultrakratkem valu s frekvencami 

za Goriško 97.5, 91.9, 
M h z ; za F u r la n ijo  
103.7, 103.9 Mhz; za 
Kanalsko dolino 95.7 

Mhz; za spodnjo dolino Bele 98.2 
Mhz; za K arn ijo  97.4, 91, 103.6 
Mhz). Slovenske oddaje so na spo
redu vsak dan, od ponedeljka do 
petka, od 20. do 21. ure. Spored:

- Petek, 28. novembra (v studiu 
Andrej Baucon): Glasbeni desert iz 
diskoteke 103. - Šopek narodnih viž.
- Zborovski kotiček. - Obvestila.

- Ponedeljek, 1. decembra (v stu
diu Andrej Baucon): Glasbeni lističi z 
Andrejem: zanimivosti in informacije.

-Torek, 2. decembra (v studiu Ma
tjaž Pintar): Ali veste, da... glasbena 
oddaja z Matjažem.

- Sreda, 3. decembra (v studiu Da
nilo Čotar): Pogled v dušo in svet: Pri
delki zemlje in duha - Izbor melodij.

- Četrtek, 4. decembra (v studiu 
Niko Klanjšček): Zvočni zapis: Po
snetki z naših kulturn ih prireditev.
- Glasba iz studia 2.

Umetniki za Karitas
O b začetku Tedna karitas je v so

boto zvečer, 22. t.m., na Dvorcu Ze
mono pri Vipavi potekala osrednja 
prireditev Škofijske karitas Koper in 
svečana akademija z naslovom U- 
metniki za Karitas.

Koprski škof Metod Pirih seje na 
dobro obiskani akademiji umetni
kom in sodelavcem Karitas zahvalil 
za opravljeno delo in jih vzpodbu
dil, da z nesebično ljubeznijo delu
je jo naprej. Ravnatelj Škofijske kari
tas Matej Kobal je osvetlil namen 
letošnje likovne kolonije, ki se že 
udejanja tako, da se je za pomoč 
ostarelim in bolnim 10. t.m. začel 
poseben tečaj za pomoč na domu, 
ki usposablja 40 udeležencev. O 
likovni koloniji in dobrodelni pobu
di sami je seveda spregovorila tudi 
organizatorka Jožica Ličen. Aka
demska slikarka M ira Ličen Krmpo- 
tič  se je v imenu umetnikov zahvali
la Karitas za idejo kolonije, ki jim  
nudi p riložnost, da lahko izpo l
njujejo papeževo željo, ki pravi, da 
umetnost spreminja svet z Lepoto 
in Dobroto. Prisotne sta pozdravila 
tudi ajdovski župan Marijan Poljšak 
in podpredsednik Državnega zbo
ra RS dr. M iha Brejc.

Nabito polno dvorano dvorca so 
navdušili baritonist Matjaž Robavs 
s sprem ljavo Andreje Kosmač in 
Vokalna skupina Prijatli iz Sela. Po
vezovalec večera Jure Sešek je z iz
branimi mislimi o delu Matere Te
rezije spomnil na vsebino karitativ
nega dela. Prisotne umetnike je pred
stavila likovna kritičarka Anamarija 
Stibilj Šajn, ki je tudi odprla prodaj
no razstavo.

Na ogled je bilo ponujenih 89 
likovnih del različnih avtorjev, v pro
dajo pa 76, kajti 13 del je bilo pro
danih že na Sinjem vrhu. Na večeru 
na Zemonu je bilo odkupljenih še 
trinajst umetnin. Dela različnih u- 
metnikov bodo razstavljena do ne
delje, 30. t.m., ko bo ob16. uri za
ključna prireditev z nastopom pevk 
in pevcev iz Budanj. Izkupiček pro
danih del je namenjen pomoči osta
relim, bolnim in invalidom, konkret
no za izobraževanje prostovoljcev 
za pomoč na domu. V Škofijski gi
mnaziji v Vipavi se je že začel tečaj, 
v katerega se je vključilo 40 žena in 
deklet.

O glejte si razstavo, kupite umet
niško delo, pomagajte!

RADIOSPAZtO
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bomo podprli, ga bomo izgubili in 
z njim bomo izgubili tudi svojo iden
titeto. Italijani hočejo iz nas naredi
ti samo folkloro in bi nas za to tudi 
dobro plačali." Prav tako je o radiu 
Trst A povedal, da "n i osebna stvar", 
če ga poslušamo ali ne. Knjigo je 
opremil Pavel Medvešček, tiskala pa 
Grafica Goriziana.

Č etrta  knjiga letošnje knjižne 
zbirke G M D  nosi zanimiv naslov Le 
šepet je, ki ga slišimo o Njem. Avto
rice Lide Turk, znane urednice in 
raziskovalke zlasti primorske polpre
tekle zgodovine, na predstavitvi žal 
ni b ilo  zaradi sm rti m atere, na
smehu katere je  v knjigi posvetila 
žlahtno črtico. Zato je o avtorici, ki 
se je tokrat predstavila javnosti kot 
pisateljica, in njenem delu sprego
vorila prof. Marija Češčut ter se pri 
tem navezala na spremno besedo 
prof. Marije Cenda Klinc. Knjiga vse
buje petindvajset črtic, ki jih  je tr
žaški verski mesečnik Naš vestnik 
objavljal od marca 1999 do septem
bra 2001; avtorica se je podpisova
la s psevdonimom Kriška. Gre za li
terarno obdelane osebne spomine 
na osebe in trenutke, ki so vplivali 
na njeno življenje in njen odnos do 
sveta. Pred bralcem se zvrstijo liri
čno uokvirjeni liki avtoričin ih b li
žnjih in daljnih sorodnikov, ki so 
predstavljeni z veliko ljubeznijo in 
toplim  razumevanjem. V črticah je 
zaznati tenkočutno otožnost, pa 
tud i "težn jo  po preseganju trag ič
ne p la ti ž iv ljen ja ". Kot lepo piše 
prof. Cenda Klinc, gre "za refleksiv
no prozo, ki se sicer napaja ob spo
m inih na resnična doživetja, a jih 
prikazuje v subjektivno ponotranje
nih podobah". Prav tem napol zabri
sanim spominom dajejo posebno 
moč posrečene črnobele računalni
ško obdelane fotografije, ki z barv
nimi detajli govorijo o tem, da so 
osebni spomini živa vez med seda
njostjo in preteklostjo. Knjigo je ob
likoval in opremil Aleš Turk, tiskala 
pa Grafica Goriziana.

Danijel Devetak
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Ob lepem in doživetem 4. dekanijskem srečanju cerkvenih zborov 
v Štivanu ter prazniku sv. Cecilije

Premišljujmo o pomenu cerkvenih 
pevskih zborov

Glasba, ki naj bi služila krščanskemu bogoslužju, mora ustrezati Besedi (J. Ratzinger) mV župni cerkvi v Stivanu je bilo 
v nedeljo, 9. novembra, 4. dekanij
sko srečanje pevskih zborov, ki so 
ga tudi letos na pobudo Zveze cer
kvenih pevskih zborov iz Trsta prire
dila župnija sv. laneza Krstnika iz 
Devina in zbor Fantov izpod Grma
de. Bil je to doživet večer, ki so ga 
oblikovali cerkveni ženski zbori: iz 
Slivana, ki ga vodi O lga Tavčar, iz 
Mavhinj, ki ga vodi Majda Pertot Le- 
giša in iz Nabrežine, ki poje pod 
vodstvom Paola Veniera ter mešani 
cerkveni zbori iz Zgonika (na sliki), 
Devina in Šempolaja. Prvega vodi To
ne Kostnapfel, devinskega Herman 
Antonič, šempolajski farni cerkve
ni zbor pa poje pod vodstvom Iva 
Kralja, ki je na srečanju vodil tudi 
Fante izpod Grmade. Ta moški zbor 
je  tudi edini nastopil v prezbiteriju.

Letošnja izvedba je bila posveče
na 110-letnici rojstva skladateljice 
Brede Šček, ki je v letih 1926-1930 
kot učiteljica službovala tudi v Sli- 
vnem, in 70-letnici izida pesmeri- 
ce Zdrava M arija, zadnje iz niza 
znam enitih štirih, ki jih je od leta 
1929 do 1933 izdala Goriška M o
horjeva družba. Skoraj vsi zbori so 
upoštevali priporočilo  in med tre

mi zapetim i pesm im i predstavili 
vsaj eno v smislu predloga. Večer 
sam pa je zaključil mogočen zdru
ženi zbor, ki se je  postavil v prezbi
te rij in zapel pesem Brede Šček 
Stotisoč pozdravov ter Vodopivče
vo Najvišji, vsemogočni Bog, pri ka
teri je zapela tudi vsa cerkev.

Zanim ivo bi b ilo  spregovoriti o 
predstavljenih sporedih, o samih 
izvedbah, ali razmišljati o tem, da 
so letos nekateri zbori že poleti spra
ševali za to srečanje, kar pomeni, 
da ga doživljajo, kot pozitiven tre
nutek povezovanja in stremljenja 
po skupnih ciljih . Te je v uvodnem 
pozdravu navedel tudi domači žup
nik g. G iorg io  G iannini, ki je pou
daril pozitivnost takih srečanj, ker 
spodbujajo organiste in pevce, da 
vz tra ja jo  pri svojem poslanstvu. 
Povezovalka večera Sidonija Rade- 
tič je med napovedmi prebirala kraj
še odlomke iz razmišljanja o vlogi 
litu rg ičnega  petja, ker, kot pravi 
pesnik Peter Roseger, je "najvzvi- 
šenejše reči treba zapeti, ker jih  ni 
mogoče povedati".

Vredne premisleka so zlasti m i
sli kardinala Josepha Ratzingerja, 
ki v nekem svojem članku o pokon

cilskem razvoju bogoslužja v luči 
cerkvene glasbe priporoča, naj bo
goslužna glasba vod i vern ike  s 
poveličevanjem Gospoda, v trezno 
opojnost vere. Pri tem ugotavlja, 
da, kjer bogoslužje propada, pro
pada tudi dobra glasba.

Dejansko, pravi Ratzinger, "m o 
ra glasba, ki naj bi služila krščan
skemu bogoslužju, ustrezati bese
di, konkretno: stati mora v smisel
nem razmerju do tiste besede, v 
kateri se je  Beseda razodela. Ne 
more b iti - tudi ne kot instrum en
talna glasba - ločena od notranje 
usmeritve te besede, ki sicer dopu
šča neskončen prostor, vendar vle
če tudi jasne črte ločnice. Po no
tranjem bistvu mora b iti drugačna 
od glasbe, ki vodi v ritm ično za
maknjenje, v hrupno mamilo, v čut
no vzdraženje ali v razpustitev jaza 
v nirvani, če om enim o samo nekaj 
možnih drž".

V istem članku kardinal Ratzin
ger, ki je prefekt Kongregacije za 
verski nauk, odločno odbija očitek, 
ki ga včasih slišim o tud i v naših 
krajih, češ da je cerkveni zbor ne
prim eren za sodobne litu rg ične  
potrebe, ker ne predstavlja obče

stva verujočih, ampak le sam sebe. 
Ratzinger meni, da cerkveni zbor 
"ne stoji nasproti poslušajočemu 
občestvu kot kakšnemu občinstvu, 
ki bi dovolilo, da mu nekaj prepe
vajo, ampak je zbor sam del tega 
občestva in poje zanj samo v smi
slu upravičenega nadomeščanja. 
Pojem nadomeščanja pa je sploh 
ena temeljnih značilnosti krščanske 
vere." Nadomeščanje, ugotavlja, 
zadeva vse ravni verske resnično
sti in je ravno tako bistvena tudi za 
bogoslužni zbor. Cerkveni zbor to 
rej deluje za druge in jih  z lastnim 
delovanjem tudi vključuje v ta svoj 
'za druge'.

O dlom ki, ki so jih  prebirali med 
posameznim i nastopi zborov, so 
bili torej važen del tega 4. deka

nijskega srečanja zborov v Štivanu. 
Slišali smo misli, ki so lahko v spo
dbudo in izziv ne le našim cerkve
nim zborom  in n jihovim  organ i
stom ter pevovodjem, ampak tudi 
samim duhovnikom , saj prav v za
dnji številki Cerkvenega glasbenika 
lahko preberemo v članku Poslan
stvo in liturg ična vzgoja cerkvene
ga pevskega zbora tudi naslednjo 
trditev nekega duhovnika, ki je pou
daril, da je pevski zbor: "s teden
skimi vajami in nedeljskim bogo
služjem  med vsem i župn ijsk im i 
skupinami najdejavnejši in v žup
nijo prinaša življenje". Zato zasluži 
prim erno pozornost in priznanje! 
Skrb za napredek cerkvenega petja 
naj bo torej vsem pri srcu!

MF

Predstavitev knjižne zbirke Goriške Mohorjeve družbe /  Na Travniku v Gorici

Bogat knjižni dar za leto 2004
Vsakoletna jesenska predstavitev kn ji/n e  zbirke Goriške Mohorjeve družbe je pravi prazn ik, je prejšnji petek, 21. novembra, povedal 

predsednik naše založbe msgr. Oskar Simčič na prijetnem kulturnem  večeru v prostorih galerije nad Katoliško knjigarno na Travniku v Gorici. 
To je kot nekaka trgatev, je dodal tajnik Marko Tavčar, ko pobiramo sadove dela založniške hiše, ki že vrsto desetletij prinaša v naše domove 
dragoceno tiskano besedo.

Jedro zbirke je tudi tokrat Kole
dar, 73. po vrsti, dragocen pričeva
lec in zapisovalec našega verskega, 
družbenega, kulturnega, prosvetne
ga in p o lit ičn e g a  doga jan ja , ki 
ostaja zvest večnim vrednotam bi. 
škofa A ntona M artina  Slomška, 
ustanovite lja  M ohorjeve družbe. 
Tudi tokrat ga je predstavil urednik 
g. Jože Markuža: na 272 straneh in 
v desetih sklopih obsega 63 prispev
kov in enajst pesmi 59 avtorjev, od 
katerih je letos kar enajst novih, kar 
že samo veliko pove o življenjskosti 
zbornika. "To je še en dokaz, da tu 
živimo, priča naše stanovitnosti." G. 
Markuža je tudi opisal nekaj posa
meznih člankov iz vsebine almana
ha in poudaril, da "ne gre le za suho
parne podatke in dokumentacijo," 
ampak za sad dela naših ljudi. Plat
nico in koledarski del je oprem il 
mladi goriški umetnik Ivan Žerjal, 
tiskala pa tiskarna Budin.

Pisatelj Zorko Simčič, avtor odli
čnih del in oster mislec, je  povedal 
nekaj prodornih misli, povezanih z 
vsebino njegove knjige Trije mu
zikantje ali Povratek Lepe Vide. Gre 
za alegorično pravljico, pisano za 
otroke, v resnici pa namenjeno odra
slim, "stare jš im  otrokom , morda 
tudi mladostnim starcem," ki nosi v 
sebi globoko sporočilo. "Vedno me 
je zanimal lik Lepe V ide," je pove
dal na predstavitvi Simčič, ki je kot 
rojak v zdomstvu na lastni koži oku
sil, kaj pomenita izkoreninjenost in 
hrepenenje po domači zemlji. Prek 
arhetipa Lepe Vide, simbola iskanja 
lepšega, boljšega in drugačnega, 
avtor razglablja o t.i. eskapizmu, 
begu, odhodu, odmaknjenosti, umi
ku, "ki se maščuje"; razmišlja o tem,

da "človeštvo noče biti to, kar je," 
saj "v vsakem človeku tlijo  tudi sa
mouničevalne sile". Simčičeva Lepa 
Vida, z razliko od drugih literarnih 
inačic, k ijih  pozna slovenska knjiže
vnost, se je iz ljubezni do rodne 
zemlje - na povabilo treh muzikan
tov, ki so prišli ponjo - vrnila domov, 
v Devin, kjer si je ustvarila dom in 
srečno družino. Občutek sreče in 
izpoln jenosti ter svojo na jg lob ljo  
istovetnost je torej našla na svoji 
zemlji. Zato je Simčič na goriškem 
ku lturnem  večeru prek navzočih 
pozval vsakega Slovenca posebej: 
"Vrni se h koreninam: osebnim, ka
rakternim in nacionalnim !" Knjigo 
je ilustriral H ijacint Jussa, tiskala pa 
Grafica Goriziana.

Gledališki igralec in režiser Adri- 
jan Rustja je na živahen način spre
govoril o svojem delu Rodil sem se 
v soboto, ki je izšlo kot 14. zvezek 
zbirke Naše korenine. "M o je  avtor
stvo je čisto slučajno," je povedal av
tor in "prevrnil greh na sina" Petra, 
ki ga je spodbujal k temu, da bi obja
vil svoje dnevnike in zapiske večde- 
setletnega igralskega in režiserske
ga dela. "V  življenju sem metodik," 
je povedal, saj si že dolgo zapisuje 
dogodke in misli: "Nabralo se je za 
cel zajeten kovček materiala." S si
novo pomočjo je arhivsko gradivo 
uredil in pred nami je - kot pravi Pe
ter Rustja v spremni besedi - "živa 
pripoved, ki sega od spominov na 
otroštvo do opisovanja življenja in

dela gledališčnika v Trstu". Vse se 
je začelo neko soboto, ko se je rodil 
pred 70 leti, je še povedal avtor, ki 
je želel s tem delom tudi nekako po
tegniti črto pod svojim dosedanjim 
življenjem. "Še vedno se listi napol
njujejo. Čas je pač tak, da je vredno 
si marsikaj zabeležiti." Knjiga je res 
polna podatkov in utrinkov iz živ
ljenja gledališča in z naše radijske 
postaje. Prav tema dvema je avtor 
tudi na predstavitvi posvetil z živim 
pričevanjem tudi največ pozornosti. 
"Gledališče smo mi," je pribil. In če 
nam zamejcem ta pomembna kul
turna ustanova kaj pomeni, jo  mo
rajo gledalci podpreti: spodbujajo 
naj upravitelje, ti pa ustvarjalnost 
igralcev. "Če svojega gledališča ne
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Opčine /  Ob 380. obletnici posvetitve cerkve

Razstava o dragocenem 
delovanju openskega 

cerkvenega pevskega zbora

Knjižna novost/Tržaška knjigarna

Na Opčinah je bilo konec 
minulega tedna še posebno 
slovesno. Župnija svetega Jer
neja je namreč začela prazno
vati 380. obletnico posvetitve 
openske cerkve. V nedeljo je 
tako gostila župnika in 65 pe
vcev cerkvenega zbora Sv. Le
nart iz Nove cerkve - to je kraja, 
od koder je doma openski žup- 
nik Franc Pohajač. Zbor je 
oblikoval sveto mašo ob 11. uri, 
nato pa so jih pogostili domači 
cerkveni pevci, ki so jim  pripra
vili okusno kosilo, župnik pa jih 
je  spremil na krajši izlet po 
tržaškem Krasu.

Proslavljanje visoke obletni
ce pa se je začelo že v soboto 
zvečer z odprtjem razstave o 
povojnem delovanju domače
ga cerkvenega zbora sveti Jer
nej. Na sam godovni dan sv. 
Cecilije, zavetnice cerkvene 
glasbe in petja, je bila tako po 
slovesni večerni maši, v Zinko- 
vem domu krajša proslava ob 
odprtju razstave. Po uvodnem 
župnikovem pozdravu je pod 
vodstvom prof. Janka Bana 
ubrano zapel cerkveni pevski 
zbor. Nato sta spregovorili Ros- 
sana Paliaga in Magda Samec 
Škerlavaj, ki sta skupaj z Berto 
Vremec in nekaterimi drugimi 
prostovoljci postavili razstavo 
fotografij, diplom in rokopisov 
skladateljev, ki so pisali za do
mač cerkveni pevski zbor. Ros- 
sana Paliaga je tako prikazala 
najdragocenejše dokumente, 
ki jih je hranil arhiv openskega 
cerkvenega zbora in ki so se
daj vsem na ogled. Gre za (ve
činoma) originalne notne za
pise štirih zborovodij in orga
nistov, ki so vodili openski cer
kveni zbor in ki so se zapisali 
zgodovini tudi zaradi svojega 
skladateljskega dela. Najstarej
ši notni zapis je tako iz časa pe
vovodje Štefana Ferluge, ki je 
zbor vodil konec 19. in začetek 
20. stoletja. Drugi pevovodja, 
čigar originalne notne zapise si 
je možno ogledati na razstavi, 
je Danilo Kralj, ki je vodil open
ski zbor v težkem obdobju 2. 
svetovne vojne. Stane Malič je

od leta 1956 do 1974 zbor po
peljal na visoko kakovostno ra
ven. Zanj je napisal več skladb, 
ki jih zbor še danes zelo pogo
sto izvaja.

Maličevo mesto je I. 1974 
za eno leto prevzel Ubald Vra
bec. Čeprav je  zbor vodil za 
kratko obdobje, je pustil svo
jo tra jno sled, saj je za zbor 
napisal nekaj skladb. Tako je 
na razstavi med drugim nje
gov rokopis skladbe Kraška 
gmajna s posvetilom za open
ski cerkveni zbor.

O slikovnem delu razstave je 
na kratko spregovorila prof. 
Magda Samec Škerlavaj. Naj
starejše slike prikazujejo delo
vanje (nastope, vaje, izlete itd.) 
ob koncu štiridesetih let (1947 - 
izlet na Višarje). Prof. Samec je 
nekatere fotografije, ki so bile 
že tako zbledele, da je bilo tež
ko razpoznati obraze, obdela
la z računalnikom, tako da jim 
je vrnila dokumentacijsko in 
čustveno vrednost.

O  tem, kako pomembno je 
delovanje cerkvenega pevske
ga zbora, ki teden za tednom, 
mesec za mesecem in leto za 
letom poje Bogu v čast, obe
nem bogati kulturno in pro
svetno življenje, ne nazadnje pa 
tudi skrbi za ohranjanje narod
ne zavesti neke skupnosti, je 
opozorila Lučka Peterlin Susič. 
Podala je izbor odlomkov iz 
dragocenega zapisnika dolgo
letne pevke Berte Vremec, ki je 
skrbno zabeležila vse vaje, na
stope, sestanke, razne pobude, 
izlete, družabna srečanja, pa tu
di težave, s katerimi se je zbor 
spopadal, in njegove uspehe. 
Zapisnik, ki ga je na razstavi 
možno prelistati, je danes dra
gocen dokument, saj priča ne 
samo o delovanju pomembne 
družbene celice, ampak je iz 
njega v marsikateri točki razvi
den tudi utrip celotne vaške in 
širše zamejske skupnosti.

Razstavo si je možno ogle
dati vsak dan od 16. do 18. in 
ob nedeljah od 10. do 12.30. do 
8. decembra.

Breda Susič

S Klubom prijateljstva pri Gospe Sveti 
in pri sv. Hemi Krški

Po sledeh naših prednikov (3)
Karantanijo so napadli Ob- 

ri. Ker se jih Karantanci niso 
mogli sami ubraniti, so prosili 
za pomoč Bavarce. Obre so 
prem agali, toda m ora li so 
priznati bavarsko nadoblast 
leta 745. Tedaj je vladal knez 
Borut. Na bavarski dvor je 
moral poslati kot talca sina 
Gorazda in nečaka Hotim ira. 
Želel je, da ju poučijo o kr
ščanski veri. Ž Bavarci vred so 
Karantanci prišli pod frankov
sko nadoblast. O hran ili so 
slovenske kneze. Frankovski 
vladar je - pozneje - un ič il 
Obre, ker so napadali fran
kovsko državo.

Okrog I. 820 so Karantanci 
izgubili slovenskega kneza, ker 
so se udeležili upora proti 
Frankom, ki ga je sprožil Lju
devit Posavski na Hrvaškem. 
Dobili so frankovskega grofa. 
Leta 1365 je prešla vojvodska 
oblast na Habzburžane.

Vendar se je obred ustoliče

vanja novega kneza oz. vojvo
de v slovenskem jeziku obdržal 
do 1.1414, ko se je dal sloven
skemu kmetu ustoličiti koroški 
vojvoda Ernest Železni. Bil je 
zadnji. Njegov sin se je z izgo
vori in pogajanji ustoličevanja 
spretno izognil.

Avtobus je pripeljal naše iz
letnike na Gosposvetsko polje. 
Izstopili smo pri Gospe Sveti. 
Koroški Slovenci ji pravijo tudi 
Svetna, Nemci pa Maria Saal. 
Pred njimi stoji na rahli vzpeti
ni mogočna cerkev, posveče
na Mariji Vnebovzeti.

M edtem  ko se iz le tn ik i 
vzpenjajo proti cerkvi, se mi v 
duhu premestimo na drug grič, 
ki stoji na nasprotni strani pro
stranega Gosposvetskega po
lja. Na tem griču so si karan
tanski knezi postavili svoj dvo
rec, tu je bilo središče Karan
tanije. To je Krnski grad.

/  dalje 
Nada Martelanc

Boris Pahor o svojem novem romanu
Pogovor seje seveda osredotočil na “Zgodbo o reki, kripti in dvorljivem 
golobu ”, pa tudi o problemih, k i so za Slovence vedno aktualni

Tržaška knjigarna je bila v 
sredo, 19. novembra, prizori
šče pomembnega kulturnega 
srečanja, predstavitve novega 
romana Borisa Pahorja Zgod
ba o reki, kripti in dvorljivem 
golobu. Pisateljev značaj ni do
puščal, da bi se taka prilož
nost iztekla le kot gola pred
stavitev njegovega zadnjega 
knjižnega truda; Pahor je sre
din večer izrabil tudi za obrav
navo cele vrste argumentov, 
ki so tesno povezani z našo kul
turo, politiko in bodočnostjo v 
okviru široke evropske regije.

Seveda je imel ob sebi do
brega sogovornika, ki je  z 
"usmerjenim i" vprašanji vodil 
pisatelja, da je izpovedal to, 
kar mu je najbolj pri srcu in 
kar ga najbolj skrbi. To je bil 
Pahorjev založnik Andrej Br
var, ki je najprej občinstvu 
obrazložil, zakaj je  Pahorjev 
roman izšel pri založbi Litera 
iz Maribora. Založniška hiša 
Obzorja je namreč prejšnje 
leto zašla v stečaj: Brvarju pa 
je uspelo - seveda s pisate
ljevim dovoljenjem - prenesti 
roman v novo nastalo študent
sko založbo Litera, ki je knji
go izdala, čeprav nekoliko z 
zamudo glede na Pahorjevo 
jubilejno devetdesetletnico.

Novo knjižno delo je po

samem avtorjevem mnenju 
nadaljevanje romana Zibelka 
sveta. Tudi zato, ker je ta knji
ga doživela neumestne in ba
nalne kritike, se je Pahor od
ločil, da napiše nadaljevanje. 
Če se je pisatelj v Zi
belki sveta osredotočil 
predvsem na opis žen
skega lika, je  v novi 
knjigi v ospredju mo
ški, ki je preživel fašis
tično nasilje v Trstu, 
najgloblje  ponižanje 
človeškega dostojan
stva pa okusil v kon
centracijskem tabori
šču. Ženska pa je v 
otroških letih doživela 
očetovo spolno nasi
lje, kar ji je otežilo nor
malno doživljanje ero
tičnega življenja. O- 
zadje njune ljubezen
ske usode je pa čas po 
drugi svetovni vojni.

Kot je napisal pokojni Jože 
Pogačnik v spremni besedi - 
to je bil njegov zadnji predgo
vor, saj je dva tedna zatem 
umrl - je izhodišče Pahorjeve 
pripovedne proze v idejno-te- 
matski stalnosti, ki izvira iz 
vprašanja narodne eksistence 
tržaških Slovencev in iz uso
de ljudi, ki so doživeli koncen
tracijsko taborišče. Vedno pa

je v Pahorju prisotna težnja po 
takem ljubezenskem čustvu, 
ki človeka očisti degradacije, 
ki jo  je sam doživel: funkcija 
ljubezni ni potemtakem nika
kršen larpurlartizem, ampak

cev, ki na teh prebivajo (Trst 
ni izjema). Pahorja, ki ga so
dobna književna kritika (pred
vsem francoska in nemška) 
ceni tudi zaradi njegove na
cionalne in taboriščne tema-

odrešljiv odskok k etosu.
Nravstvena usmerjenost 

slovenskih po litikov in njih 
težnje po takojšnjem vstopu 
matice v EU pa sta za Pahorja 
dokaj vprašljivi dejstvi. Kot 
tudi stremljenje Ljubljane po 
centralizmu, ki privede'Kranj
sko', da na poti evropeizacije 
spregleda potencialnost nje
nih obrobn ih  (seveda geo
grafsko) obm očij in Sloven-

tike, ustroj nove Evrope skrbi 
p redvsem  za rad i pe reč ih  
manjšinskih problemov: ti ne 
zadevajo seveda samo naše 
skupnosti, a zamejci si bomo 
v neposredni bodočnosti de
lili usodo še z drugim i manj- 
šinci, Baski, Katalonci, Korsi v 
upanju, da bo posebnost maj
hnih narodov kaj pomenila v 
Evropi velikanov.

Igor Gregori

Jubilejna obletnica /  Kulturni dom v Trstu

Tržaška folklorna skupina Stu ledi 
praznovala tridesetletnico

Poleg plesalcev, godcev in pevcev Stu ledi so na odru nastopili še številn i gostje
Tržaška folklorna skupina 

Stu ledi je v nedeljo, 23. no
vembra, ob 17. uri priredila v 
Kulturnem domu v Trstu sla
vnostno prireditev ob tride
setletnici ustanovitve.

Tržaško fo lk lo rn o  
skupino je  pred tride
setim i leti ustanovila 
skupina m ladih s Tr
žaškega (štirje ustano
vni člani, sedaj ne več 
tako mladi, so še ved
no m očno dejavni v 
skupini). Pod vodstvom 
nepozabljene Nadje 
Kriščak je skupina ka
kovostno rastla in bo
gatila svoj repertoar.
Po tržaškem  in is tr
skem spletu in pesmi je 
vanj vk lju č ila  še go
renjski, belokranjski in 
štajerski splet, nato še 
vrsto  plesov tedanje 
Jugoslavije, nato pa še goriški 
splet in istrski balun. Skupina 
se predvsem posveča razisko
vanju izročila svoje ožje oko
lice: tako so nastali spleti be
neških plesov, novi tržaški svat
beni ples in furlanski splet; po
stavila je  rezijanski pustn i 
splet pa splet trentarskih ple
sov in še mnogo drugih. Pred 
petim i leti, je za petindvajset
letnico postavila še nov trža
ški splet, v bidermajskih no
šah, in še kraški splet.

O b petletnici delovanja je 
bila ustanovljena Ženska pev

ska skupina, ki se je takoj osa
mosvojila in se uveljavila kot 
ena najboljših sestavov, ki se 
med Slovenci posvečajo ljud
skemu petju. Letos aprila so

bila najprej na ogled v Skerko- 
vem kulturnem centru v Trno
vci, nato pa je bila povabljena 
še v Rezijo, v Čedad, v Gori
co in lani pozim i v Slovenski

%
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pevke v tržaškem Narodnem 
dom u prired ile  uspešen in 
zelo obiskan koncert ob svoji 
petindvajsetletnici.

Skupina posveča veliko 
pozornost nošam, kar je zelo 
razvidno na nastopih. Poleg 
tega prireja defileje in razsta
ve; marsikdo se gotovo spo
minja izredno lepe in zanim i
ve razstave Čarobna nit o ljud
skih nošah Slovencev v Italiji, 
ki so jih člani Stu ledi postavi
li spom ladi 2002 v sodelo
vanju z Narodno in študijsko 
knjižnico v Trstu. Razstava je

etnografski muzej v Ljubljani; 
v januarju  2004 pa bo na 
ogled še v Kanalski dolini.

Spored nedeljske predsta
ve je bil oblikovan na glasbe
nem, pevskem in zlasti ple
snem izročilu Trsta in sosed
nje okolice, obenem pa se je 
navezal na stike prijateljstva 
in sodelovanja, ki jih je skupi
na stkala v treh desetletjih 
dela in ki si jih v današnjem 
času vsi obetamo. Tako so po
leg plesalcev, godcev in pe
vcev Stu ledi nastopili še go
stje, in sicer istrska glasbena

skupina Vruja, goriška folklor
na skupina Santa Gorizia, Aka
demska folklorna skupina Štu
dent iz M aribora in Tambu- 
raški ansambel Kulturnega 

društva "France Preše
ren" iz Boljunca.

Skupina Stu ledi se 
je predstavila s tremi 
spleti, in sicer s plesi iz 
severne Istre, s kraškim 
plesom in z znanim tr
žaškim spletom, ki po
nazarja staro šagro. 
Skupina Santa Gorizia 
je nastopila s spletom, 
v katerem so bili pri
ljubljeni plesi furlana, 
valsovien in roseane; 
AFS Študent pa je pri
kazal Ples z bosmani, to 
je plese, ki so jih  na 
Dravskem polju plesa
li pred snemanjem ne
vestinega venca ali na 

koncu svatbe.
Skupina Vruja je zaigrala is

trsko lnglesino, balado iz Do
line Ena punca iz mesta gre, vi- 
loto Canto a pera in veselo Pojti 
čemo mi. Boljunski tamburaši 
so predstavili venčke sloven
skih in dalmatinskih pesmi ter 
podravskih plesov.

N astopile  so tud i p r ilju 
bljene pevke Ženske pevske 
skupine Stu ledi in godec na 
d ia ton ično harm oniko Igor 
Spetič. S lavnostni govor je 
imel predsednik TFS Stu ledi 
M arjan Spetič.
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21. novembra v cerkvi sv. Marije Velike
tV"

Praznik Matere Božje od zdravja
Koprski pomožni kofJurij Bizjak se slovesnosti ni udeležil; pridigo je  imel 
kaplan DušanJakomin; pelje združeni zbor Zveze cerkvenih pevskih zborov

V jezuitski cerkvi svete Ma
rije Velike se je na praznik 
Matere Božje od zdravja 21. 
novembra tudi le
tos brala slovenska 
sveta maša. Letos 
ni maševal koprski 
pomožni škof |urij 
B iz jak, ker je  b il 
zadržan. Mašo so 
tako darovali g. Ma
rij Gerdol, g. Stan
ko Živic in g. Du
šan Jakomin, ki je 
imel tudi pridigo.

V njej je kaplan 
Jakomin izpostavil 
m ise l, da vedno  
manj ljudi obiskuje 
cerkve in obrede.
Bog je pa tisti, ki 
vodi osebno in na
šo skupno zgodovi
no. Bogu se m o
ramo torej najprej 
zahvaliti za vero in za moč, s 
katero prenašamo vse teža
ve. M arijino podobo pa spo
znamo na podlagi teološke
ga znanja, pa tudi zaradi ti
ste pristne ljudske pobožno
sti, ki je bila vedno prisotna 
v našem narodu: dovolj je, da

se zazremo v čudoviti in bo
gati repertoar M arijin ih  pe
smi. Vsi takrat pojem o z du-

danji m o litv i, na nedeljski 
sveti maši, na vseh dobrih de
lih; potrebni smo vere, ki te-
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šo, ker je to  pač naša zgodo
vina. Vse to moramo danes 
ohraniti, saj je prav ta prepro
sta vera prisotna med našimi 
ljudm i. M arija je  obenem tu 
di tista pot, ki nas pelje k Bo
gu. Dandanes smo potrebni 
tiste vere, ki sloni na vsak

melji na pravem M arijinem  
češčenju, ki ga od nekdaj 
gojim o, saj so nam ga naše 
matere posredovale. G. Jako
min je nato še dodal, kako je 
molitev Rožnega venca oži
vela prav zaradi prizadevanja 
svetega očeta. Dandanes, je

še dodal g. Jakomin, so hudi 
časi, ker ne zg ub ljam o  le 
vere, ampak tudi tisto huma

nost in tiste člove
ške vrednote, ki so 
jih  vsekakor naši 
starši imeli, čeprav 
so b ili ubog i. M i 
imamo danes dol
žnost, da te vrline 
ohran im o. Prositi 
je treba zato M ari
jo, naj nam da ne 
le telesno zdravje, 
am pak predvsem 
duševno. C erkev 
svete Marije Veli
ke je bila kot vsako 
leto nabito polna, 
saj je ta praznik ze
lo občuten s strani 
Tržačanov. Sloven
ski verniki so zase
dali prednji del cer
kve, kjer je pel tudi 

združeni zbor Zveze cerkve
nih pevskih zborov, ki ga vodi 
Edi Race. Zbor je pel Blažiče- 
vo mašo in seveda Marijine 
pesmi. Tomaž Simčič je petje 
spremljal na orgle. Igor Švab 
pa je bral berilo.

Igor Gregori

Prosek
Prosek je že iz starih časov 

zaslovel po imenitnem vinu. 
Kmetje so se bavili z vinograd
ništvom, s poljedelstvom in z 
živinorejo. Po trgatvi je bilo tre
ba pospraviti še zadnje jesen
ske pridelke, da bo vse nared 
pred Martinovim praznikom.

Martinovo je zelo znan je
senski praznik. Takrat dozori 
novo vino. Zato je Sv. Martin 
tudi zavetnik vinogradnikov in 
kmetov. Prav gotovo so zara
di tega v 17. stoletju naši pre
dniki posvetili proseško cerkev 
njemu, da se zahvalijo Bogu 
za letne pridelke. Tudi letos je 
ta praznik privabil na Prosek 
veliko število ljudi, ki so se na
trpali okoli vsakovrstnih stojnic 
in napolnili domače gostilne 
ter godbeno in športno/mla
dinsko osmico. Na "Balancu"

Sv. Martin župnijski 
zavetnik

pa je pod šotorom zadonela 
še balkanska glasba, ki so jo  
izvajali Kraški ovčarji.

Naša župnija je  ob m arti
novanju organizirala še dve 
kulturn i p o b u d i. V petek, 7. 
novembra, je bil ob 20. uri 
koncert domačega moškega 
pevskega zbora Vasilij M irk, 
pod vodstvom M irana Žitka, 
ter mešanega pevskega zbo
ra Jacobus Gallus, ki ga vodi 
Janko Ban. S svojim i pesmi
mi so izvajalci ta cerkveni 
praznik lepo obogatili, saj, 
kot pravi naš blaženi Slom
šek, "dom ača kapljica je po
vezana s petjem ".

V nedeljo, 9. novembra, pa 
smo se pri slovesni sveti maši, 
med katero je zadonela pe
sem našega cerkvenega zbo
ra ob orgelski spremljavi Davo
rina Starca, zahvalili Bogu in 
našemu farnemu zavetniku za 
vse prejete dobrote v tem letu.

Na sam praznik je ob 16. 
uri v nabito polni cerkvi vodil 
slovesno bogoslužje škofov 
vikar msgr. Franc Vončina, ki 
je v svoji hom iliji poudaril, 
kako je bil sv. M ariin občutljiv 
in radodaren do ubogih in po
trebnih, kakor ponazarja tudi 
slika, v kateri ponuja revežu 
del svojega plašča.

V soboto, 15. novembra, pa 
je prof. Majda Artač Sturman 
z veliko občutljivostjo predsta
vila svojo pesniško zbirko Žej
n i oleander. Dom ačina sta 
spregovorila o proizvajanju 
domačega vina in domačih 
kraških dobrot, ki so poveza
ne s tem praznikom. Vse sku
paj pa so obogatile s svojim 
imenitnim  glasbenim izvaja
njem dijakinje klasičnega li
ceja F. Prešeren, Irene in Mar
tina Ferro-Casagrande ter Lau
ra Venier.

Tako na koncertu pevskih 
zborov kot na predstavitvi knij- 
ge so se po končanem kultur
nem programu vsi skupaj se 
še malo zadržali v dvorani, 
kjer so bile naložene domače 
dobrote in novo vino.

Magda Čuk liukavec

Zahvalna nedelja

Hvaležnica v Bazovici
Naj bom o ljudje še tako 

delavni in skrbni, za vsako de
lo usposobljeni, je nekaj stva
ri, ki niso vedno in popolno
ma v naših rokah. Tu mislim 
najprej na tiste osnovne da
rove, kot so npr.: življenje in 
zdravje, sreča, ljubezen in 
razum evanje po družinah, 
raznorazni poljski pridelki, 
primerno vreme in še pose
bej seveda vse t.i. duhovne 
vrednote ali darovi, kot so: mi
lost, odrešenje, božja ljube
zen, njegovo odpuščanje in 
blagoslov.

To so kratkomalo božji da
rovi, za katere je prav, da 
m olim o in jih prosimo, da se 
vsaj od časa do časa zanje 
tudi zahvalimo. In na to dolž
no zahvalo bodisi staršem, 
Bogu in vsem dobrim  ljudem, 
nas vsako le to  spom ni t.i.

zahvalna nedelja ali HVALEŽ- 
NICA. Ker pa vsi ljud je  na 
zemlji nismo na enak način 
zdravi, srečni in polni razno
vrstnih dobrot, nas je misijon
ska nedelja spomnila na vse 
tiste najbolj uboge, od blizu 
in daleč, ki umirajo od lakote 
in revščine.

In da bi zanje zbrali čim več 
denarja in pomoči, so že pred 
davnimi leti uvedli srečolov.

Čeprav dobro razumem, 
da vsak od nas rad kaj dobi 
(npr. razna darila ,...), je prav, 
da se učimo vsi tudi zastonj
ske ali nesebične ljubezni, saj 
bi se brez nje svet že davno 
ustavil.

Vsi teh besed morda ne 
razumejo, a dolžni smo drug 
drugega vzgajati.

Tudi v Bazovici, kot je mor
da tudi še marsikje drugje, je

ob hvaležnici tudi žrebanje 
srečk ob srečolovu, katerega 
izkupiček damo navadno za 
najbolj revne po svetu. Že od 
nekdaj je tako.

Kjerkoli ljudje kaj naredijo, 
pride včasih ali celo večkrat 
do kake majhne krivice. Prav 
vsi pri srečolovu daril ne mo
rejo dobiti, saj srečolov prav 
to  pom eni: srečo iščemo. 
Nekateri bolj srečni dob ijo  
darilo, večina pa ničesar. A 
prav zato, posebno odrasel in 
zrel človek, še posebej, če je 
dobrosrčen, se ne bo takoj 
jezil kot nebogljen otrok, če 
ni zadel, in kregal tiste, ki so 
dneve in dneve srečolov pri
pravljali.

Poudaril bi še nekaj zelo 
pomembnega pri vsej tej stva
ri: ob srečolovu je namreč 
glavni namen zb ira ti sred
stva za lačne in uboge in ne 
samo dob iva ti darove, saj 
nam hvala Bogu nič ne manj

ka. In drugi namen ob srečo
lovu in družabnosti je, da se 
ko t žu pn ijska  p rija te ljs ka  
skupnost ob mizi dobim o in 
to skupnost gradimo, ne pa 
razbijamo.

Iskrena hvala vsem, ki bo
ste te besede brali in jih po
skušali razum eti. Posebna 
hvala vsem, ki ste srečke in 
darove zbrali, pripravljali (ne 
le letos, ampak vsa ta leta!) 
in vsem, ki ste srečke kupo
vali z dobrim  namenom, ki 
ste darovali v cerkvi in ob da
ru za srečke za revne niste ča
kali, kaj boste v zameno do
bili. Pa če vam je bila tudi 
sreča n a k lo n je n a , b o d ite  
zanjo hvaležni. Pa tudi če ni
ste n ičesar d o b ili,  b o d ite  
hvaležni, saj sem tudi jaz in 
še m arsikdo ostal praznih 
rok. Čeprav so roke ostale 
prazne, je pa srce postalo 
bogatejše.

ŽŠ

OBVESTILA

SKAVTI IN skavtinje stega 
Trst 3 in 4 ter društvo Marijin 
dom pri Sv. Ivanu (ul. Brande- 
sia) vabijo v soboto, 29. t.m. ob 
16. uri na ogled otroške detek
tivke "S.O.S. ZA VERONIKO". 
Igrajo mladi igralci skupine Te
lego, režija Lučka Susič. Sle
dila bo kratka predstavitev 
skavtskih skupin, dejavnosti in 
sedeža. Vsi prisrčno vabljeni!

V ŽlIPNUSKI dvorani v Na
brežini bo v četrtek, 5. decem
bra, ob 17. uri tradicionalno mi- 
klavževanje v skavtski režiji. 
Na sporedu bodo igrica, vese
le domislice in obdarovanje.

KLUB PRIJATELJSTVA vabi 
(zlasti starejše osebe) v četr
tek, 11. decembra, v ul. Do- 
nizzetti 3, na družabno po
poldne. Začetek ob 15.30.

SLOVENSKA VINCENCIJEVA 
konferenca v Trstu s Klubom 
prijateljstva vabi v četrtek, 18. 
decembra, vse k duhovni pri
pravi na Božič, ki bo pri šolskih 
sestrah pri Sv. Ivanu, v ul. delle 
Doccie 34. Ob 16. uri bo maša 
za dolgoletno sodelavko Marijo 
Bizjak, nato pa razgovor ob čaju.

DAROVI

VSPOMIN na Marijo Bizjak da
rujeta za Marijin dom pri Sv. 
Ivanu Adriana in Edvard Kra
pež 40,00 €.

V SPOMIN na Marijo Bizjak 
daruje za Marijin dom pri Sv. Iva- 
nu A lenka Kravos - Rudež
30.00 €.

V SPOMIN na Marijo Bizjak 
daruje za Marijin dom pri Sv. 
Ivanu Luciano Živic 30,00 €.

V SPOMIN na Marijo Bizjak 
darujeta za Marijin dom pri Sv. 
Ivanu Darko in Zinka 30,001'.

VSPOMIN na nenadomestlji
vo prijateljico Marijo Bizjak da
rujeta Mazdy in Grazia za mi
sijonarja E. Saksida 50,00 €.

NAMESTO CVETJA na grob 
pokojne Marije Bizjak daruje 
družina Koršič iz Trsta 25,00 ( 
za spomenik na rojstni hiši skla
datelja Ubalda Vrabca.

OB DVAJSETI obletnici smrti 
prijatelja Ladija Baka darujeta 
za Marijin dom pri Sv. Ivanu 
Darko in Zinka 70,00 €.

V SPOMIN na Felicito Vodopi
vec daruje N.M. 20,00, Marta 
Godina 30,00, E.D. 30,00, I.B.
10.00 in E.D. 10,00 € za Vincen- 
cijevo konferenco v Barkovljah.

NAMESTO CVETJA na grob 
gospe Mare Kalin Debelli daru
jeta Ondina in Miro 50,00 € za 
cerkev Sv. Trojice na Katinari.

SOŽALJE

Goriška Mohorjeva družba 
izreka gospe Lidi Turk in dru
žini občuteno sožalje ob izgu
bi drage mame.

5. Zamejski večer v Zgoniku
Športno kulturni center v Zgoniku bo v nedeljo, 30.11., 

prizorišče 5. Zamejskega večera, ki ga prireja priznani ansambel

Občine Zgonik, Zadružne kraške banke in številnih zasebnih 
sponzorjev. Na večeru, ki se bo pričel ob 18. uri, bodo ljubitelji 
tovrstne glasbe lahko prisluhnili trem najznamenitejšim skupi
nam, ki so narodno zabavno glasbo popeljali do najvišje kvalite
te. Nastopili bodo nekateri predstavniki ansambla Avsenik in še 
Alpski kvintet ter Goldried Quintett.

Slovenska kronika 19. in 20. stoletja v DSI
Prihodnji "ponedeljkov večer" Društva slovenskih izobražen

cev v Trstu bo 1. decembra posvečen velikemu zgodovinopi
snemu in založniškemu podvigu, in sicer petim knjigam Slo
venske kronike 19. in 20. stoletja, ki so v zadnjih sedmih letih 
izšle pri ljubljanski založbi Nova revija.

Podobo časa od leta 1800 do 1995 je več kot 170 sodela
vcev na izviren in živahen, a preprost način predstavilo na skup
no 2328 straneh, ki obsegajo 22 preglednih uvodov, 1622 ge
sel in zgodb, 3485 fotografij in drugega slikovnega gradiva ter 
46 zemljevidov.

V začetku jeseni sta izšli dve knjigi za obdobje 1861-1899, 
pred tem pa po ena knjiga za leta 1800-1860, 1900-1941 in 
1941-1995. Uredniki pa že načrtujejo nove knjige, ki naj bi se
gale vedno dlje v slovensko preteklosti. Za Slovensko kroniko
19. in 20. stoletja velja poudariti, da obravnava vse vidike slo
venske preteklosti, enakopravno pa upošteva tudi izseljenstvo 
in današnje zamejstvo.

V ponedeljek bodo ob 20.30 za "okroglo mizo" sedeli glav
ni urednik založbe Nova revija Niko Grafenauer in nekateri 
zaslužni uredniki ter ustvarjalci tega velikega projekta: doktorji 
zgodovinskih znanosti Stane Granda, Marjan Drnovšek in Ja
nez Cvirn ter umetnostni zgodovinar dr. Milček Komelj.

Zahvala župnijam
Škofijska Karitas se iz srca zahvaljuje različnim župnijam 

na Krasu, Bregu in v mestu, ki so ob priložnosti Zahvalni- 
ce, ki je potekala v stolnici sv. Justa v nedeljo, 16. novem
bra, darovali pridelke, ki so jih ponudili med evharistično 
svečanostjo potrebnim osebam (mamam z otroki in mla
dim ženskam), ki jih gosti hiša "la Madre" v ul. Navali 25.

ZVEZA CERKVENIH PEVSKIH ZBOROV

vabi na

ZBOROVSKO REVIJO

PESEM  JE SE N I 2 0 0 3
na Pomorsko postajo v Trstu, 

v nedeljo, 30. novembra 2003, ob 16. uri.

9
ČETRTEK, ,< 
27. N O V E M B I  
2 0 0 3
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Forum za kulturo /  Predavanje

Univerza in njena vloga 
na Goriškem

Odbor proti upepeljevalniku /  Manifestacija po mestnih ulicah

Za zaprtje upepeljevalnika in pravico do zdravja
Gost tretjega jesenskega 

srečanja je bil inž. N icolo' For- 
nasir (na sliki), predsednik Kon
zorcija za razvoj goriškega uni- 
vezitetnega pola, ki je podal 
trenutno sliko o visokošolskem 
študiju v našem mestu. Preda
vanje je začel z omembo sku
pine intelektualcev, med njimi 
Celso Macor in Fulvio Monai, 
ki so se v '80 letih srečevali z 
rektorjem Tržaške univerze in 
ustanovili konzorcij. To je pri
klicalo v Gorico sprva tržaško, 
kasneje še videmsko univerzo, 
tako da so v letih 1992 in1993 
stekli začetni visokošolski te
čaji. Upravni svet, ki koordini
ra delo za razvoj kompleksne 
univerzitetne strukture in uslu
ge, je po nekajletni krizi zaradi 
slabih odnosov med občino in 
provinco z letošnjim letom po
novno poprijel z večjim navdu
šenjem. V predavateljevih be
sedah je bilo zaznati skrb, da 
bi visoko šolstvo v mestu dvig
nili na častni nivo in ga rešili 
statusa priveska obeh univerz.

Inženirje najprej podal šte
vilčno sliko. Na triletnih in spe
cialističnih visokošolskih sme
reh je vpisanih čez tri tisoč štu
dentov; kar tri četrtine le-teh 
prihajajo iz drugih italijanskih 
dežel in tujine. Pet študijskih 
smeri tržaške univerze obisku
je 870 študentov, tri smeri vi
demske univerze pa 2.276 štu
dentov. Nato je predstavil pro
gramski načrt s smernicami, ki 
je bil izdelan junija in predla
gan ustreznim  ustanovam. 
Najbolj pereča vprašanja viso- 
košolstva v Gorici so prostori 
za didaktiko in usluge. V naj
večjih stiskah je videmska uni
verza, ki razpolaga s palačo Al- 
varez, posluževati pa se mora 
še drugih privatnih in javnih 
prostorov. Ta logistična razpr
šitev je neugodna, poleg tega 
gre za visoke najemnine. Zato 
so člani upravnega sveta in 
univerz na junijskem srečanju 
predlagali nov načrt, v okviru 
katerega naj bi Trgovinska 
zbornica iz Sklada za Gorico 
investira la osem m ilijonov 
evrov za zgradbo Conference 
centra in sredstva za obnovo 
in širjenje več palač in kom 
pleksov. Videmska univerza 
naj bi v nekaj letih razpolaga
la s površino 5.000 m2.

Predvidevajo se dela tudi 
za tržaško univerzo: restruktu- 
racija glavnega poslopja in se
deža RA1, ureditev parkirišč in 
zelenih površin, realizacija 
športnih objektov in Confe
rence centra, vendar po zad
njem predlogu, ki predvideva
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manjšo in polivalentno zgrad
bo. Nazadnje bo potrebno do
poln ili še sedež Enologije in 
vinogradništva v Krminu in 
masterje v Gradišču.

Konzorcij si prizadeva tudi 
za usluge: za častne nastani
tve docentov in ovrednotenje 
njihove profesionalnosti s pro
gramiranjem raziskav in proje
ktov, za bivanje študentov v 
študentskem domu in pri pri
vatnikih. Promovira štipendije 
in predstavitev diplomskih na
log na posebno tematiko, se 
ukvarja z vprašanji menze in 
prevozov, spodbuja ponudbo 
turističnih uslug in kulturnih 
obiskov ter izmenjav znan- 
stveno-didaktičnih izkušenj, 
zagovarja integriran projekt 
med knjižnicami, sodelovanje 
z mestnimi kulturnimi ustano
vami, kinodvoranami in gleda
lišči, išče sinergijo z vrsto de
želnih znanstvenih ustanov in 
takih za tesnejše povezave z 
vzhodnim i deželami, z dežel
nim RAI in lokalnim produkcij
skim sistemom, zlasti tržiškim 
in intermodalnim pri postaja
lišču, predlaga razvoj in sode
lovanje na bolniškem podro
čju med obmejnim i sanitarni
mi ustanovami in med univer
zami Trst-V idem -Ljubljana. 
Nazadnje si konzorcij prizade- 

; va za ovrednotenje vseh ma- 
sterjev in seminarjev.

Predavateljeve besede so 
potrdile, da je univerza izred
no pomemben subjekt v G o
rici in bo v njeni prihodnosti 
odigrala še pomembnejšo vlo
go. Na tem delu Evrope, kjer 
je integracija možna v op ti
malni meri, bo po petih letih, 
ki so potrebna, da se visoko 
šolstvo uredi, lahko sledilo plo
dno čezmejno sodelovanje, ki 
bo naše mesto samo dvignilo 
na višji kulturni in gospodar
ski nivo. Vsaka investicija v ka
kovost univerze na Goriškem 
je investicija v pravo smer.

Ilarjet Dornik

S 1. STRANI

Pevski poklon...
Letošnjo izvedbo Cecilijanke 

(podprla sta jo Javni Sklad Re
publike Slovenije za kulturne 
dejavnosti in Fundacija Cassa 
di Risparmio iz Gorice, na njej 
pa so tekoče napovedovali Sa
ra Miklus, Silvana Vogrič in 
Jan Leopoli) je sklenil mogoč
ni Združeni ženski pevski zbor, 
ki je pod vodstvom Franke Žga
vec s posebnim razpoloženj
skim zanosom zapel Anki v 
spomin njeno najljubšo pe
sem, Dekletom Radovana Gob

ca. Z burnim ploskanjem se je 
tako končala 45. Cecilijanka, 
za katero so zbori odbrali veči
noma slovenske pesmi, in si
cer predvsem narodne, tudi v 
sodobnejših umetnih prired
bah, z izpovedno lepimi bese
dili. Z veseljem smo poslušali 
tudi nekaj ljudskih pesmi v bla
gozvočnih beneških narečjih. 
Vsi zbori so, vsak po svojih vo
kalnih zmogljivostih, izpove
dali, kako navdušeno in z lju
beznijo pojejo in kako je petje 
še vedno trdno priraščeno na 
slovensko dušo.

V soboto, 22. t.m., je  sovo- 
denjska skupnost na pobudo 
Odbora proti upepeljevalniku 
priredila množično protestno 
manifestacijo, ki je krenila od 
trga pred Rdečo hišo do se
deža občinske in nato pokra
jinske uprave. Zbra lo se je 
okrog 400 ljudi iz vse Gori
ške, ki so jasno in glasno izra
zili svoje zahteve po čistem in 
zdravem okolju, v katerega ne 
sodi goriški upepeljevalnik. 
O dgovorn i pri omenjenem 
Odboru pričakujejo, da bosta 
goriška občinska in pokrajin
ska uprava imeli dovolj poslu
ha za potrebe občanov in da 
bosta našli primerno rešitev 
vozla". Kot je znano, bi mo

rali - kot to določa deželni na
črt - februarja 2004 zapreti 
napravo, ki je itak skozi tri de

setletja onesnaževala sovo- 
denjsko zemljo in raztresala 
po obm očju več kot dovolj 
strupenih snovi.

Pred občinsko palačo je 
spregovoril predsednik O d
bora ju lijan Caudek in pozval 
občinsko upravo, naj vendar 
pospeši zaprtje  ob jekta, ki 
ogroža zdravje. Spregovoril je 
tudi podpredsednik Odbora 
Drago Tomšič, ki se je nepo
sredno obrnil na župana Bran- 
catija in ga pozval, naj njemu 
in drugim omogoči, da bodo 
svojo ljubljeno zemljo lahko 
še obdelovali in da bo ta lah
ko prinašala zdrave pridelke. 
Pred palačo pokrajinske upra
ve se je sprevod spet ustavil, 
kjer je spregovoril sovodenj- 
ski župan Igor Petejan.

Odmevne manifestacije so
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se poleg članov sovodenjske- 
ga občinskega sveta udeleži
li tudi slovenski goriški občin
ski svetovalci, pokrajinski sve
tovalec G rinovero, deželni 
ta jn ik  SSk Dam ijan Terpin, 
zastopniki drugih krajevnih 
uprav in strank. Zraven so bili

tud i pokrajinski predsednik 
SSO-ja Janez Povše, predse
dnik SKGZ Rudi Pavšič in pre
dstavniki Kmečke zveze.

Organizatorji so poskrbe
li za številne zgovorne trans
parente, ki pa so bili žal - z eno 
samo izjemo - vsi italijanski.

Kanonična vizitacija v župniji Doberdob injamlje

“Bog se obrača k vsakemu od nas”
Kako ste se pripravljali 
na kanonično vizitacijo? 
Verjetno tako, kot se p r i

pravljajo vse župnije. Na ŽPS 
smo sestavili program, nato 
smo ga uskladili skupaj z g. 
nadškofom . Seveda nismo 
pozabili na molitev kot tudi 
ne na tujega spovednika. Ta
ko je bil v ospredju tisti del, ki 
je najvažnejši.

Nam lahko na kratko 
opišete sani poteki‘
Seveda: najprej je g. nad

škof obiskal šole. Prisrčen 
sprejem v otroškem vrtcu, o- 
bisk na osnovni in nižji šoli bo 
ostal vsem šolarjem kot tudi 
učnemu osebju v enkratnem 
spominu. Za g. nadškofa je bil 
pomemben razgovor z ravna
teljem  prof. Joškom Prinči
čem, ki mu ni predstavil samo 
potek pouka na večstopenjski 
šoli, ampak tudi pomen soži
tja in kulture naših treh naro
dov, iz katerih izhajajo naši 
šolarji, po čem se tukajšnje 
razmere razlikujejo od G ori
ce. Srečanje z g. županom in 
odborniki je  bilo izredno pri
srčno in se je  videlo, da g. 
nadškof z lahkoto vzpostavi 
stik s civilno oblastjo. Poko

pališča, naše božje njive, kot 
jih imenujemo, so svojstveni 
kraji, ki jih radi obiskujemo. 
To se je zapazilo tudi tokrat. 
Nepozaben je bil večer z na
šimi pevci. Zapeli so vsi trije 
zbori: Hrast, moški in ženski 
zbor Jezero. Nadškofove be
sede, ki so sledile, so bile za 
nas kot prepotreben dež po 
veliki suši.

Obisk v Jamljah je bil kraj
ši, pa toliko bolj prisrčen in 
tudi vaško iznajdljiv. Ko ni več 
stalnega duhovnika, so žu- 
pljani zavihali rokave in utr

dili okolico ob cerkvi in župni
šču. Z lepim otroškim petjem 
so obogatili mašno slavje sku
paj s pevci, za katere vestno 
skrbi ga. Marička.

Nedeljsko slavje v Dober
dobu ob zahvalni nedelji in sv. 
Martinu, našem vaškem praz
niku, je bilo doživeto s petjem 
cerkvenega pevskega zbora, 
ki ga neutrudno vodi I3ario 
Bertinazzi. Za poseben po
klon našemu nadpastirju je 
poskrbela godba Kras in dala 
slavju po maši še dodatno 
praznično vzdušje. Ni manj
kala tradicionalna zakuska, 
brez katere bi ne bilo našega 
sv. M artina. Obisk je potrdil, 
da se naši ljudje radi zbirajo, 
če imajo med seboj nekoga, 
ki ga imajo radi, ker jih tudi 
on ceni in spoštuje.

Vaše mnen je ob
kanonični vizitaciji?
Kot duhovnik sem bil izne- 

naden, da so tokrat odpadle 
vse tiste birokratske zadeve, 
ki so do sedaj redno sprem
ljale kanonično vizitacijo. G. 
nadškof se je posvetil kraju in 
ljudem, kar je bistveno in hva
la Bogu pohvale vredno!

Kaj je  po Vašem bistveno

sporočilo kanonične 
viz Uacije?
Pri Kristusu ni bilo bistve

no, da je oznanjal neko idejo, 
kar je sicer delal, hotel nam 
je dopovedati, da vsak od nas, 
kot oseba, postane kristjan s 
tem, da veruje v pomemben 
dogodek: "Bog je  vstopil v 
naš svet in je tudi deloval!" To 
je tista akcija, resnica, realnost 
in ne le skupek idej! Enako 
mora biti v župniji. Cerkev kot 
institucija se je v zgodovini, 
kot tudi danes, soočala s pre
mnogimi človeškimi slabostmi - 
in se ob svojem neuspehu 
kljub vsemu ohranila, živi in 
je tu prisotna. Vsakdo od nas, 
pa naj bo to vernik ali duhov
nik, ko živi v tem občestvu, tej 
župniji (!), lahko z gotovostjo 
veruje, da je resnično tudi 
sam v skupnosti z vsemi živi
mi in m rtvim i. V tej skupno- 

j  sti, ki jo  sestavlja župnija z ve
soljno Cerkvijo, mora (!) vsak
do od nas z gotovostjo (!) od
kriti bistvo za svoje življenje: 
"Bog se obrača k vsakemu od 
nas. To je gotovost, na kateri 
morem in zmorem utem eljiti 
svoje življenje. Iz te gotovo
sti kot vernik živim in s to go
tovostjo, ob času, ko mi bo 
dodeljeno, upajoče umrjem!" 

Hvala, g. župnik, za Vaš 
pogovor!

Jurij Paljk

Martinovanje in kulturni večer v Jamljah

Delovanje Slovencev 
v Laškem in Tržiču

Ženski pevski zbor iz Ronk, 
Slovensko ku lturno-rekrea- 
cijsko in športno društvo Tr
žič ter SKRD Jadro iz Laškega

so ob prazniku sv. M artina 
priredili že tradicionalno mar
tinovanje na kmečkem turiz
mu v Romjanu. Zbralo se je

veliko ljudi, ki delujejo in se 
zbirajo okrog treh pom em b
nih slovenskih društev na naj
bolj zahodni slovenski jezi
kovni meji. Harmonikarja M il
ko V iž in tin  in Vilko Frando- 
lič sta poskrbela za dobro  
glasbo, gospa Štefanija Pa
hor je pripravila pečen ko
stanj, ostali so poskrbeli še 
za dobro kapljico in dobro 
počutje je vse prevzelo.

Predsednik društva Jadro 
inž. Karlo M učič nam je spo
ročil, da se bodo Slovenci, ki 
živijo  v Laškem, predstavili v 
soboto, 29. t.m., v Jamljah. 
Na Kras jih je povabilo jamelj- 
sko kulturno društvo Kreme
njak. Namen srečanja je, da 
bi u trd ili sicer že obstoječe 
stike in sodelovanje, ki po
tekajo že več let. Srečanje bo 
na sedežu društva Kreme

njak v Jamljah ob 20. uri. Na 
kulturnem  večeru bosta pre
pevala Ženski pevski zbor iz 
Ronk in MePZ Starši ensam- 
ble, ki ga sestavljajo ita lijan
ski in slovenski starši otrok, 
ki obiskujejo slovensko šolo 
in vrtec v Romjanu. Društvo 
Jadro bo predstavilo  novo 
knjigo o kraških slovenskih 
mlekaricah, ki so nosile mle
ko v Tržič in okolico. Knjigo 
bo predstavil avtor inž. Kar
lo Mučič, o avtorjevem delu 
pa bo spregovorila prof. M aj
da Artač Sturman. Seveda bo 
večer tudi povod za podrob
nejšo predstavitev delovanja 
društev Tržič (le-to bo pred
stavilo video o delovanju Slo
vencev v Tržiču) in Jadro ter 
tudi klekljarskega odseka, ki 
deluje v okviru društva.

Vabljeni!
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22. leto Kulturnega doma v Gorici

Koncert Orkestra Slovenske
vojske in razstava

Kulturni dom v Gorici sto
pa v 22. leto delovanja, ki bo 
tudi letos plodno, so poveda
li na tiskovni konferenci mi
nuli teden. Da bi prim erno 
obeležili dogodek, so pripra
vili slavnostni koncert Orke
stra Slovenske vojske in raz
stavo tržaškega slikarja Dezi- 
derija Švare, napovedali pa 
tudi bogato kulturno in še po
sebej gledališko sezono.

Direktor Kulturnega doma 
Igor Komel je napovedal kon
cert Orkestra slovenske voj
ske, ki bo v petek, 28. t.m.; na 
njem bodo polejg Orkestra, ki 
ga vodi M ilivoj Šurbek, nasto
pili tenoristi Alexander Brovvn, 
Metod Žunec in Žiga Kasagic, 
operna pevka Milena Morača 
in klarinetist Aljoša Deferri. 
Na koncertu  bodo izvajali 
dela Kozine, Simonitija, Clar
ka, Privška, Straussa ml., Ver
dija in drugih skladateljev.

V ponedeljek, 24. novem
bra, pa so že odprli likovno 
razstavo tržaškega slikarja 
Deziderija Švare, ki je eden 
najbolj izrazitih slovenskih li
kovnih umetnikov v zamej
skem prostoru. Umetnika in 
njegovo delo je predstavil kri
tik Joško Vetrih. Švara razstav
lja likovna dela zadnjih sed
mih let, v katerih se naslanja 
na izročilo tržaške slikarske 
šole Riccarda Tostija in seve

da samosvojega geometrič- 
no-abstraktnega slikarstva, za 
katerega je Vetrih dejal, da 
spada v t.i. "sodobno abstrak
tno slikarstvo, ki skuša izraža
ti na sodoben način stanja 
duha. Tudi zato so slikarjevi 
pejsaži Krasa in Jadranskega 
morja bolj odraz njegovega 
duha kot odraz stvarnosti."

"Tudi v prihodnje bomo o- 
stali goriški kulturni hram, ki 
je odprt vsem narodom, ki ži
vijo na Goriškem, seveda še 
posebej slovenski narodni 
skupnosti. Že lim o b iti kraj 
kulturnega srečevanja in so
očanja, zgledno sodelujemo 
s Kulturnim  centrom  Lojze 
Bratuž, v prihodnji sezoni pa 
bomo še posebej okrepili so
delovanje s K u ltu rn im  do 
mom iz Nove Gorice in drugi
mi ustanovami iz Slovenije. 
Sodelovali bomo tudi z ita li
janskimi in furlanskimi kultur
nimi društvi. Rad bi še pose
bej izpostavil izjemno gledali
ško dejavnost, saj bomo ime
li letos poleg slovenskega a- 
bonm aja tud i veliko gosto
vanj italijanskih gledališč in 
tudi prvič kakovosten in izčr
pen pregled dela furlanskega 
teatra in seveda nastope fur
lanskih gledaliških skupin," je 
za Novi glas povedal direktor 
Kulturnega doma Igor Komel.
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Prva seja slovenske konzulte na goriški občini
Goriški odbornik za odnose z manjšinami in multikulturnost 

odv. Damijan Terpin je sklical prvo sejo konzulte za probleme et
nične mestne manjšine, ki bo potekala v torek, 2. decembra 2003, 
v goriški občinski palači. Komisija ima na dnevnem redu izvolitev 
predsednika in podpredsednika ter načrtovanje dejavnosti.

Zahvala za poklon Anki Černič
Letošnja 45. revija pevskih zborov Cecilijanka je  bila po 

svečena m oji prerano umrli hčerki Anki Černič. Hvaležna sem 
članom ZSKP iz Gorice, k i so letošnjo Cecilijanko posvetili 
prav njej. Na koncu nedeljske prireditve 23. t.m. so združeni 
zbori zapeli pesem Dekletom, k i je  bila Anki zelo všeč. Hvala 
vam, pevci združenih pevskih zborov za ta nedeljski poklon.

Hvala vam, prof. Franka Žgavec, k i vas je  na našo Anko 
vezalo prijateljstvo in skupno veselje do lepega zborovskega 
petja. Hvala vam, Franka, ki ste Anki stali oh strani v času 
njene hude bolezenske preizkušnje, ko je  ni mogla rešiti no
bena še tako napredna zdravniška veda. Z  vašo korajžno pri
sotnostjo ste nam b ili ob strani v najtežjih dneh, ko je  Anka 
28. junija z ju tra j odšla v Večnost.

Se posebno sem vam hvaležna, draga Franka, ker kljub  
mnogim kulturnim  obveznostim, k i jih  imate na Goriškem, 
dobite še čas, da večkrat obiščete Ankin grob na števerjanski 
božji njivi in obiščete še mene -  Ankino mamo.

Bog vam stotero poplačaj! Hvaležna Ankina mama
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SLOVENSKI CENTER ZA GLASBENO VGOJO EMIL KOMEL 
v sodelovanju s KULTURNIM CENTROM LOJZE BRATUŽ 

in z ZDRUŽENJEM CERKVENIH PEVSKIH ZBOROV

Srečanje z  glasbo 2003 /2004

SLOVENSKE IN  FR ANCO SK E  
SK LADBE ZA V IO LIN O , 

KLAVIR IN  HARFO
Tomaž Lorenz, violina 

Alenka Šček, klavir, 
Nicoletta Sanzin, harfa

Lebič, Ramovš, Franck, Saint-Saens, Tornier

Torek, 2. decembra 2003, ob 20.30
Velika dvorana KC Lojze Bratuž

Abonma gledaliških skupin Štandrež 2003

Namesto boljunskih gostov 
domači komedijanti

Sivino deževnega jesen
skega popoldneva sta 16. t.m. 
z radoživim  nastopom pre
gnala žlahtna člana Dramske
ga odseka PD Štandrež M aj
da Zavadlav in Božidar Tabaj. 
Zadnji trenutek sta vskočila v 
program abonmaja Štandrež 
2003, ki ga tretje leto prireja 
Prosvetno društvo Štandrež, 
oblikujejo pa ljubiteljske gle
dališke skupine iz zamejstva 
in S lovenije. N apovedana 
Markolfa Daria Foja v izvedbi 
D ram skega odseka KD F. 
Prešeren iz Boljunca v režiji 
Sergeja Verča je žal odpadla, 
zato sta njeno mesto zasedla 
pristna štandreška komedijan
ta, Majda in Božo, z dvema 
enodejankama, ki sta ju izbra
la iz svoje zimzelene igralske 
skrinjice. Komediji v narečju, 
Tata vse ve o bahavem in "vse
vednem" očetu, in Čudna bo
lezen o nenavadni grip i - pri 
slednji se jima je pridružil tre

tji, zelo dobri igralec Marko 
Brajnik -, v režiji Janeza Stari
ne, markantnega člana PDG 
Nova Gorica, sta kot zmeraj 
odigrala z nenarejeno narav
nostjo, sproščeno privlačno
stjo in kančkom žgečkljive im
provizacije ter seveda sproži
la val nevzdržljivega smeha, 
ki je nenehno pljuskal ob ste
ne lepo zasedene župnijske 
dvorane Anton Gregorčič v 
Š tandrežu. Ta n e p ris iljen i 
smeh in topli aplavz sta bila 
ponoven dokaz priljubljeno
sti štandreških igralcev, ki 
zna(jo)ta nasmejati domače 
gledalce tudi z že večkrat odi
granimi humornim i deli.

Duhovitima, a z realistič
nimi življenjskimi podobami 
pretkanima uprizoritvama, je 
sledila martinova poslastica: 
pečeni kostanj in novo vino 
ob prijetnem klepetu s štan- 
dreškimi ustvarjalci.
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KiLTtRSl CESTF.R 
u m  m n  ?

SKRD JADRO
vabi na

M IK LAVŽEVANJE
sreda, 3. decembra, ob 18. uri

v župnijski dvorani sv. Nikolaja v Tržiču.
Prisoten bo otroški zbor iz Romjana, 

ki ga vodi Tatjana Legiša.

POD POKROVimiSTVOM ZVEZE SLOVENSKE KATOLIŠKE PROSVETE

.'S
V im SV. MIKLAVŽ

bo o b is k a l K u ltu r n i  
cen te r Lojze B ra tu ž

v  p e te k ,  5 . d e c e m b r a  2 0 0 3 ,  

o b  1 6 .3 0

V ab ljen i vs i n jegov i 
p r i ja te l j i !

Pošto sprejema na sedežu KC Lojze Bratuž, tel. 0481 5.31445

OBVESTILA

ACM GORICA vabi k maši za 
cerkveno edinost v ponedeljek, 
1. decembra, ob 16.30 v Zavo
du sv. Družine.

SLOVENSKA MEDŠKOFIJSKA 
mladinska pastorala vabi mla
de na Taizejsko srečanje v Ham
burg od 28.12. do 3. januarja. 
Cena 21.000 tolarjev. Vpisova
nje do 5. decembra. Informa
cije tel. 340 5470879 (p. Mirko).

DRUŽINSKA PASTORALA go- 
riške nadškofije vabi na prvo ad
ventno srečanje z nadškofom, 
ki bo v soboto, 29. t.m., ob 16. 
uri v avditoriju Fogar.

DRUŠTVO SLOVENSKIH upo
kojencev za Goriško obvešča 
člane in prijatelje, da bo leto
šnje silvestrovanje v nedeljo, 
28. decembra, v Gaglianu blizu 
Čedada Prijave na sedežu ob 
sredah od 10. do 11. ure ali pri 
poverjenikih ali na tel. 0481 
882024.

Vloga encima elastaze pri dia
gnozi in prognozi moške neplo
dnosti. Mentorja: prof. dr. Hele
na Meden Vrtovec in prof. dr. 

j Pierre jouannet iz Pariza. Za zelo 
pomemben dosežek na poklic
ni poti mu iskreno čestitajo vsi 
domači in goriški prijatelji.

V ponedeljek, 17. novembra 
2003, je na tržaški fakulteti za 
ekonomijo na smeri statistika in 
informatika diplomiral z dobro 
oceno FabioTommasi. Novemu 
doktorju ponosno iz srca česti
tajo in mu želijo mnogo uspehov 
v bodoče mama Sonia, oče Bran
ko in brat Mauro z Vanio.

Goriška pisateljica Klavdija 
Vončina je  76. novembra prejela 
prvo nagrado za neobjavljeno pe- 
sniško zbirko na meddržavnem 
literarnem natečaju "G. Gronchi 
21X13". Tudi za ta dosežek j i  iskre
no čestitamo člani našega ured
ništva, ki zelo cenimo sadove 
njenega literarnega snovanja.

SOŽALJE

Oh smrti Nika Pavletiča se
sekcija SSk Sovodnje klanja nje
govemu spom inu in izraža 
sožalje svojcem.

DAROVI

ZAMEPZ Rupa-Peč: v spomin 
na pok. Nika Pavletiča druž. 
Koršič iz Trsta 100,00 ter N.N.
50,00 €.

ZA ŠKOFIJSKO gimnazijo v 
Vipavi: ob 1. obl. smrti sestre 
Pavle daruje Štefka 100,00 €.

ZAHVALA

Ob zahvalni nedelji se Šolske 
sestre Zavoda sv. Družine zah
valjujejo za prejete darove zem
lje župnijam Stmaver, Gabrje- 
Peč-Rupa, Štandrež, Sovodnje in 
Podgora. Vsem Bog povrni!

ČESTITKE

Ginekolog in androlog dr. 
Branko Zorn je  27. oktobra na 
Medicinski fakulteti v Ljubljani 
dosegel doktorat znanosti iz 
medicinskih ved z disertacijo

Tržič: varstvo otrok 
nekoliko drugače...

Prizadevnim članom društva 
Tržič pri delovanju v prid sloven
skega življa v Laškem res ne ma
njka izvirnosti in iznajdljivosti. 
Društvo namreč nudi od sobo
te, 15. t.m., novo uslugo mladim 
staršem oz. njihovim otrokom. 
S tem dnem je namreč na sede
žu društva v Tržiču (ul. Valenti- 
nis 84, nasproti veleblagovnice 
Cityper) začelo delovati "prijet
no bivanje otrok od 2. do 8. leta 
starosti", seveda pod strokov
nim nadzorom oseb, ki so po
nudile svojo razpoložljivost 
predvsem z narodnostnega vi
dika. Želja odbora društva je, da 
bi ob tedenskih nakupih starši 
zaupali otroke varnemu okolju, 
varnim osebam, med katerimi 
bi se otroci sproščeno in na za
baven način igrali ter obenem 
tudi jezikovno bogatili. Društvo 
seveda nudi to uslugo brezplač
no vsem (slovenskim) otrokom 
od 2. do 8. leta starosti, in sicer 
vsako soboto od 14. do 18. ure. 
Kdor želi izkoristiti to prilož
nost, naj pride na društvo po na
vedenem urniku.

ŠTUDIJSKO RAZISKOVALNI FORUM ZA KULTURO
Gorica, l. maj 2004 - Evropska obzorja in  naš prostor 

Prof. Branko Marušič
GORIŠKA MEDNARODNA STIČIŠČA

(v slovenščini)

Ponedeljek, 1. decembra 2003, ob 20.30 
Kulturni center Lojze Bratuž, kom orna dvorana 

Drevored 20. septembra 85 - Gorica

DRUŠTVO TRŽIČ
p r i r e j a  b o ž ič n i  k o n c e r t

POMAGAJM O KANALSKI D O L IN I
sodeloval bo Mešani pevski zbor F.B. Sedej

iz Števerjana pod vodstvom  Vladimirja Čadeža 
četrtek, 4. decembra, ob 20.30

v Občinskem  gledališču v Tržiču 
PROSTOVOLJNI PRISPEVKI BODO ŠLI POPLAVLIENCEM

ZVEZA SLOVENSKE KATOLIŠKE PROSVETE GORICA 
v sodelovanju z 

ZDRUŽENJEM SKULTURA 2001

v a b i  ru t o d p r t je  ra z s ta v e  
s l ik  in  s k u lp tu r  k o ro š k e g a  u m e tn ik a

PETRA GOTTHARDTA
v sredo, 3. decembra 2003, ob 18. uri

v razstavnih prostora Katoliške knjigarne 
na Travniku v Gorici.

Glasbeni okvir Martina Gereon, kitara 
Ustvarjalca bo predstavil Jurij Paljk
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Slovenski svetovni kongres 
je nastal v času, ko se je ideja 
slovenske države udejanjala. 
Ideja o skupnem slovenskem 
kulturnem prostoru oziroma 
forumu pa ni zamrla niti de
setletje po osamosvojitvi Slo
venje. Novi procesi evropske 
integracije , v katere je  kot 
subjekt vključena slovenska 
država, pa predstavljajo izziv 
in izhodišče za razmišljanje 
tudi za celotni slovenski na
rod, še zlasti v tako imenova
nem zamejstvu, ki bo z vsto
pom Slovenije v Evropsko uni
jo  postal še tesneje povezan 
z delom naroda v matici.

Ko ne bo več meja, je bilo 
izhodišče za celodnevni po

svet, ki je potekal 8.11.2003 v 
prostorih Višje šole za gospo
darske poklice v St. Petru pri 
St. Jakobu v Rožu.

Nad 30 referentov je naka
zalo z različnih zornih kotov, 
kako naj bi še v bodoče po
tekalo medslovensko sodelo
vanje. Vsak je seveda izhajal 
iz lastnih izkušenj in situacije, 
zato je bilo mogoče razbrati 
pestro paleto gledanj na vsa 
vprašanja simpozija.

Vprašanje šolstva, s kate
rim  se je  pravzaprav začel 
posvet, je prikazalo nekaj po
vsem različnih situacij in gle
danj. Na avstrijskem Koro
škem sta se v zadnjem sto
letju večkrat radikalno spre

Svetovni slovenski kongres

Ko ne bo več meja
m enil model in poslanstvo 
slovenskih šol. Prve izobraže
valne ustanove na Koroškem 
so v sozvočju s šolskimi usta
novami drugod po slovenskih 
pokrajinah habsburške mo
narhije razvijale t.i. narodno- 
izobraževalno šolstvo, sedaj 
pa je slovenščina na stopnji 
(obvezne) ljudske šole le iz
birn i predmet, Te možnosti 
se, vsaj statistično gledano, 
poslužuje jo  zlasti nemško- 
govoreči.

Povsem različna slika je na 
področju šolstva v Italiji. Pi

sni referat prof. Tomaža Sim- 
j  čiča je izpostavil model slo
venskega šolstva v Italiji, prof. 
Rudica Požar pa je  poudarila 
potrebo po utrjevanju naro
dne zavesti znotraj šolskega 
pouka. V zvezi s tem je pou
darila tudi potrebo po skup
nem programu slovenščine. 
Pouk slovenščine v Kanalski 
d o lin i je  predstav ila  mag. 
Nataša Komac, ki že nekaj let 
vodi tam kajšnje tečaje slo
venskega jez ika . Na ravni 
jezikovnih tečajev poteka tudi 
izobraževanje slovenščine na

avstrijskem Štajerskem.
Sklop o šolstvu in izobra

ževanju se je  dotakn il tud i 
vprašanja gimnazijskega izo
braževanja na Koroškem, ki 
poteka vse bolj večjezično ter 
na nezanemarljivi vlogi špor
ta in glasbe pri krepitvi narod
ne identitete na Koroškem.

Posvet se je nato dotaknil 
vprašanj cerkve, kulture in me
dijev. Na sim poziju sta svoje 
g ledan je  na m ed ije  p red 
stavila tako bivši urednik No
vic Peter VVieser kot njegov 
nas ledn ik  F lo rijan  Sablat- 
schan. Oba sta poudarila po
sebnost slovenske koroške 
medijske ponudbe, še zlasti 
po združitvi obeh tednikov,

kar je  pravzaprav posebnost 
na medijskem področju, ki 
teži k pluralnosti ponudbe.

V razdelku, posvečenem 
gospodarstvu in raziskova
nju, je poseg Erika Švaba, vo
d je  evropskega urada pri 
SDGZ, vzbudil veliko zani
manja med prisotnim i, saj je 
zelo nazorno nakazal, kako 
se lahko s pom očjo  evrop
skih sredstev finansirajo šte
vilni čezmejni projekti, ki kre
pijo sodelovanje med sloven
skimi organizacijami na obeh 
straneh meje.

Posvet se je zaključil z raz
pravo o po litičn ih  perspekti
vah Slovencev na Koroškem.

Peter Kustja

A K T U A L N O

Spominska slovesnost

Škrbina - kraj spomina 
na “Primorske padalce”
Tudi letos je bila v Škrbini na Krasu občutena slo

vesnost v spomin na padle in pobite “primorske pa
dalce”. Dne 11. novembra dopoidne je bila najprej ma
ša v cerkvi sv. Antona, ki sta jo za padalce in za domo
vino darovala vojaški vikar v Slovenski vojski polkov
nik msgr. dr. Jože Plut in vojaški kaplan Matej Jakopič.

Dr. Plut je v pridigi občute- Na rojstni hiši pogrešane- 
no govoril o ljubezni do domo- ga padalca Miloša Adamiča je
vine, spoštovanju človekovega 
dostojanstva in delu za mir. 
Med mašo sta b ili prebrani 
tako Vojakova molitev kot Mo
litev za domovino. Na koru je 
pel domači cerkveni zbor.

Sledili sta slovesnost pred 
spom enikom  in d ružabno  
srečanje v stari vaški šoli.

Zakaj 11. novembra?

od leta 1994 spominska plo
šča, ki so jo  postavili preživeli 
soborci in svojci padlih ter po
bitih padalcev. Leta 1998 je v 
imenu veteranske organiza
cije britanskih specialcev Spe- 
cial Forces Club iz Londona 
nekdanji kapetan Uprave za 
posebne operacije (SOE), po
znejši ugledni angleški ča-

m

snikar John Earle, ki živi v Trstu, 
dal pobudo za javno spomin
sko srečanje pred ploščo ob 
dnevu, ko se Britanci spomi
njajo svojih padlih (11. novem
bra - na obletnico konca I. sve
tovne morije). Od vsega začet
ka se je za vsebinsko bogato 
in organizacijsko brezhibno iz

vedbo zavzela Vaška skupost 
Škrbina, ki ji predseduje Boris 
Pipan, pred leti pa je skrb za 
vsakoletno proslavo okoli 11. 
novembra tudi uradno prevze
la Občina Komen z županom 
Urošem Slamičem na čelu.

Na proslavi, ki jo  je vodila 
Anka Godnik, so nastopili mla-

GLOSA JURIJ PALJK

Pod geslom šparon bo ra
dovedni bralec v Slovarju slo
venskega kn jižnega jez ika  
našel razlago, k i mu bo pove
dala, da je  to "po obrezovanju 
preostali del mladike, navad
no s pet do deset očesi, k i se 
priveže a li pusti prost". Vsi ti
sti pa, ki ne vedo, za kakšno 
mladiko gre, bodo to zvedeli 
v primeru, k i ga geslo šparon 
navaja, in sicer: "šparoni so se 
šibili od  grozdov, vezati špa- 
rone, obrezati tr to  na špa
ron".

D ovolj lepo in zgovorno  
tu d i, da lahko tu d i o tro k  
današnje d ružbe in dana
šnjega, od  km e tij daljnega  
mesta razume, na kaj z bese
do šparon mislimo.

Včasih so kmetje, vinogra
dniki odhajali obrezovat trte  
šele na zgodnjo pomlad, da
nes to počno  v pozni jeseni 
in na zim o in se zato ne čudi
te, ko se peljete m im o velikih 
vinogradov v bližnji furlanski 
nižini in vidite veliko moških 
v vinogradu, kako obrezujejo.

Sam dolgo časa nisem ra
zumel, kaj ti možje v velikan
skem vinogradu ob reki p ri 
Ločniku p o d  Gorico počno, 
ko sem se minula leta v zgo- 
dnjih ju tran jih  urah v mrzlem  
vremenu vozil mimo.

Ko sem včasih vozil in še 
vozim m im o njih, je  bila in je  
v vinogradu slana, včasih pa 
je  bilo in je  še prav strupeno 
mrzlo, a možje so se, vsaj po 
navadi je  tako, s številnimi avti 
že p ripe lja li obrezovat trte. 
Takrat, ko ponavadi peljem

0 šparonih
hčerki v šolo in sebe na delo, 
so možje že vsak v svo ji"plan- 
ti", vsak v svoji vrsti trt. Že 
pred sedmo uro z ju tra j so po
navadi v vinogradu, kjer zač
no obrezovati. Tudi v dežju to 
počno; ko je  hudo mraz, pa 
obrezujejo trte  z rokavicami, 
včasih med n jim i vidim tudi 
kako žensko, kar m i ni čisto 
nič všeč. Naj m i sedaj eman- 
cipirane ter sploh uveljavljene 
ženske na vseh področjih ne 
zamerijo, a odraščal sem na 
m ajhni kmetiji, kjer so naše 
matere garale, kot danes gara 
malokatera emancipiranka, a 
določena dela so jim  bila po
navadi p rih ran jena : od  k i
danja gnoja do obrezovanja 
in okopavanja trt. In nobena 
od tistih žena in naših mater, 
reva, zgarana, kakršna je  bila, 
ni bila zato na km etiji čisto nič 
manjemancipirana... Zato se 
še danes čudim, ko vidim žen
ske na traktorjih, v škornjih, 
preširokih delovnih hlačah in 
nasploh enako oblečene kot 
moške v mrzlih zimskih ju trih  
obrezovati trte.

Tako velikih vinogradov, 
kakršen je  tis ti ob cesti p ri 
Ločniku, skorajda ne morem  
imenovati več vinograd, ker 
gre za tako velik nasad trt, ki 
presega besedo v inograd, 
vsaj takega, kakršnega sam 
po jm u jem  ko t vinograd. K 
temu doda jm o še porazno  
nepovedno in suhoparno, a

za obdelavo zemlje tako prik
ladno, ravnino, po le ti še na
ravnost nesramno in očem  
odkrito  um etno namakanje 
tr t in slika sodobnega nasa
da trt, k i mu ne morem reči 
več vinograd, je  popolna. Če 
sem lahko nesramen, bom  
dodal še to, da sem trdno pre
pričan, da nekateri, ki v tistem 
nasadu trt-gromozansko ve
likem vinogradu, obrezujejo 
trte, sploh ne vedo več, kaj je  
šparon. Pa saj tudi veliko mla- 

j dih ne tega ve več, za mladiko 
pa se jim  itak zdi, da "je  to 
nekaj m ladega", kot m i je  
pred časom zafrk ljivo dejal 
mladenič, k i namerava posta
ti agronom. Agronom česa, 
ne vem.

In se bodo nekateri bralci 
spet hudovali, češ da se po
navljam, kot se ponavlja jo  
kmetje, k i vsako leto znova 
o b re zu je jo  tr te , a vseeno 
bom še enkrat zapisal, da se 
je  veliko težav današnjega 
človeka začelo takrat, ko je  le
ta izgubil pristen stik z zem
ljo in z vso naravo, tud i s špa
roni.

Sprehodi v naravo namreč 
niso stik z zemljo in naravo, 
prevečkra t so le ob jestna  
oblika nadutosti in arogance 
presitega meščana, k i zase in 
za svoje obvezne sprehode  
zahteva tud i tisto naravo in 
zemljo, k i mu sicer ne pripa
da; v mislih imam predvsem

zasebne, kmečke obdelane  
površine, na katerih b i me
ščani tudi radi počeli, kar b i 
se jim  zljubilo, najraje na po 
mlad, ko trava poganja.

Vprašajte Kraševce, tiste 
redke kmete, k i na Krasu še 
vedo, ka j je  zemlja, ka j si m i
slijo o vseh mogočih zelenih 
in n jim  sorodno obarvanih  
m estn ih  p ritepenc ih , k i h i 
radi na njihovi gm ajni in zem
lji im eli svoj Kraški park! Ti za 
šparone nikdar niso slišali, če 
pa so že, so šparoni zanje 
"eksotika Krasa" in kmečka 
idila.

Šparoni niso idila, so samo 
šparoni. Vsaj b ili so nekoč. 
Takrat, ko sem iz otroka od- 

\ raščal v fanta, so še b ili špa
roni, kot je  bilo tudi še vino. 
Najbrž ne tako vrhunsko in 

\ kaj ja z  vem kakšno še, kot je  
danes, a bilo je  pristno vino. 
Pri nas doma je  bilo vedno pri
stno vino. Vedno. Kako leto je  
bila letina slaba in smo imeli 
zato bo lj "š ibko" vino, vince 
smo mu rekli, naslednje leto 
malce boljše vreme in seveda 
zato vino, ki je  imelo več sto
p in j alkohola.

Danes n i več tako.
Vprašajte slovite in nadv

se uspešne briške vinograd
nike, kako je  možno, da imajo 
njihova vrhunska vina vedno 
in vsako leto znova trina js t 
stopinj in p o l alkohola, tudi 
po strahovito deževnem po
letju!

Šparoni imajo s tem opra
viti zelo malo, to je  gotovo! 

[)ciljk@noviglcis. i t

di člani Glasbene šole Sežana 
in pevski zbor osnovne šole An
tona Šibelje - Stjenke iz Kom
na pod vodstvom Andreje Ru- 
stje. Ob spomeniku so bili šte
vilni prapori bivših borcev, ve
teranov vojne za Slovenijo in 
društva TIGR, letos pa ni bilo 
častne vojaške straže. Velepo
slaništvo Velike Britanije v Ljub
ljani je zastopal konzul David 
Blogg, veleposlaništvo Združe
nih držav pa vojaški ataše pod- 
polk. Rick Runner.

Navzoče, med katerimi so 
bili trije preživeli padalci, svojci 
umrlih, prekomorci in drugi, je 
pozdravil komenski župan 
Uroš Slamič.

Bivši padalec Stanko Simčič 
se je spomnil začetkov zbira
nja Slovencev v britanskem u- 
jetništvu v Afriki, iz česar so 
nastali kraljevi gardni bataljon 
in nato skupine padalcev, dalje

vloge padalcev pri vzpostav
ljanju stikov med zahodnimi 
zavezniki in partizani ter tra
gične usode tolikih idealistov- 
soborcev.

Sledil je nagovor ameriške
ga atašeja Runnerja.

Nato je spregovoril član 
repub liškega  sveta Zveze 
združenj borcev bivši velepo
slanik Marko Kosin (ki ga je 
spremljal Jože Gačnik), ki je 
obžaloval te "žrtve ideološke 

! ozkosti nekaterih  v vrstah 
N O B" in izrekel polno priz
nanje primorskim padalcem.

Pobudnik Škrbinskih kome
moracij John Earle je pouda
ril, da so vrednote hrabrih pa
dalcev večne: "poš tenost, 
odpor do zatiranja, patrio ti
zem in pripravljenost dati živ
ljenje za to, kar je pravično".

/s tra n  IS
U

IM MEMORIAM

Prijatelju Vinku Levstiku 
v spomin (3)

Ker je slišal samo o partiza- svojega slovenskega izvora.
nih, je stopil v njih vrste misleč, 
da se borijo za svobodo in do
movino. Ko pa je spoznal, da 
je njihov cilj komunistična re
volucija in nasilen prevzem 
oblasti, je zapustil njih vrste. 
Okusil je  italijansko okupa
cijo: bil je prijet in poslan v 
koncentracijsko taborišče. Ko 
se je iz njega srečno vrnil, je po 
8. septembru stopil med do
mobrance, bil vojak na terenu 
in v borb i ranjen. Skupaj z 
osta lim i dom obranci se je 
maja 1945 umaknil na Koro
ško v "varstvo" angleške voj
ske. Angleži pa so ga kot vse 
domobrance zvijačno in pod
lo izročili Titovim partizanom. 
Posrečilo pa se mu je s še ne
katerimi soborci uiti z vlaka, ki 
ga je peljal v gotovo smrt.

Po srečni reštvi se je Vinko 
umaknil v Italijo. Kot podjeten 
in sposoben človek si je v ne
kaj letih znal ustvarili položaj. 
Postal je lastnik treh hotelov- 
penzionov v Rimu - (Bled, Da
niela, Emona). Pozneje je  I. 
1984 v Gorici v samem me
stnem središču dokupil znani 
hotel (Palače Hotel) in ga up
ravljal do smrti. V Rimu si je v 
poslovnem svetu pridobil u- 
gled in celo postal predsednik 
združenja hotelirjev. Ker se je 
uveljavil na gostinsko-turistič- 
nem področju je bil odlikovan 
s priznanjem "viteza dela". Po
kojni Vinko ni nikdar skrival

Ne pred javnostjo ne pred ob
lastmi. Ni se bal, da bi mu to 
kot osebi in poslovnežu škodi
lo. Obratno: tujci so ga čislali, 
tega pa je bil manj deležen 
med sorojaki v zamejstvu. Ko
munistični režim v matični do
movini (udba), njegovi simpa
tizerji v zamejstvu in mnogi 
mediji so z blatenjem - in izsilje
vanjem - izrabljajoč Vinkovo 
medvojno protikomunistično 
in protirevolucionarno udej
stvovanje, dosegli, da so bili 
mnogi hladni do njega in neka
teri so se ga očitno izogibali.

Korektnih prija te ljev  je 
imel malo. Če je le mogel, za
mejski dnevnik ni lepo pisal 
o njem. To se je videlo tudi pri 
procesu, ki ga je režim insce- 
niral proti njemu. Vinka je to 
bolelo in večkrat se mi je po
tožil.

Pokojni Vinko se ni nikdar 
sramoval svojega (so)delova- 
nja v domobranstvu in ga je 
povsod in vedno priznaval. 
O dločno pa je zanikal kakr
šnokoli povezavo z gesta- 
pom. Med vojno domobran
sko geslo: mati, domovina, 
Bog, mu je bilo vodilo vse do 
smrti.

Aktivno je sodeloval v do
mobranskih izseljenskih or
ganizacijah in jim  gm otno 
pomagal.

/dalje  
Martin Kranner
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Veliko vrednot pri Slovencih, ki pa jih politika ne upošteva Strokovni posvet zgodovinarjev v Novi Goricii  ' ' i / i  i

S spremembo ustave tudi do hitrejšega 
ustanavljanja pokrajin

Najvažnejša dogodka v slo
venski politik i in državi sta bi
la v prejšnjih dneh: izredno 
zasedanje parlamenta, v ka
terem so obravnavali predlo
ge za spremembo ustave, ki 
jih  domnevno zahteva zlasti 
vključevanje Slovenije v Evrop
sko zvezo; drugi pogovor v se
riji razprav o prihodnosti Slo
venije, ki jih  vodi predsednik 
države dr. Janez Drnovšek.

Državni zbor je podprl šest 
od skupaj trina jstih  predlo
gov za spremembo ustave. Na
našajo se na razna področja, 
ki bi jih po predhodnem po
stopku v ustavni komisiji in 
parlamentu na novo uredili. 
A to bi lahko trajalo dalj časa, 
nemara celo nekaj let. Sprejet 
je bil predlog vlade za spre
membe treh členov ustave, s 
čimer bi zagotovili ustrezno 
pravno podlago za zakonsko 
oblikovanje pokrajin. Poslan
ci iz opozicijskih strank so ob 
tem opozorili, da za ustanav
ljanje regij oz. pokrajin tudi 
doslej ni bilo nepremostljivih 
ovir, toda vlada in parlamen
tarna večina sta nasprotova
li oblikovanju druge ravni lo
kalne samouprave, ker hoče
ta ohraniti centralizirano ob
last in državo.

Pokrajine v Sloveniji so če
dalje bolj potrebne tudi zara
di vstopa Slovenije v evrop
sko povezavo, kjer bodo de
lovale kot partner evropskih 
strukturnih skladov in v čez
mejnem regionalnem sode
lovanju, denimo, tudi z Italijo. 
Strokovnjaki iz projektne sku
pine za regionalizem, ki jo  je

imenovalo M inistrstvo za no
tranje zadeve, so z večino gla
sov sprejeli stališče, da bi bilo 
Slovenijo najbolje razdeliti na 
osem pokrajin. Zavrnili so to
rej členitev države na tri pokra
jine, ker bi slednja upoštevala 
zgolj eno razvojno os v Slove
niji, in sicer tisto, ki vključuje 
L ju b l ja n o ,
M a r ib o r  in 
Koper. Ome
njeni predlog 
torej zavrača 
predlog sku
pine pos lan
cev, pretežno 
iz LDS, naj bi 
ce lo tna  Pri
morska bila 
samo ena po
krajina s sede
žem v Kopru.
Predlagana je 
u s tanov itev  
osrednjeslo
venske (ljubljanske) pokraji
ne, primorske (koprske), go
renjske, goriške, savinjske, 
dolenjske, pomurske in po
dravske pokrajine. Skladno z 
omenjenim i stališči o regio
nalizaciji Slovenije je predse
dnik državnega zbora oz. po
slanec iz Šempetra pri Gorici 
Borut Pahor že poslal v parla
mentarni postopek predlog 
zakona o severnoprimorski 
oz. Goriški pokrajini.

O b ponovnem razpravlja
nju o regionalizaciji Slovenije 
utemeljujejo tudi razloge za 
oblikovanje t.i. čezmejnih re
gij. Krajevne oblasti, razne or
ganizacije, društva in gospo
darska podjetja  z obm očja

Goriške, ki so vključeni v t.i. 
Protokol o sodelovanju, pre
dlagajo oblikovanje Goriške 
evroregije. Temeljitejše raz
prave o tem predlogu še ni bi
lo, o njem se tudi slovenska vla
da še ni opredelila. Pojasniti 
gre, da Goriška evroregija ni 
v nasprotju s pobudo predse

dnika dežele
Furlanije-Ju- 
lijske krajine 
Riccarda II- 
lyja, ki razmi
šlja o skupni 
čezmejni re
giji, ki bi se
gala od Ko
roške, prek 
Slovenije in 
Furlanije-Ju- 
lijske krajine 
do Benetk oz. 
dežele Vene- 
to, pa do Is
tre  in Reke. 

Najbrž je tako zasnovana čez
mejna regija povezana tudi z 
zahtevo, skoraj ultimatom , ki 
ga je Riccardo llly postavil na 
sestanku s koprskim  župa
nom Borisom Popovičem in 
predstavniki slovenske vlade,
20. t.m. v Kopru, da se mora 
Slovenija najkasneje do 15. 
decembra odločiti, ali soglaša 
z gradnjo skoraj šest kilome
trov dolge železniške poveza
ve med Koprom in Trstom.

CERKEV ZA PODOBEN 
POLOŽAJ KOT PRI SOSEDIH 

Predsednik države dr. Ja
nez Drnovšek je 19. t.m. pri
pravil drug i posvet širšega 
projekta o prihodnosti Slove
nije. Skoraj 35 razpravljalcev

iz vseh intelektualnih poklicev 
in krogov je šest ur govorilo o 
vrednotah v naši družbi. Filo
zof dr. Tine Hribar je ponovil 
mnenje, "da smo Slovenci ne
srečen narod, ker do povojnih 
pobojev še vedno nismo zav
zeli jasnega stališča in da m rt
vih še vedno nismo pokopa
li". Opozoril je, "da sprave ni 
mogoče vsiliti in da tisti, ki so 
naredili zločin, ne morejo zah
tevati sprave, ampak le prosijo 
za odpuščanje". Za Janeza Jan
šo so pomembni zgledi, " to 
da glede tega je položaj v Slo
veniji katastrofalen, saj je  sla
bo delo celo nagrajeno". Dr. Ja
nez Juhant (na sliki) s teolo
ške fakultete je menil, "da bo 
imela pravičnost učinek, če se 
bo vsak na visokem položaju 
zavedal svoje minljivosti". Dr. 
Anton Stres iz mariborske ško
fije je zanikal, "da Cerkev želi 
stare čase in stare privilegije, 
želi si le, da bi bil njen položaj 
v Sloveniji podoben kot v so
sednjih državah". Dr. Jože Kra
šovec je poudaril, "da nobe
na druga civilizacija nima glo
blje utem eljitve vrednot kot 
judovsko-krščanska, ki vse po
stavlja na načelo vrednosti člo
veka kot osebnega bitja. Slo
venija naj zato prizna edin
stveno vlogo Svetega pisma in 
mu podeli ustrezno mesto v 
družbi". Žal pa vrednot, obra
vnavanih pri državnem pogla
varju v parlamentu, vladi in na
sploh v politiki ne upoštevajo 
ali pa jih uporabljajo zgolj za 
potrebe in koristi strank in po
sameznih politikov.

Marjan Drobež

Goriška mora tudi zaradi 
svoje preteklosti postati 
samostojna pokrajina

V Novi Gorici je bil 14. t.m. 
strokovni posvet zgodovinar
jev z naslovom Mednarodne 
zveze na Goriškem v 20. stolet
ju, eden od temeljev za sodob
ne povezave na slovenski za
hodni meji. Na njem je sode
lovalo enajst predavateljev in 
je bil posvečen zgodovinskim 
dogodkom na naših tleh pred 
šestdesetimi leti, kakršna sta 
bila tudi razpad (kaoitulacija) 
Italije 8. septembra leta 1943 
in množična vstaja primorske
ga ljudstva, ki je dosegla vrh na 
goriški fronti. Posvet je vodila 
magistra Slavica Plahuta iz Go
riškega muzeja, ki je v sporoči
lu za javnost zapisala, "da se z 
njim zgodovinarji vključujejo 
tudi v priprave na bližnjo vklju
čitev Slovenije v Evropsko zve
zo. Ta povezava pomeni novo 
pomembno etapo v razvoju 
Goriške in njenih mednarod
nih odnosov ter povezav. Pre
davatelji so osvetlili 125-letne 
mednarodne odnose in pove
zave na slovenski zahodni meji 
in še posebej na Goriškem, ki 
se je v tem obdobju znašla kar 
v štirih različnih državah. Bila 
je sredstvo za plačevanje zavez
ništva med prvo svetovno voj
no in vojaški upravi po njej, 
vmesni prva in druga svetov
na vojna pa sta jo postavili na 
samo stičišče različnih voj
skujočih sil in političnih ter oze
meljskih interesov, zato tudi na 
prizorišče ostrih spopadov. 
Danes je Goriška razdeljena na 
dve državi. Mejnost z različni
mi narodi in kulturami, prehod
na lega in križanje mednarod
nih interesov ter barantanja za

Briški časnik /  Spomin na Anko Černič

Tema trimesečja: jesen 
življenja

Mnogi Brici kljub poznim letom ter zdravstve
nim in drugim težavam še naprej marljivo delajo, 
čeprav dobro živijo in jim ne grozi pomanjkanje

Nova številka Briškega ča
snika, glasila občine Brda, ob
ravnava predvsem problema
tiko starejših ljudi, ki so si po 
dolgem obdobju trdega dela 
zaslužili pokoj in počitek, a ju 
odklanjajo. Znano je namreč, 
da so Brici nemara najbolj de
lavni v Sloveniji, t.i. deloholiki, 
ki komaj kdaj pomislijo na pre
dah in počitek.

O  tem je napisala uvodnik 
Alenka Pegan Colja. V svojem 
zapisu poudarja, "da je v Br
dih veliko ljudi v tako imeno
vanem tretjem  življenjskem 
obdobju, ki imajo srečo, da jim 
zdravje kar dobro služi. Kljub 
temu da bi lahko upočasnili živ
ljenjski ritem in uživali v poko
ju, še vedno kot mravlje prid
no gojijo vinsko trto in pridelu
jejo odlične sorte belih in rde
čih vin, obirajo sadje, skrbno 
obdelujejo vrtove. V starejših 
Bricih živijo tradicija, ljubezen 
in trdna navezanost na rodno 
grudo, ki je nekoč pomenila 
glavni vir preživetja. Mestni 
človek ne more razumeti, za
kaj ti ljudje tako skrbno bedijo 
nad vsem, ko so vendar v za
služenem poko ju . Tako se

ustvarja m it o delovnih ljudeh 
v Brdih, o katerih kroži šala, da 
ne umrejo, pač pa se "zgulijo" 
od dela. Glede na vse to lahko 
sklepamo, da v Brdih tretje živ
ljenjsko obdobje ne pomeni 
obilice neizrabljenega časa. 
Mogoče bi morali imeti v Br
dih še četrto življenjsko obdob
je, ki bi bilo namenjeno zgolj 
počitku in veselju ob spominih 
na goro opravljenega dela. 
Toda, saj veste, Brici ostajajo 
Brici, tudi četrto življenjsko 
obdobje bi izkoristili skoraj v 
celoti za delo". Svoja razmiš
ljanja o starejših ljudeh v Brdih 
so objavili tudi drugi avtorji pri
spevkov. Tako je Center za so
cialno delo v Novi Gorici, ki svo
jo dejavnost izvaja tudi v Brdih, 
sporočil, da je v tej občin i 
21,5% prebivalcev starejših od 
65 let. Pomoč na domu nudi
ta dve oskrbovalki omenjene
ga centra, prejema pa jo vsak 
dan od trinajst do petnajst dru
žin. Poleg pomoči na domu 
Center za socialno delo izvaja 
tudi neprekinjeno telefonsko 
varovanje. Stroške v veliki meri 
financira občina Brda. V novi 
številki Briškega časnika so

objavljena tudi poročila o de
lovanju društev upokojencev, 
prispevki iz domov upokojen
cev v Novi Gorici in v Prvači- 
ni, kjer prebiva precejšnje šte
vilo starostnikov iz Brd, in za
pis župana občine Brda Fran
ca Mužiča. Odgovarja tistim, 
ki so se zavzemali za odprtje 
doma upokojencev oz. starej
ših ljudi, v zgradbi nekdanje os
novne šole v Kozani. Navaja, 
"da občina finančno podpira 
sedanje oblike pomoči starej
šim ljudem in da torej ustano
vitev doma upokojencev vsaj 
za sedaj ni potrebna". Župan 
je tudi zapisal, "da je sedanji na
čin oskrbe za starejše občane 
tudi po mnenju in ocenah stro
kovnjakov humanejši in bolj živ
ljenjski, saj omogoča človeku, 
da jesen življenja prebije v 
svojem domačem okolju".

V novi številki Briškega časni
ka so v okviru običajnih rubrik 
objavljena tudi poročila o do
godkih in zanimivostih v Brdih. 
Poseben zapis je namenjen 
Anki Černič, učiteljici v pokoju 
in vsestranski kulturni delavki 
iz sosednjega Števerjana, ki je 
umrla konec preteklega junija. 
Poudarjeno je, "da je svoje 
znanje in sposobnosti v kultur
nih društvih, krščanskih usta
novah in zvezah razdajala do 
zadnjejga hipa. Zaradi tega se 
Anki Černič nikoli ne bomo 
mogli dovolj oddolžiti".

M.

Blagoslovil jih je koprski škof M. Pirih

Obnovljene freske 
v Podnanosu

V nedeljo, 23. novembra 
2003, ob 15.00 je bila pred
stavitev in slovesno odprtje  
obnovljenih gotskih fresk v 
stranski kapeli župnijske cer
kve v Podnanosu. Restavra
torsko delo je predstavil dipl. 
restavrator Andrej Jazbec, 
blagoslovil pa jih  je koprski 
škof Metod Pirih.

Gre za freske, ki so nasta
le okrog leta 1481 in spadajo 
med najlepše v Sloveniji. So 
delo delavnice, ki jo  umetno
stni zgodovinarji povezujejo 
z imenom v Furlaniji delujo
čega kiparja Leonarda Than- 
nerja in slikarjem Antonijem  
de Firenze, vendar tako ime 
mojstra, kot tudi sodelavcev, 
ki so ustvarili to poslikavo, za 
zdaj še ni znano.

Restavratorska dela so se 
pričela leta 1998, ko so bile 
znane le freske za o ltarjem  v 
stranski kapeli. Podroben 
pregled oboka pa je pokazal, 
da se pod beležem na obo
ku kapele skrivajo freske, ki 
so bile v celoti ohranjene. V 
šestih letih so bile tako re
stavrirane freske na stenah za 
oltarjem, na oboku in ostanki 
fresk na stenah, ki pa so bile 
zaradi zidarskih posegov po
škodovane. Delo je  bilo zak

ljučeno v letošnjem poletju.
Freske za oltarjem prikazu

jejo: apostola sv. Jerneja, sv. 
Filipa, sv. Jakoba starejšega, 
svetega Vida (zavetnika cer
kve), sv. Ahaca in sv. Mode- 
sta. Na oboku je v središču 
Kristus z odprto knjigo in na
pisom: Ego sum lux. Kristusa 
obkrožajo štirje starozavez
ni preroki: Danijel, Izaija, Eze- 
kiel in kralj David, v zaklju
čku prezbiterija še šest svet
nic.

Na po lju  za o lta rjem  je 
upodobljen m otiv sonca in 
lune.

Na špaletah dveh gotskih 
oken so v zgornjem  nivoju 
upodobljeni svetniki: sv. Lo
vrenc, sv. Štefan in neznan 
svetnik (kralj), v spodnjem pa 
tri svetnice: sv. Helena, sv. 
M arija Magdalena in nezna
na mučenka.

R estavra torska de la  je  
izvajal Zavod za varstvo kul
tu rne  dediščine Slovenije, 
območna enota Nova G ori
ca, Delpinova 16, sama dela 
pa je vodil dipl. restavrator 
Andrej Jazbec. Finančno bre
me sta si porazdelila M inistr
stvo za ku lturo  RS in občina 
Vipava.

Anton Štrancar, župnik

njeno pripadnost so jo silili v 
posebne mednarodne odnose 
in povezave." Magistra Slavica 
Plahuta je tudi spomnila, "da 
danes Goriška, kljub bogati ra
ziskovalni tradiciji in mejni legi, 
nima organiziranih raziskoval
nih središč ali ustanov, ki bi si
stematično preučevala različ
na zgodovinska obdobja in 
druge družboslovne teme in s 
tem prispevala k širšemu poz
navanju lastne zgodovine in 
drugih družboslovnih področij. 
S tem posvetom, s pritegnitvijo 
vodilnih slovenskih in italijan
skih zgodovinarjev, kot z dru
gimi podobnimi prireditvami... 
želimo vzpodbujati zanimanje 
za lastno preteklost, za lastno 
kulturo in za druge družbo
slovne teme ter tako prispeva
ti k njihovemu raziskovanju in 
spoznavanju."

Na Posvetu so s svojimi pri
spevki stopetindvajsetletne 
mednarodne odnose in pove
zave na slovenski zahodni meji 
in še posebej na Goriškem 
osvetlili naslednji zgodovinarji: 
dr. Branko Marušič, dr. Milica 
Kacin VVohinz, dr. Slavica Pla
huta, dr. Nevenka Troha, Na
taša Nemec, prof. dr. Jože Pi
rjevec in prof. dr. Liliana Ferra
ri. Predavatelji so na strokov
nem posvetu v Novi Gorici v 
okviru svojih tem ocenili tudi 
nekatere vidike sedanjega zgo
dovinopisja o Goriški, pa tudi 
tekoče politike. Pri tem je bil 
stvaren tudi dr. Branko Maru
šič, morda najboljši poznava
lec goriške preteklosti. Opozo
ril je, denimo, "da je načrtova
nje le ene upravno-administra- 
tivne enote na Primorskem 
(najbrž je mislil na koprsko ob
močje) premalo premišljeno 
dejanje, graditev samo enega 
vseobsegajočega središča (go
spodarstvo, kultura, šolstvo, 
Univerza) na tem območju pa 
pomeni nepoznavanje pretek
losti in tudi zahtev in sposob
nosti naših ljudi. V soočanju 
današnjih dni severni del Pri
morske pogosto daje vtis utru
jenosti in kot da je brez zami
sli, zazrt v preteklost, a ga zago
tovo ne obvladuje ljubosumje. 
Južni del pa je agilnejši v iska
nju neke nove istovetnosti, pri 
čemer iskanje pogostokrat pre
sega, tudi ob pomoči sloven
skega središča, meje lepega 
obnašanja. Opozorilo na 130- 
letni jubilej učiteljišča v Kopru, 
z očitnim namenom dokazo
vanja važnosti tega kraja za slo
vensko šolstvo, pri tem pa mol
čati, da se je moralo učiteljišče 
leta 1909, ker so bile v Kopru 
težave tudi spričo tamkajšnje- 

| ga italijanstva, preseliti v Gori
co, ne more biti drugega kot 
zavajanje. Pa še. V obrazloži
tvi k povabilu na koprski sim
pozij prihodnje leto ob 50. 
obletnici londonskega memo
randuma je naglašena, kot po
sledica tega dogodka, rešitev 
tržaškega vprašanja in začetek 
gradnje koprskega pristanišča. 
Ni pa omenjeno, da je memo
randum odprl tudi pot videm
skemu sporazumu in s tem no
vemu življenju v obmejnem 
prostoru, kamor sodi tudi Go
riška."

M.
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ZAVAROVALNIŠKI KOTIČEK . ,
Stoian Pahor

Nezgodno 
zavarovanje (i)

7̂

kul

Za sladosnede, a ne samo

Mednarodni sejem 
sladoledarstva

V tem tednu je v kraju Longarone v Benečiji potekal mednarodni 
sejem slodoledarstva, kjer predstavljajo vse novosti na področju 
obrtnega izdelovanja sladoledov. Ker je izdelek  zelo  sezonsk i, 
morajo operaterji že sedaj naročiti morebitne nove stroje in naprave, 
ki jih bodo lahko sladoledarji uporabili že v naslednji poletni sezoni.

Namen nezgodnega zava
rovanja je zagotovitev finančne 
varnosti v primeru nepričako
vanih dogodkov. Ta oblika zava
rovanja je koristna predvsem za 
osebe, ki opravljajo svobodne 
poklice (obrtniki, razni posred
niki, itd.). Do slednjih namreč 
javni socialno zdravstveni si
stem ni izredno radodaren. Re
sne premoženjske posledice za
radi nezgode lahko občutijo tu
di osebe, ki "uradno" ne dela
jo, npr. hšna gospodinja. Traj
na invalidnost lahko študentu 
prepreči šolanje in bodoče v- 
ključevanje v delovni svet. Sa
mo med hišnimi zidovi pride v 
Italiji do preko 10.000 nezgod 
s smrtnim izidom in do več ti
soč primerov hujše nepokret- 
nosti.

Za nezgodo imamo nena
den in od zavarovančeve volje 
neodvisen dogodek, ki deluje 
od zunaj in naglo na zavaro
vančevo telo, pri čemer se za
varovana oseba izven hotene
ga delovanja in svoje volje po
škoduje. Posledica je lahko 
smrt, popolna ali delna invalid
nost, začasna delovna nezmož
nost ali okvara zdravja, ki zah
teva zdravljenje v zdravstveni 
ustanovi. V dopolnitev te defi
nicije, ki jo navadno vsebujejo 
police, uvrščamo med nezgo
de tudi naslednje nevarnosti: u- 
topitev, zadušitev, zastrupitev, 
sončarica, poškodbe kot posle
dica slabega počutja in lastne 
neprevidnosti. Navadno nez
godna zavarovanja izključujejo 
naslednje primere, ki za večino 
prebivalstva ne pridejo v poštev: 
opravljanje nevarnega športa 
(boks, težka atletika, rugby, 
itd.), avtomobilsko tekmova

nje, poškodba kot posledico in
farkta. Zavarujejo se lahko ose
be stare največ 75 let, ki ne 
bolehajo zaradi posebno težkih 
bolezni in ne kažejo znakov za
svojenosti (alkohol, mamila).

Obstaja veliko različnih vrst 
nezgodnih zavarovanj, najbolj 
pogosta pa so naslednja: 1) Po
polno nezgodno zavarovanje

I (kritje pri opravljanju poklica in 
izven njega); 2) nezgodno za
varovanje pri opravljanju po
sebnih dejavnosti (npr. šport
niki) in poklicev; 3) nezgodno 
zavarovanje članov gospodinj
stva; 4) nezgodno zavarovanje 
voznikov; 5) skupinska zavaro
vanja turistov, članov raznih 
združenj, itd. V prvem primeru 
zavarovalniško kritje je časov
no in geografsko neomejeno. 
Višina zavarovalne premije je 
odvisna od: 1) Stopnje zavaro
valne vsote (it.: massimale as- 
sicurato); 2) časa trajanja zava
rovanja; 3) vrste poklica, ki ga 
opravlja zavarovanec; 4) od os
talih nevarnosti, ki vplivajo na 
višino zavarovalne premije. M i
zar in električar sta poklica z vi
sokim tveganjem, zato je premi
ja v primerjavi z drugimi poklic
nimi figurami nekoliko višja.

Zavarovalnice do dogovor
jene zavarovalne vsote zagoto
vijo izplačilo za naslednje pri
mere: 1) Smrt in trajna invalid
nost zavarovanca; 2) dnevna 
odškodnina; 3) nadomestilo za 
bolnišnični dan; 4) stroški zdrav
ljenja.

Bralci lahko sodelujejo pri 
naši rubriki z vprašanji in pri
pombami. Elektronska pošta: 
s.pahor(«>tin.it.

Ta ekonomska panoga, ki 
postaja vse bolj zanimiva in 
donosna, ima predvsem v Be
nečiji bogato tradicijo. Že v 
19. stoletju so prebivalci me
sta Belluno in okolice 
emigrirali v druge po
krajine avstro-ogrske- 
ga cesartva in tam pro
dajali svoje odlične iz
delke. Potem je ta o- 
brt, ljub ite lji bi temu 
rekli kar umetnost, pre
hajala iz roda v rod in 
sedaj se z izdelovanjem 
sladoleda ukvarja že 3. 
ali 4. generacija slado
ledarjev iste družine.
Na trgovinskih zborni
cah v Benečiji im ajo 
trenutno registriranih 
več kot 700 sladole- 
darn, ki se ubadajo z 
obrtn im  izdelovanjem 
sladoleda. V naši deže
li se z izdelovanjem  
sladoleda ukvarja več 
kot 170 podjetij, na Ju
žnem Tirolskem pa sa
mo nekaj več kot 100. Že da
nes je, predvsem v Benečiji, 
še vedno zelo veliko sladole
darjev, ki se malo pred Veliko 
nočjo odselijo na sever: v Av
strijo, Nemčijo ali še dlje na 
sever, kjer so odprli svoje sla- 
doledarne. Tam ostajajo do 
novembra, ko povpraševanje 
postopno upade in ko se spet 
vrnejo domov.

Delovanje sladoledarn je

bilo v zadnjih letih zelo uspe
šno, kar pa seveda ne pome
ni, da se sektor ne ubada z raz
nimi težavami. V letu 2003 so 
tako zabeležili izredno veliko

povpraševanje po končnem 
izdelku, pa tudi po strojih, o- 
premi in pohištvu za sladole- 
darne. Kot so se v letih spre
menili okusi potrošnikov in so 
se morali sladoledarji počasi 
prilagoditi tem novim željam, 
tako morajo postopno spreme
niti tudi opremo sladoledarn.
V zadnjih letih so sladokusci 
zelo pozorni na opremo, na 
barve pohištva, na toplino, ki

jo  obrat nudi. Vse to morajo 
sladoledarji upoštevati, ko se 
odločajo za prenovitev svojih 
obratov, ravno tako pa upo
števajo tud i tovarne, ki to  

opremo izdelujejo.
V zadnjih letih so za

beležili izredno veliko 
pozornost na kvaliteto 
proizvoda, na spoštova
nje higienskih norm in 
na uporabo svežih se
stavin. Potrošniki posta
ja jo zelo pozorni na se
stavine, ki jih sladole
dar uporabja. V zadnjih 
letih se je namreč pove
čalo povpraševanje po 
p rob io tičn ih  sladole
dih, pa tudi po sladole
dih, ki vsebujejo b io lo
ško pridelane surovine.

N a jveč ji p rob lem  
predstavlja dejstvo, da 
p o tro šn ik i še vedno 
menijo, da je sladoled 
le poletna sladica in da 
se porabe v zimskih me
secih močno zmanjša

jo. Tega pojava pa ne beležijo 
v severni Evropi, kjer je pov
praševanje po sladoledu sko
zi vse leto precej podobno.

O brtn i sladoledarji pa se 
v zadnjih letih srečujejo z no
vo težavo: na tržišču so se poja
vile najrazličnejše zmesi pol
proizvodov, ki omogočajo vsa
komur, da pripravi sladoled 
sam in to tako, da vsebino do
ločene vrečke zmeša z vodo

ali mlekom. To seveda ni več 
tipični sladoled iz obrtne de
lavnice, ki naj bi vseboval ja j
ca, mleko, smetano, sveže 
sadje, pač pa malo vode in ve
liko kemije. Številni obrati pa 
prodajajo to zmes za tipični 
italijanski sladoled. Združenje 
sladoledarjev severovzhodne 
Italije se že dalj časa bori za 
večji nadzor, saj bi na tak na
čin zaščitili svoje visoko kva
litetne izdelke.

Kot v drugih ekonomskih 
dejavnostih pa se tudi slado
ledarji srečujejo z velikimi te
žavami pri iskanju naslednika. 
M ladi im ajo danes različne 
interese, ki se zelo poredko
ma skladajo z željami staršev, 
ki bi radi svoje obrate, doma 
ali v tujini, prepustili svojim 
otrokom. Vse več mladih ima 
višjo izobrazbo in ti se raje za
poslijo kje drugje, starši pa so 
zaradi utrujenosti in starosti 
prisiljeni obrat zapreti ali, v 
najboljšem primeru, prodati.

Če je povpraševanje v Ita
liji zelo vezano na poletni čas, 
se obrtn ik i ozirajo tudi na ze
lo oddaljena tržišča, kot sta 
npr. Južna Amerika in Južna 
Afrika, kamor vsako leto od
potuje zelo veliko turistov. V 
te dežele izvažajo tako tehno
logijo kot znanje. Zelo veliko 
povpraševanje prihaja iz raz
nih evropskih držav, predvsem 
iz Nemčije in Španije, zelo po- 
mebni pa postajajo tudi izvo
zi na Kitajsko, na Japonsko in 
v Savdsko Arabijo. V Južni A- 
meriki pa postaja vedno bolj 
zanimivo argentinsko tržišče. 
Ravno tako že nekaj let orga
nizirajo v Italiji tečaje, kjer se 
bodoči sladoledarji učijo te u- 
metnosti. Obiskujejo pa jih ta
ko tečajniki, ki prihajajo iz ev
ropskih držav, kot tudi tečaj
niki iz bolj oddaljenih krajev.

Mara Petaros

S L O V E N I J A

Izjava Goriškega društva za kakovost bivanja

Odločno zoper odlagališče za radioaktivne 
odpadke na območjih Mirna 

in Kostanjevice na Krasu
Naselja na Goriškem ia v Vipavski dolini so že zdaj obremenjena z odpadki 

in celo strupi, reka Vipava pa je na nekaterih odsekih postala kanalizacija
Goriško društvo za kako

vost bivanja, ki deluje v Novi 
G orici, je svetnikom občine 
M iren-Kostanjevica na Kra
su, ta m ka jšn jim  p re b iva l
cem, občanom na drugih ob
m očjih ter sredstvom javne
ga obveščanja poslalo pismo 
s pozivom, naj skrbijo za za
varovanje okolja, narave in 
življenjskih danosti. Poziv in 
opozorila je Goriško društvo 
za kakovost bivanja poslalo 
predvsem zaradi tega, ker so 
se pojavile domneve o tem, 
da bi v občini Miren-Kosta- 
njevica uredili prostor za skla
diščenje radioaktivnih odpad
kov, ki nastajajo v Sloveniji.

Društvo seveda omenjene
mu p red logu  in nam eram  
odločno nasprotuje in opo
zarja, "da bi takšno onesna
ženje imelo strahovite posle
dice na Krasu, v Vipavski do
lin i in sploh na Goriškem . 
O bčina Miren-Kostanjevica 
obsega tako nižinski del z 
obsežnim i km etijsk im i po

vršinami, kot tudi del Krasa, 
ki je spričo naravne lepote in 
izboljšanih pogojev za ž iv
ljenje zelo privlačen za pose
litev. Sicer je osiromašenje 
prostora in bivanjskih vred
not na obm očju M irna in Vr
to jbe že doslej zavzelo velik 
obseg. Neodgovorno in neo- 
sveščeno so izkoriščali gra
moznice, v njih je polno sme
ti, nasploh pa še niso sanira
ne. Veliki nasadi hrušk in dru
gega sadja so zaradi velike in 
pogoste uporabe škropil hu
do obrem enili okolje bližnjih 
naselij in posledice še zme
rom niso odpravljene. Nihče 
noče raziskati, kakšne posle
dice je uporaba strupov po
vzročila v vodi podta ln ici, in 
tudi tega, kako so strupi vp li
vali na zdravje ljud i."

Goriško društvo za kako
vost bivanja v om enjenem  
dokum entu nadalje zatrjuje, 
"da je reka Vipava postala 
podobna velikemu kanaliza
cijskemu kanalu. Brez odloč

nih posegov in skrbi za povr
nitev nekdanjega stanja te 
reke mladi rodovi ne bodo 
nikoli spoznali v njeni nekda
nji lepoti, vonju in svežini. 
Naj reka Vipava ne ostaja le 
nemi opom in brezbrižnosti 
vseh, ki ž iv ijo  ob njej."

Zaradi omenjenih in dru
gih razlogov Goriško društvo 
za kakovost bivanja opozar
ja, "da nobena odškodnina 
ne bi mogla u tem eljiti in op
ravičiti ureditve skladišča za 
radioaktivne odpadke na Go
riškem. Vsaka drobnjakarska

miselnost ali egoistična zazr
tost v krajevne koristi bi ce
lotno obm očje vodila v ob
robnost in propad." Sicer pa 
moramo poudariti, da zam i
sel Agencije za radioaktivne 
odpadke, da bi odlagališče 
zanje morda uredili v občini 
M iren-Kostanjevica, p reb i
valci in njihovi predstavniki 
v Vipavski dolin i in drugod 
na Goriškem odločno zavra
čajo.

V omenjenem pismu Gori
škega društva za kakovost 
bivanja, ki so ga poslali tudi 
Novem u glasu, prebivalce 
M irna vabijo, naj se povežejo 
s prebivalci sosednjih nase
lij v Ita liji za zaščito okolja in 
skupnih interesov. To bi bilo 
potrebno zaradi vpliva čez
mejne sežigalnice odpadkov, 
katere vonje oz. vplive obču
tijo  tudi v M irnu.

M.

Deset let prenovljene igralnice Perla 
v Novi Gorici

V znani novogoriški igralnici Perla gospodarske družbe HIT 
je bila 13. t.m. zvečer slovesnost ob deseti obletnici obratova
nja prenovljene igralnice. Na družabnost, ki je vsebovala do
mači in mednarodni program, je vodstvo Perle oz. družbe HIT 
povabilo kar okoli 2.500 gostov, med katerimi je bilo veliko 
rednih obiskovalcev igralnice in tudi znanih imen iz politične
ga in javnega življenja. Perla je največja igralnica družbe HIT. 
V desetih letih jo  je obiskalo okoli 8 milijonov 250 tisoč gostov. 
Med njim i jih je bilo daleč največ, kar okoli 98% iz Italije.

Smrtno nevarnemu azbestu 
izpostavljenih okoli 1.500 delavcev

Agencija za okolje, prostor in energijo pri ministrstvu za okolje 
in prostor je podjetju Robnik International v Ljubljani kot prve
mu v Sloveniji izdalo koncesijo za odstranjevanje azbesta iz stano
vanjskih, poslovnih in drugih zgradb in objektov. Pri tem bo so
delovalo z Zavodom za varstvo pri delu, ki bo pri odstranjevalnih 
delih meril prisotnost in koncentracijo azbesta, in z javnim podje
tjem Snaga v Ljubljani, ki bo poskrbelo za pravilno in varno shra
njevanje azbestnih odpadkov. Po podatkih Nacionalnih smernic 
za azbest je v Sloveniji kar 33% vseh poslopij še zmerom pokritih 
z azbest-cementno kritino, t.i. salonitkami. V vodovodnem omre
žju je okoli 800 km cevi iz salonita, vendar izvedenci zatrjujejo, da 
uživanje vode, ki teče v teh ceveh, ni zdravju nevarno. Kljub kam
panji in tudi zakonu, ki prepoveduje delo in promet z azbestom, 
menijo, da je v Sloveniji še vedno okoli 1.500 delavcev, ki so iz
postavljeni omenjeni življenjsko nevarni oz. rakotvorni surovini.

Slovenska vojska največji delodajalec 
v državi

V službi za stike z javnostjo v slovenskem obrambnem ministr
stvu so za naš časnik posredovali podatke o sedanjem številčnem 
stanju slovenske vojske, potem ko so v državi pred kratkim odpra
vili obvezni nabor. V enotah, poveljstvih in službah slovenske voj
ske imajo zdaj skupaj 1.721 poklicnih vojakov, in kar 2.039 pod
častnikov in 1.509 častnikov. Če dodamo še civilne uslužbence, 
število zaposlenih v slovenski vojski znaša skupaj 6.049. Očitno 
je, da je podčastnikov in častnikov za sedanje in tudi prihodnje 
potrebe vojske veliko preveč. Gre po večini za kadre, ki so sodelova
li v nekdanjih četah teritorialne obrambe in tudi v akcijah in bojih 
za slovensko neodvisnost, sedaj pa čakajo na upokojitev ali pa na 
prerazporeditev na druga delovna mesta, v t.i. civilni sferi. V slo
venski vojski medtem intenzivno novačijo nove poklicne vojake. 
Obrambno ministrstvo je zaradi tega postalo največji delodaja
lec v državi. Odziv je na posameznih območjih različen, na splo
šno pa je pridobivanje novih vojakov in tudi vojakinj uspešno. Voj
ska naj bi bila po merilih, ki ustrezajo tudi zvezi NATO, katere član 
naj bi maja leta 2004 postala tudi Slovenija, oblikovana do leta 
2010. Sestavljalo jo  bo osem tisoč poklicnih vojakov in štiri tisoč 
pripadnikov t.i. prostovoljne pogodbene rezerve.
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Pogovor /  Ivo Špacapan

“Projekt Rast združuje 
zamejska športna društva”
Odbojkarska prvenstva so že v polnem teku, velika novost letošnjih moških 

prvenstev pa je projekt Rast, ki združuje vsa zamejska društva, ki se ukvarjajo z moško 
odbojko. 0 celotnem projektu, predvsem pa o vlogi, ki jo v njem igra Olvmpia, smo se 
pogovorili z njenim predsednikom Ivom Špacapanom (na s lik i čepe zadnji na desni).

Ivo, p r i Olympii 
je  letos veliko novosti. 
Nam lahko opišeš ekipo? 
Letos smo skupaj z ostali

mi zamejskimi društvi, ki de
lujejo na področju moške od
bojke, ustvarili p ro
jekt Rast. Znotraj te
ga projekta je vsaka 
ekipa prispevala svo
je najboljše igralce pr
vi ekipi-Rast Imsa, o- 
stala društva pa so 
korenito spremenila 
svoje postave. Pri O- 
lympii (kot pri Slogi 
na Tržaškem ) smo 
znotraj tega projekta 
prevzeli odgovornost 
za delo z mladimi. Za
to sestavlja jo letoš
njo ekipo sami mladi 
igralci, stari od 13 do 
20 let. Ekipa nastopa 
v D ligi in jo vodi Die
go Poletto. Sponzorje Zadru
žna kreditna banka Dober- 
dob-Sovodnje.

Kaj vas je  privedlo  
do odločitve, da se 
odpoveste C lig i 
in začnete 
od D line '
Do odločitve je prišlo, ker 

smo na Goriškem razpolagali 
s številnim i m ladim i in per
spektivnimi igralci in smo se 
zavedeli, da jim  je čimprej tre
ba dati priložnost, da se iz
kažejo in da si pridobijo  izku
šnje. Odločili smo se za ekipo

samih mladih, ker prisotnost 
starejših igralcev lahko mlade 
odbojkarje spravi pod nepo
treben pritisk, ki jim  ne dopu
šča, da bi odbojkarsko rasli v 
sproščenem in mirnem oko-

njih igralcev lahko prestopili 
v prvo ekipo projekta Rast. 

Sezona se je  vsekakor 
začela dobro...
Ja, prve štiri tekme smo 

zmagali in morala je v ekipi ze-

I

lju. D ligo smo izbrali, ker si jo 
je lani zaslužila naša ekipa pr
ve divizije in je liga najprimer
nejša za tako mlado ekipo, 
kot je naša.

Lansko leto je  tudi Sloga 
igrala v I) lig i z m ladim i 
in je  skoraj dosegla 
napredovanje v C ligo. 
Katere cilje imate pa vi? 
Naš cilj je preprosto obsta

nek v ligi. Ne smemo pa poza
biti, da je naš prvi in najpo
membnejši cilj rast mladih, ta
ko da bi lahko v enem ali dveh 
letih nekateri izmed naših seda

lo visoka. Upam, da bomo znali 
obdržati tako vzdušje skozi ce
lo prvenstvo, tudi če rezultati 
ne bodo vedno tako rožnati! 

Sle v odboru z  ekipo 
zadovoljni?
Ne samo zadovoljni, smo 

navdušeni!
Ivo, kako odgovoriš 
vsem tistim, k i so vam 
očitali, da je  ()lympia 
v projektu Rast izgubila 
svojo dolgoletno 
identiteto?
Znotraj projekta Rast sem 

se osebno predvsem potrudil,

da bi se čimbolj uveljavila in da 
bi čim več važnosti dobila prav 
matična društva, ki so prvi po
goj za skupno doseganje višjih 
rezultatov. Mladi, ki danes na
stopajo v vrstah Olympie, bo
do prav od našega okolja mo
rali črpati energije in moči. Pri 
O lympii smo navdušeni nad 
to pomembno, vzgojno na
logo, ki jo imamo z mladimi. 

Kako potekajo odnosi 
med odborniki 
zamejskih društev? 
Odnosi so zelo dobri. Red

no se srečujemo in so vse se
je in pogovori med 
nami izredno plodni. 
Katere so tvoje želje 
za nadaljn ji razvoj 
projekta Rast?

Moja želja je ena 
sama in enostavna: 
da bi šlo tako naprej, 
da bi med društvi in 
znotraj posameznih 
društev vedno znali 
ohraniti tako navdu
šenje kot sedaj.
Bo ()lynipia znotraj 
projekta Rast 
vedno imela 
nalogo, da skrbi za 
mlade?

Olympia si je zno
tra j pro jekta  Rast prevzela 
odgovornost za delo z mla
dim i in računamo, da bomo 
to nalogo obdržali še naprej. 
Delo z mladimi je izredno na
porno, saj od nas odbornikov 
zahteva stalno prisotnost in 
pozornost. M ladi pa nam da
je jo tudi polno velikih zado
ščenj.

M ladi iz ekipe I) lige 
redno hodijo tudi 
na treninge 
z  Bastianijem, k ije  
trener tržaškega 
prvoligaša Adriavolley

in nekdanji trener 
mladinske 
reprezentance! Kako 
potekajo ti treningi?
Za te treninge je odgovoren 

trener Sloge Ivan Peterlin. Mla
di iz Gorice in Trsta so razde
ljeni po starosti v dve skupini. 
Vsaka gre enkrat na dva tedna 
na trening v Trst. Tam treni
rajo pod vodstvom Bastianija, 
ki je za mlade res odličen tre
ner, saj zna prisluhniti vsem 
njihovim  potrebam.

Kako je  s publiko 
na tekmah Olympie? 
Publike je kar precej in na

ša telovadnica je skoraj ved

no polna. Upam pa, da bo gle
dalcev vedno več, ker mladi po
trebu je jo  okoli sebe veliko 
publike in navdušenja. Zato 
vabim vse, ki jim je pri srcu od
bojka in predvsem rast naših 
mladih, da jih pridejo vedno 
številnejši bodrit in spodbujat!

Peter Špacapan

OBVESTILO

ŠPORTNO ZDRUŽENJE O- 
lympia prireja v petek, 12. de
cembra, ob 20. uri športno 
božičnico v družbeni telovad
nici na Drevoredu 20. septem
bra 85 v G oric i. Vabljeni!

1 5
Tanja Romano svetovna 

prvakinja
najbolj prestižni ka
tegoriji, to je v pro
stem programu, dru
go pa v kombinaciji.

Poletova športni
ca je v prostem pro
gramu prekosila vse 
druge kotalkarice, 
saj so sodniki ocenili 
njeno umetniško plat 
izvedbe kar s petimi 
deseticami, obenem 
pa so visoko ocenili 
tudi tehnično stran 
programa.

V nastopu je Ro
manova vrhunsko 
izpeljala kar pet troj- 
nih skokov in en 
spektakularni dvojni 
axel. Tanja Romano 
se je tako pri dvajse- 

Tržaška kotalkarica Tanja tih letih povzpela na vrh umet-
Romano je na svetovnem pr- nostnega koltalkanja; pred njo
venstvu v Buenos Airesu os- pa se sedaj odpira obdobje
vojila dve zlati medalji. Eno v slastnejših zmag.

S 3. STRANI

Više ko greš...
Ta človek je imel hudiča v 

sebi, vsakič ko se ga je hotel 
znebiti, ga je sublimiral v lite
rarnem  biseru. Nadaljeval 
bom z Levom Tolstojem, za
radi njegovih miselnih širjav 
in opisov karakterjev, ne mo
rem pa mimo Heinricha Bol- 
la, V irg in ie  VVoolf, Jamesa 
Joycea, Ernesta Sabata, pa še 
Ernesta Hemingwaya, Johna 
Steinbecka, VVilliama Faulk
nerja, Jorgeja Amada, Gabrie
la Garcie Marqueza, pa tudi 
našega Vladimirja Bartola. Kaj 
pa klasiki Thomas Mann, Mar
cel Proust, Hermann Hesse, ki 
jih obožujem, ker so mi darova
li resnično potovanje v svojo 
in tako posredno tudi v mojo 
lastno notranjost? In še Louis- 
Ferdinande Celine, Jean Paul 
Sartre, A lbert Camus, pa Jor- 
ge Borges, |ack London, Mi- 
guel de Cervantes, Gustave 
Flaubert, N iko la j Vasiljevič 
G ogolj, Franz Kafka, Edgar 
Allan Poe, Oscar VVilde in ti
sti strahoviti genij, ki je videl 
do dna človekove duše in dlje, 
VVilliam Shakespeare? In kako 
naj pozabim na take avtorje, 
kot so Joseph Roth, Cesare 
Pavese, Vasco Pratolini, Luis 
Sepulveda ... Vedno sem v 
zadregi, ko me vprašajo po 
m ojih  najljubših knjigah in 
avtorjih, ker jih  je enostavno 
preveč.

S filmskim i režiserji je ne

koliko drugače. Tu imam neke 
točne preference, na svoj vrh 
pa bi dal Stanleya Kubricka, 
ki je izročil nesmrtnosti šest
najst filmov-biserov. Fascirni- 
ra me nadalje Fassbinderjeva 
izzivalnost, Antonionijeva ne
komunikativnost, VVellesova 
samota, Rossellinijeva trpka 
neposrednost, Fordovi opisi 
ameriških prerij in Chaplino
va grenka ironija. Glede na to 
pa, da sta moja najljubša fil
ma Un mercoledi' da leoni, 
torej Velika sreda, in Pat Gar- 
ret and Billy the Kid, seveda 
ne moreta izostati John Mi- 
lius in Sam Peckinpach. 

Pisanje knjige je  
potovanje v najglobljo 
notranjost človekove 
duše. Vzpon na 
osemtisočak pa je  
potovanje na vrh sveta. 
Kaj Vas povezuje 
na ti dve izkušnji? 
M islim, da sta si izkušnji v 

vsej svoji navidezni zunanji 
oddaljenosti po svoje zelo po
dobni. Ko greš na osemtiso
čak, se poglabljaš vase. Više 
ko greš, bolj si sam, saj bolj 
drezaš vase. Kar naenkrat ob
molkneš in misel, ki je prej 
bila odprta navzven, se obr
ne navznoter. Notranji faktor 
postane premočen in prega
zi zunanjega. Zato si v tistih 
krajih v bistvu vedno sam, ker 
ti ne more nihče resnično po
magati. Če pa si sam, pome

ni, da so tvoji edini sprem
ljevalci tvoja notranjost, tvoje 
misli, tvoja duša.

Mislim, da ste se med 
svojim i popoto i >a n ji 
večkrat znašli sami, 
ko n i bilo drugih 
sopotnikov in sočloveka 
zraven Vas:
a li ste se v takih slučajih 
včasih bali molka 
in  tišine?
Človek, ki ne zna biti sam, 

ne zna b iti niti z drugim i. To 
sem izkusil na lastni koži, zato 
sem večkrat rad sam. Navse
zadnje je pisateljevanje izra
zito samotarsko opravilo, ta
ko samotarsko, da se večkrat 
spremeni v shizofreno. Saj 
poznamo primere pisateljev, 
ki so sanjali in govorili samo 
s protagonisti svojih romanov, 
se z n jim i pričkali in delali 
načrte.

Nekakšno obliko sublimi- 
nalne samote pa smo hoteli 
na odpravi preveriti sami u- 
deleženci, ko smo šli na goro 
brez višinskih nosačev, brez 
kisika, brez zdravnika in z 
m in im alno oprem o. H oteli 
smo se pre izkusiti in b ili pri 
tem nekoliko bo lj sami od 
drugih.

Sicer pa si ti hotel vedeti 
nekaj o tisti zunanji samoti, 
ki še pomeni alarmni zvonec 
pred nevarnostjo. Naj ne zve
ni domišljavo, toda ne bojim 
se ne nevarnosti ne samote.

Občasno si ju tudi želim, da 
preverim svoje sposobnosti. 
Kot takrat, ko hočeš biti nekaj 
dni sam s seboj, da se vpra
šaš, kako naprej s svojim živ
ljenjem. Jaz to preverjanje, 
imenujmo ga tako, rad opra
vim v ekstremnih pogojih, ker 
mi to po značaju najbolj us
treza. Spet gre za nekakšen 
izziv. Pač hočem vedeti, če 
sem ali nisem sposoben, da 
izvedem zadani načrt. Tu mo
ram dodati oklepaj. Mislim, 
da bi morali vsi ljudje stalno 
sanjati, ker nam to edino po
maga živeti. Vendar pa ne 
smemo nikoli sanj postaviti 
tako visoko, da jih  ne bi mo
gli uresničiti. Ker tedaj nasto
pi frustracija, ki izhaja iz utva
re in ne iz sanje same. Če pa 
nisi sposoben uresničiti na
črtovanih sanj, tore j svojih 
g lobljih  ciljev, potem pa raje 
svoje načrte zmanjšaj na mi- 
numum, da vsaj ne bo razo
čaranj in b liskovitih padcev 
na trda tla, od katerih se zle
pa ne pobereš.

Škrbina...
Izrekel pa se je tudi proti 

nekaterim poskusom revizije 
zgodov ine  in razm iš lja l o 
današnjem težkem položaju 
zaradi terorizma in vojnega 
nasilja.

Veteran ameriške posebne

službe OSS Bob Plan iz Trsta 
se je padalcev spomnil kot ve
likih slovenskih patriotov.

Bivši padalec Ivo Božič pa 
je ob koncu ponovno pouda
ril njihove zasluge za osvobo
ditev Primorske in zahteval 
odgovor oblasti na vprašanje, 
kje ležijo pobiti tovariši.

Vence so položili preživeli 
padalci, Društvo TIGR Primor
ske, Zveza združenj borcev, 
John Earle za Special Forces 
Club in Bob Plan.

OKROGLA MIZA
Ker je marca letos m inilo 

60 let od spusta prvih šestih 
padalcev, sta vaška skupnost 
Škrbina in občina Komen pred 
proslavo v soboto, 8. novem
bra, priredili v bivši šoli v Škr
bini javni pogovor na temo 
Spomenik za padalce.

Po pozdravu predsednika 
vaške skupnosti Borisa Pipa
na in komenskega župana 
Uroša Slamiča je pred dvo
rano, ki je bila polna zelo po
zornega občinstva, sprego
voril tržaški časnikar Ivo Jev- 
nikar, ki že dolgo raziskuje, 
kot je sam dejal, "junaško in 
tra g ičn o  zg o d b o " p rim o r
ski^ padalcev in o njej obja
vlja pričevanja ter dokum en
te v tržaški M ladiki. Orisal je 
nastanek in usodo sloven
skih padalskih skupin v Egip
tu in Palestini ter ju umestil 
v takratno dogajanje.

Na podlagi doslej preve

rjenih podatkov, ki se ne sk
ladajo povsem s tistim i, ki so 
bili prejšnja leta že objavljeni 
oz. so vklesani na spomeniku 
v Škrbini ali pa zapisani v ute
m eljitvi častnega znaka svo
bode Republike Slovenije za 
padalce, je povedal, da je bri
tanska služba SOE dejansko 
poslala z Bližnjega vzhoda 
na teren 6, služba ISLD pa 21 
Slovencev. Izmed 27 fantov 
in mož jih  je  10 preživelo 
vo jno  (vsaj o enem izmed 
njih pa svojci dvom ijo, da je 
res umrl naravne smrti), 2 sta 
padla v boju, 1 zaradi nesre
če med vojno (m ina), 1 so u- 
bili srbski, 1 pa slovenski čet
niki, kar 12 pa jih  je neznano 
kako, kje in točno kdaj proti 
koncu vojne ali v prvi zimi po 
njej pokončala OZNA.

Na večeru se je ponudila 
redka priložnost, da so svoje 
zanim ive spom ine pripove
dovali trije  izmed štirih še ži
večih padalcev: Ivo Božič z 
Mosta na Soči, Stanko Sim
čič iz Bilj in C iril Kobal iz Ko
pra (četrti, Vencelj Ferjančič 
iz Id rije , ž iv i v A rgen tin i). 
O bud ili so tud i spom in na 
padle in pobite tovariše ter 
podali svoje ocene dogod
kov. Pri okrogli mizi pa sta se 
kratko oglasila tudi že ome
njena zavezniška veterana in 
medvojna padalca, bivši p ri
padnik SOE John Earle in biv
ši pripadnik OSS Bob Plan.
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